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فعلا دو رئیس دانشگاه 
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وزیر نیرو )علی اکبر محرابیان( در نشستی 
کــه در اصفهان با حضــور ذینفعان و 
کشاورزان حوضه آبریز زاینده رود برگزار 
شد، اظهارداشت: »۱۰۰ میلیون متر مکعب 
از آب دریا برای کرمان و یزد شروع شده 
که برای آب شرب است و دو معدن کشور 
در اختیار تأمین مالی بخش شــرب این 
خطوط قرار گرفته است. صنایعی که در 
استان اصفهان، یزد و کرمان تا امروز از آب 
سطحی استفاده می کردند تا پایان امسال 
باید مصارف خود را از شرب جدا کنند. 
وی تاکید کرد: در چهارمحال و بختیاری 
در فاصله هفت کیلومتری محلی که آب 
برداشت می شود، تصفیه خانه با بالاترین 
درجه استاندارد ایجاد شده است.« و اما 
محرابیان این را هم گفت که: »باید توجه 
کنید مصرف آب شرب در غیر شرب جرم 

است«
البته در ادامه ی این یادداشت، تمام گفته های 
آقای محرابیان را مرور خواهیم کرد اما در 
همین چند سطر، چند ابهام یا به تعبیری 

پرسش وجود دارد:
- مصرف آب شرب در غیر شرب جرم 

است )همیشه جرم بوده است!(
- ۱۰۰ میلیون متر مکعب از آب دریا برای 

کرمان و یزد برای آب شرب
- صنایعی که در اســتان اصفهان، یزد و 
کرمان تا امروز از آب ســطحی استفاده 
می کردند )!( تا پایان امسال باید مصارف 

خود را از شرب جدا کنند.
مصرف آب شرب در غیر شرب را متوجه 
شدیم و همیشــه نیز گوشزد می کردیم 
منت هــا به دلایلی، همیشــه می گفتیم: 
»ان شاءالله که این طور نباشد« می ماند دو 
بحث؛ یکی قصه و حکایت آن ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب آبی که از دریا برای کرمان و 
یزد قرار اســت بیاید که باید معلوم شود 
نهایی شدن این طرح دقیقاً در چه تاریخی 
است. دیگر این که؛ منظور آقای وزیر از 
آب های سطحی چیست؟ و اگر قرار است 
صنایع تا پایان سال جاری همچنان از آب 
شــرب برای صنعت استفاده کنند، جرم 
بودن مصرب آب شــرب در غیر شرب 
چه می شود؟ و اگر طرح انتقال آب به هر 
دلیلی شکست خورد یا با تاخیری چندین 
و چندساله انجام شد، تکلیف آب شرب 
مردم و مصارف صنعت چه می شود؟ این 
چند سوال را داشته باشید تا سری بزنیم به 
بقیه ی گفته های وزیر نیرو، با چند سؤال و 

موضوع دیگر باز می گردیم:
وزیر نیرو می گوید: عدالت، شــفافیت و 
قانون گرایی، ســه اصل مهمی است که 
باید در برنامه ها مورد توجه باشد، عدالت 
حکم می کند که برداشت در هر نقطه ای از 
حوضه نه متناسب با فاصله بلکه متناسب با 

تخصیص و براساس عدالت انجام شود.
ما می گوییم: »قانون گرایی« اگر حکمفرما 
شــود به طور کاملاً طبیعی، شفافیت و 
عدالت هم پدیدار می شود زیرا، قانون خود 
ضامن شفافیت و عدالت است البته قانونی 
که بر اساس مصالح و منافع دچار تفسیر 

به رأی نشود.

< هم تشکر می کنیم هم پیگیری!
صحبت های آقای محرابیــان را به فال 
نیک می گیریم و به قول معروف به خود 
می خریم یعنــی آفتاب یزد صحبت های 
آقای وزیر نیرو را پاسخی عملی )عملیاتی 
شدن آن را حتماً پیگیری خواهیم کرد( به 
گزارش های سلسله گونه ی این روزنامه 
می داند و اما تضــاد و تناقض هایی هم 
وجود دارد کــه امیدواریم وزیر محترم 
نیرو با چند سطر پاسخ کوتاه اما مستند و 
مستدل، خوشحالی مان را دو چندان کند و 
مانند گزارش های قبلی در روابط عمومی 

وزارتخانه خاک نخورد.

هم تشکر می کنیم هم پیگیری
سخنی با »وزیر« و »وزارت نیرو«

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

دشمن می خواهد انرژی نیروهای انقلابی 
و ارزشی صرف یکدیگر شود

روز تلخ فوتبال ایران بزرگسالان در برابر ازبکستان متوقف شدند 
8و نوجوانان حذف
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پلتفرم چندمنظوره که اخیرا طراحی شده است 
یک اکوسیستم اجتماعی جدید متاورس است 
که ارتباط بین علاقه مندان به ارزهای دیجیتال 
را تســهیل می کند و فرصت های معاملاتی را 
بهبود می بخشــد. این پلتفرم بر روی استفاده 
از مزایای کریپتو و متاورس و همچنین تحول 
دیجیتالی که بــرای اقتصاد به ارمغان می آورد، 
تمرکز دارد. اعتقاد بنده این است که متاورس 
کاربران بســیار بیشــتری از آنچــه مردم فکر 
می کنند دارد و می تواند به کاهش هزینه ها در 
صنایع مختلف کمک کند. برای مثال، با روی 
آوردن افراد بیشتری به آموزش آنلاین، متاورس 
می تواند به ایجاد دوره های آموزشــی مجازی 
با هزینه کم کمک کند و مردم را در سراســر 
جهان قادر به دریافت آموزش بهتر کند و کریپتو 
نیز پتانسیل بی ســابقه ای دارد. آلت کوین های 
زیادی در این ســال ها ظهــور کرده اند. آن ها 
شــاهد افزایش بیش از ۱۰۰۰ درصدی بوده و 
در آرزوی سودهای بالایی برای سرمایه گذاران 
بوده اند. ایده پلتفرم چندمنظوره جدید مردم را 
تشویق می کند تا بیشتر در مورد کریپتو بیاموزند 
و آگاهی آن هــا را از روندها افزایش می دهد و 
کمک به یادگیری بیشتر در مورد رمزنگاری و 
افزایش آگاهی به مردم می کند تا متوجه شوند 
که چگونه می توانند بــا پرتفوی های کم خطر 
درآمد بهتری کسب کنند. نقض امنیت و هک از 
دلایلی هستند که مردم برای سرمایه گذاری در 

ارزهای دیجیتال مردد کرده اما... 

قراردادهای هوشمند، اعتماد را 
به ارزهای دیجیتال بازگردانده است

سید مهداد خاتمی
کارآفرین ایرانی

یادداشت-3

با پایان درگیری هــا ما بین جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان در منطقه قفقاز جنوبی و ایجاد یک صلح 
تدریجی میان دو کشــور، سیاستمداران ارمنی با 
توجه به فشار ها و اعتراض های داخلی بر علیه آنان و 
با توجه به شکست در جنگ قره باغ، به یکباره با امضا 
اساسنامه رم به دلیل سکوت روسیه در جنگ قره باغ 
و عدم حمایت از آنان در مقابل جمهوری آذربایجان 
باعث شــد تا ارامنه اردوگاه متحد همیشگی خود 
یعنی روسیه را ترک کرده و اینبار خود را در اردوگاه 
کشــورهای رقیب و دشمن روسیه یعنی آمریکا و 
متحدانش ببینند؛ این اقدام ارامنه در منطقه قفقاز 
و با توجه به درگیری های روسیه با اوکراین و غرق 
شدن این کشور در باتلاق جنگ اوکراین، باعث شد 
تا پای برخی از کشــورهای غربی از جمله آمریکا و 
فرانسه به صورت رســمی به این منطقه باز شود، 
این تغییرات در جهت گیری سیاسی ارمنستان در 
سیاست خارجی برای تامین امنیت خود سبب شد 
تا باکو و آنکارا به عنوان متحدان استراتژیک یکدیگر 
در منطقه قفقاز، وارد بازی و چالش جدیدی در این 
منطقه شوند. طی هفته های گذشته با سفر وزیر امور 
خارجه فرانسه و هیئتی از جانب کنگره آمریکا به 
ایروان، روابط دیپلماتیک ارمنستان با اردوگاه غرب 
به بالاترین ســطح خود رســید، با ورود وزیر امور 
خارجه فرانسه به ایروان، خروس ها ضمن حمایت 
تمام قد مالی و نظامی خود از ارمنستان، علنا خود 
را در مقابل جمهوری آذربایجان و ترکیه قرار داده و 
این اقدام آنان منجر به واکنش شدیداللحن گرگ ها 
به این موضوع شــد. در پی اقدامات فرانسه در این 
منطقه، الهام علی اف رئیس جمهور آذربایجان ضمن 
اخطار به فرانسه طی چندین کنفرانس خبری اخیر، 
به این موضوع مهم اشاره می کند که ارائه تسلیحات 
از سوی فرانسه به ارمنستان، رویکردی در راستای 
ایجاد صلح نیســت بلکه هدف آن ایجاد درگیری 
جدید اســت و اگر درگیری جدیــدی در منطقه 
رخ دهد، فرانسه مسئول آن است. ارائه کمک های 
تسلیحاتی و مالی به ارمنستان از جانب فرانسه، با 
توجه به ضعف شدید ارمنستان در حوزه سیاسی، 
نظامی و اقتصادی و مخالفت شدید روسیه و ترکیه 
با حضور فرانســه در منطقه قفقــاز جنوبی و وارد 
شدن احتمالی ارمنستان به تقابل گسترده نظامی 
با جمهوری آذربایجان با تشویق فرانسه به احتمال 
زیاد نابودی کامل آن کشور را در پی خواهد داشت، 
اما در پایان با توجه به چرخش سیاســت خارجی 
ارمنســتان در ماه های اخیــر و آگاهی از خطرات 
جنگ مجــدد با جمهوری آذربایجان و بهبود روند 
مذاکرات صلح میان دو کشور، می توان گفت ارامنه 
 به سختی تن به خواســته های سیاسی و نظامی 

فرانسوی ها بدهند.

 آیا روسیه در قفقاز جنوبی 
از اروپا و غرب »رو دست« خورد؟

امیر باقرزاده
کارشناسی ارشد علوم سیاسی دانشگاه یزد

یادداشت-4
نقطه سر خط به رئیس بنیاد سعدی

هم سخن حدادعادل ناصواب بود 
هم استدلال رشیدپور!

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: حدادعادل به 
بهانه ی زادروز بانوی صبور اسلام و روز پرستار 
گفته: »همــه ما با زندگــی پرافتخار حضرت 
زینب)س( آشنا هستیم. یکی از تحولاتی که در 
جامعه ما با انقلاب پدید آمد رواج نام زینب میان 
دختران بود. کسی را قبل از انقلاب نمی شناسم 
که در ایران قبل از انقلاب نام فرزندش را زینب 

گذاشته باشد.«
در واکنش به این سخن قطعاً ناصواب، »سیده 
فاطمه موســوی« فرزند شهید»سید قربانعلی 
موسوی« نوشــت: »جناب دکتر حداد عادل، 
فرموده اید قبل از انقلاب کسی را نمی شناسید 
نامش زینب بوده باشــد)!(  و اما نام مادر بزرگم: 

سیده زینب موسوی«
مصطفی فقیهــی در همین باره می نویســد: 
»حدادعادل گفته اســت: کسی را نمی شناسم 
که قبل از انقلاب نام فرزندش را زینب گذاشته 
باشد. پی نوشت:  برای این جماعت، تاریخ ایران 
و موجودیت مردمان این ســرزمین، نه حتی از 
۲۲ بهمن ۵۷ که از لحظه ی قرابت و پیوند خود 
با قدرت شــکل می گیرد؛ حتی اگر... . یا شاید، 
جناب حداد در بین کسانی که قبل انقلاب با آنها 
حشر و نشر داشته، نام »زینب« را نشنیده و صرفاً 

با اسامی فرح بخش دیگری مواجه بوده است.«
چهــره ی دیگری که واکنش نشــان داد، رضا 
رشیدپور، مجری نام آشنا و سابق سیمای ملی 
است که نوشت: »در چهارمین روز از زمستان 
۱۲9۷ هجری شمسی، اولین شناسنامه ایرانی 
به نام »فاطمه ایرانی« توســط اداره کل سجل 
احوال دارالخلافه، مستقر در بلدیه تهران صادر 
شد. نام »فاطمه« رتبه  اول و نام »زینب« رتبه  

ششم فراوانی در یک قرن گذشته بوده اند.«

< هم سخن حدادعادل ناصواب بود 
        هم استدلال رشیدپور!

قطعــاً حکم کلــی دادن حدادعــادل حتی با 
قید»کسی را نمی شناسم که قبل از انقلاب نام 
فرزندش را زینب گذاشته باشد« آن قدر بعید و 
ناصحیح است که نیازی به توضیح و تفسیر ندارد 
اما فراوانی نام زینب طی یک قرن گذشته هم 
چندان نافی گفته های ناقص حدادعادل نیست 
چه، ممکن است از بعد از پیروزی انقلاب، اقبال 
به نام زینب چندین و چند برابر سال های پیش 
از انقلاب بوده باشد هرچند ایرانی ها همواره در 
نامگذاری، احتــرام ویژه و اصرار قابل فهمی در 
انتخاب نام ائمه معصومیــن )ع( و چهره های 
همواره مورد احترام مسلمانان داشته اند بی آن 
که توجهی به سیســتم حاکم و ایده و تفکرات 

حاکمان داشته باشند.
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حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در نشست سراسری 
۳۰ هزار نفری جبهه علمی فرهنگی بسیج اساتید کشور:

اظهارات حماسی و مناسبت های تقویمی

آقای مسئول؛
یک روز و یک هفته پاسخگوی ۳۶۴ روز نیست!

زیتون سرخ؛ 
یادواره بیش از 

۵۰ خبرنگار شهید غزه
2

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

سخنگوی کمیسیون اصل نود:

نماینده مردم ورامین:

برخی از موبایل های قاچاق

از طریق شبکه تلفن همراه

سرویس دریافت می کنند

برخورد تبعیض آمیز 

با بازنشستگان 

برخلاف قانون اساسی است

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

در جهان کنونی ســینما هنر ارزشمندی است 
در شــناخت بهتر زندگی و درک بیشــتر آن و 
لذت بردن از آن ســینمای مستند تصویر واقعی 
روزگار ما با همه شیرینی ها و تلخی ها و شادی ها 
و غم های ان است زبان رسا به سیمای بی پیرایه 
سینمای مستند به آن رنگ واقعیت می بخشد و 
صداقت پاکی و بی ادعا بودن را جلوه گر می سازد 
 سینمای مستند مجال نزدیک شدن به مرزهای 

حقیقت است.
سینمای مستند ایران در چند دهه اخیر به کمک 
جشنواره ســینمای حقیقت با تولید آثار ارزنده 
و حضــور موثر و مســتمر در عرصه های معتبر 
بین المللی توانسته جایگاه ارزشمندی در سینمای 
مستند دنیا پیدا کند و سینمای ایران را به خوبی 

معرفی کند.
زیرا جهان امروز ظرفیت های وســیع ســینمای 
مســتند را دریافته اســت و از آن به شیوه های 
مختلف بهره می گیرد. سینمای مستند به سمت 
حقیقت مطلوب و موعودی که در بطن هر واقعیتی 
نهفته است حرکت می کند این یعنی بازتاب دادن 
مهرورزی و دگر خواهی خوب دیدن و نگریستن به 
آنچه که هست نه تمرکز صرف بر آنچه که نیست.

لحظاتی در زندگی اســت که بیــان کردنش به 
نظرم ناشــدنی اســت مثل لحظه ناب فهمیدن 
مفهومی دشوار یا لحظه لذت از امری زیبا یا لحظه 
جوشیدن شــوقی در دل که نمی توانیم با کلمه 
توصیفش کنیم ولی می شود با مستندسازی آن ها 

را برای خود آرشیو کرد.

سینمای حقیقت 
سینمای پاک و بی ادعا

قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه

یادداشت-2
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گفت و گوی آفتاب یزد با متخصصان 
درباره جراحی چانه

دانستنی هایی از 
»ایمپلنت چانه«
 که برای همه 

مفید است
6

2

بسیج نماد زرّین مقاومت و ایثار و الگوی درخشان 
اقتدار و توانمندی عظیم جهاد مقاومت و امروزه 
بزرگ ترین نهاد فرهنگــی، اجتماعی و نظامی 
و بی شک مکتب و فرهنگ بسیج الگوی اصلی 
جبهــه مقاومت و بیداری در جهان و با تکیه به 
روحیه همیشگی جهادی و تفکرات ناب و اصیل 
انقلابی و پیروی از ولایت فقیه، از بدو تشکیل سپاه 
عزیز پاسداران انقلاب اسلامی و آغاز دوران هشت 
سال دفاع مقدس و تاکنون در تمام عرصه های 
انقلابی، اجتماعی، فرهنگی واقتصادی و... فعّال و 
خدمات زرّین وارزشمندی به کشور ومردم ارائه 
نموده است و سیمای فعالیت خدمات نهادبسیج 
در خدمت بــه محرومین دارای چهره مقبول و 
درخشان و حضور مستمر، منظّم، همگام و موثر 
این نهاد انقلابی، پس از دوران دفاع مقدس و در 
عرصه های مختلف سازندگی، حوادث غیرمترقبه 
اعم از سیل، زلزله و رفع نیازهای مردم درسطح 
جامعــه وخاصّه در مناطق محــروم و مرزی و 
محرومیت زدایی مناطق مذکوره، موجب شده 
سیمای درخشان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با درخشش بیشتری ظاهر و به نحوی که امروزه 
پایگاه محبوب اجتماعــی و چهره مردمی نهاد 

بسیج وسپاه، بیش از پیش... 

بسیج
نماد زرّین مقاومت و ایثار

قربان نگاری: یوسف رضا ادیب زاده: 

یادداشت-1
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در یک اقدام شایسته شورای اداری در روستای گردشگری ساغند؛ 

کوتاه و مختصر با مسئولان محیط زیست کشور 
و شهرستان اردکان یزد

به تخریب های زیست محیطی چادرملو رسیدگی می کنید یا توجیه می کنید؟!

اگر مسئولان در مناسبت های تقویمی 
)روز کارگر، روز دانشجو، روز پرستار، روز کتابدار و...( 

اظهار نظر نکنند محبوب تر باقی خواهند ماند!
گاهی به عنوان یک روزنامه نگار دچار حسادت می شویم از خوش قلمی برخی مسئولان 
که عجب پیامی، کلماتی، جملاتی، نطقی، مصاحبه ای. و بعد از خودمان می پرسیم: یعنی 
آن مسئول محترم می داند آتش نشان بودن چقدر سخت، پرستاری طاقت فرسا است، 
معلمی از جان گذشتن است، کارگری شــرف دارد، رانندگی بازی با جان خود است، 
راننده ی آمبولانس بودن بازی با مرگ است و جوشکار ساختمان بودن فرشته ی مرگ را 

در آغوش گرفتن است؟ یعنی همه ی این ها را می داند و کاری نمی کند؟

صفحه 4

صفحه 3

آفتاب یزد در گفتگو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه،
آخرین تحولات جنگ در غرب آســیا با تأکید بر موضوع »گروه تماس غزه« را 

بررسی می کند

»محمودعباس« و »نتانیاهو« 
به پایان خط رسیده اند!

منطقی است در این نشست دست گذاشته شود روی تخریب های زیست محیطی وسیع 
صورت پذیرفته توسط شرکت معدنی و صنعتی چادرملو که البته بعید است مسئولان 
مربوطه از این موضوع تخریب ها آگاه نباشند، در بحث حفر چاه، نصب آب شیرین کن و 
رهاسازی پسآب های بسیار مضر و تخریب عرصه های ملی و منابع طبیعی. من باب اطلاع 
نوشتیم که رســانه کاری به این گونه دور هم جمع شدن ها ندارد، رسانه برآیند چنین 

جلساتی را رصد می کند و مطالبات مردمی را پیگیری خواهد کرد

عدم حضور معنادار »ایران« در »گروه تماس غزه«

تشکیل گروه تماس غزه متشکل از 7 کشور؛ »ترکیه، اندونزی، نیجریه، اردن، مصر، قطر 
و عربستان«، دو نشست در پکن و مســکو، آغاز گمانه زنی ها از احتمال تبادل اسُرا و 
آتش بس، سرنوشت تشکیل کشور مستقل فلسطینی، تأثیر پایان احتمالی بحران غزه بر 
بحران اوکراین، چرایی عدم حضور ایران، عراق و عمان در گروه تماس غزه، نقش مکرون 
و اتحادیه ی اروپا در فروکش کردن آتش جنگ در نواحی اشغالی و سناریوهای پیش روی 
جنگ حماس علیه اسرائیل را با علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در 
میان گذاشتیم. بیگدلی معتقد است سرنوشت جنگ به تصمیم نتانیاهو و حامیان تندروی 

او، کاخ سفید و تحولات منطقه بستگی دارد
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2250- کس��انی ک��ه ب��ه ه��ر دلیل��ی دنبال 
خالص سازی و یکدست سازی هستند اصلا توجه 
ندارند که جامعه چه سلایق متفاوتی دارند. اینها با 

مسائل روز جامعه و تفکر جامعه بیگانه اند. 
1905- اسامی زیبایی مثل شب یلدا یا چهارشنبه 
سوری که ریشه تاریخی دارند نباید تغییر کنند. 
درست نیس��ت به هر بهانه ای بخواهند تغییرات 

بی مورد اعمال شود. 
 1915- چگون��ه ممک��ن اس��ت کتب درس��ی
 دانش آموزان مطابق با جنسیت آنان تغییر کند؟ 
این چه ادعا و طرحی اس��ت ک��ه وزیر آموزش و 
پرورش مطرح می کند؟ ای��ن آقایان واقعا دارند 

چه کار می کنند؟ 
1921- یک انتخابات پرشور با تغییرات مثبت در 
روند تائید صلاحیت ها می توانست امید را به مردم 
بازگرداند. اما ظاهرا با مس��ائلی که دیده می شود 

امیدی به این موضوع نیست! 
آق��ای  نیروه��ای  دارد  صح��ت  آی��ا   -1931
احمدی ن��ژاد در جبهه پایداری هس��تند؟ یعنی 
روح احمدی نژادی ه��ا در بدن جبهه پایداری ها 

نفوذ کرده؟!
1801- بلایی که تحریم ها سر مردم آورد نجومی 
شدن قیمت مسکن و س��ایر اقلام چنان بلایی 
است که بعید است بتوان از آن خلاص شد! دیگر 
کدام آدم طبقه ضعیف می تواند صاحبخانه بشود 

یا یک زندگی راحت داشته باشد؟ 
1815- در ادامه گرانی های اخیر متاسفانه قیمت 
کره هم گرانتر شد. اصلا مدیریتی برای جلوگیری 
از گرانی ها وجود ن��دارد. حالا هم علت گرانی را 

صادرات کره عنوان می کنند. 
1821- رکود بازار مسکن فقط با ریزش قیمت ها 
امکان دارد برطرف بشود که آن هم محال است. 
کس��ی نمی تواند با این قیمت های نجومی ملک 

بخرد. 
1841- برخی رس��انه ها از احتمال شوک ارزی 
خبر می دهند )!( که به معنای گرانی بیشتر قیمت 
دلار و نهایتا اقلام دیگر است. چقدر این مردم باید 

شوک های قیمتی را تحمل کنند؟ 
1705- چ��ه دلیل��ی دارد ن��ام روزهای تاریخی 
مثل »شب یلدا« یا »چهارشنبه سوری« را تغییر 
دهند؟ دلیل این کارها هرچه باشد باعث ناراحتی 

بسیاری از مردم می شد. 
1721- آیا نمایندگانی که برای اعزام به غزه اعلام 
آمادگی کردند را اعزام می کنند؟ اگر قرار به اعزام 

باشد از چه راهی می خواهند وارد غزه بشوند؟!
آفتاب یزد: این اعلام بیشتر جنبه حمایتی دارد. با 
اعزام نمایندگان مجلس از حد نصاب خواهد افتاد 
و کشور نباید حتی یک روز بدون مجلس باشد. 

1732- پی��روزی ب��زرگ و دلچس��ب تیم ملی 
فوتبال نوجوانان ای��ران در مقابل برزیل قهرمان 
جه��ان در رقابت های مقدماتی ج��ام جهانی را 

تبریک می گوییم به امید موفقیت های بیشتر. 
1745- هر انس��ان آزاده ای هر انس��ان بااخلاق 
از جنای��ات رخ داده در غ��زه ناراح��ت اس��ت. 
وحشیانه ترین جنایات در غزه توسط اسرائیل رخ 

داده که شاید در تاریخ بی سابقه بوده. 
1541- در مسائل اقتصادی که مسئولان مربوطه 
چن��دان موفق عمل نکردند و مردم را خش��نود 
نکردند. در مسائل انتخاباتی و ردصلاحیت ها هم 

مردم را دلسرد می کنند. 
1602- هرچق��در جایگاه ه��ای س��ی ان جی و 
س��وخت گازی گس��ترش یابد می توان امید به 
کاهش مصرف بنزین و هدر رفتن سرمایه ها بود. 
1621- فقط در طول یکس��ال قیمت گوش��ت 
گوس��اله از 240 هزارتومان تا 500 هزارتومان یا 
حتی بالاتر هم رس��یده حتی واردات هم جلوی 

گرانی ها را نگرفت. 
1631- خدا رحمت کند زمانی که میشد با وام 
مسکن و مقداری پس انداز خانه خرید. آن دوران 

به تاریخ پیوست. تورم مسکن بیداد می کند! 
1645- اینکه عل��ت برخی از گرانی های قیمت 
مسکن بنگاه های املاکی و واسطه ها باشند شاید 
چن��دان جامع و کامل نباش��د. در گرانی املاک 
مجموعه عوامل دست به دست هم دادند تا این 

تورم ها ایجاد شد. 
1415- روزنام��ه کیه��ان نوش��ته وضع حجاب 
چندمتری حرم امام رضا )ع( بس��یار نامناس��ب 
اس��ت. آیا نبای��د حداقل ماموران��ی  برای حفظ 
حرمت این آستان مقدس حضور داشته باشند؟ 

1425- حل مشکل کندی اینترنت در کشور ما 
مثل موضوع حل مشکل آب رحمت آباد شده! خدا 

می داند چه زمانی این مشکل برطرف شود. 
1441- کش��ور نیاز به مش��ارکت دارد، اما عده ای 
معروف به خالص سازان در حال کارهایی هستند که 
احتمالا به کاهش مشارکت انتخاباتی منجر می شود. 
1505- طرح و موضوع رصد سبک زندگی مردم 
که از سوی مجلس تصویب شده. واقعا باورکردنی 
نیس��ت. اینها دنبال چه هس��تند؟ چ��را پیگیر 

مشکلات اصلی نیستند؟ 
1521- این یکدست سازی ها و خالص سازی ها و 
تنگ کردن حلقه قدرت که از سوی برخی انجام 
می شود برای جامعه و مردم ناراحت کننده است. 

قرار ما بر این رفتارها نبود. 
1315- چرا به یکس��ری از بانوان که برای دیدار 
پرسپولیس - سپاهان بلیت خریده بودند اجازه 

ورود به ورزشگاه داده نشد؟ 
1325- س��ایت فیفا در گزارشی از برد تاریخی 
ای��ران برابر برزیل تقدیر کرده و عنوان کرده باید 
آن را در تاری��خ فوتبال ثبت کرد. ما هم این برد 
ش��یرین و تاریخ��ی را به این نوجوان��ان عزیز و 

آینده دار تبریک می گوئیم. 
1341- صدا و سیما چه علاقه ای به ساخت سری 
س��وم سریال »گاندو« دارد؟ آیا سوژه های بهتر و 

مردم پسندتر ندارند؟ 
1402- ردکردن صلاحیت منتقدان اصلا وجهه 
خوبی ندارد و توجیه مناس��ب ندارد این فقط به 

دموکراسی و شور انتخابات لطمه می زند. 

پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
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aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 آفتاب یزد:در جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهور هماهنگی های لازم جهت 
تس��ریع در احداث 4500 مگاوات برق تجدیدپذیر و رفع موانع اجرایی طرح های آبی 
مرتبط با برخی از اس��تان ها صورت پذیرفت. دکتر محمد مخبر در این جلسه توسعه 
نیروگاه های تجدید پذیر را یکی از ضرورت های مهم کش��ور ارزیابی کرد و گفت: لازم 
است مسائل و موانع پیش روی توسعه نیروگاه های تجدید پذیر با فوریت مرتفع شود 
تا در تابستان و زمان پیک مصرف مشکلی برای تامین برق مورد نیاز صنایع و خانگی 
وجود نداش��ته باش��د. وی نمایندگان وزارتخانه های نیرو، جهاد کشاورزی و سازمان 
حفاظت محیط زیست را مکلف کرد به منظور تسهیل احداث 4500 مگاوات نیروگاه 
تجدید پذیر، جلس��اتی را بصورت مستمر تش��کیل دهند و موانع موجود پیش روی 
احداث و توسعه این نیروگاه ها را با اولویت برطرف کنند. وی با تاکید بر ضرورت تسریع 
در تامین زمین از اراضی مورد نیاز توس��ط وزارت جهاد کش��اورزی و همچنین صدور 
مجوزهای لازم توس��ط سازمان حفاظت محیط زیس��ت تاکید کرد: سازمان حفاظت 

محیط زیس��ت باید پرچمدار توسعه نیروگاه های تجدید پذیر در کشور باشد و ضمن 
مطالبه گری جدی در این حوزه، ش��رایط را برای اجرای این پروژه ها تس��هیل کند. 
معاون اول رئیس جمهور همچنین با تاکید بر لزوم تامین آب شرب مورد نیاز استان 
سیستان و بلوچستان تصریح کرد: اقدامات لازم برای تسریع در احداث آب شیرین کن 
در این منطقه باید انجام ش��ود تا شاهد تامین آب شرب پایدار برای مردم آن مناطق 
باشیم. در این جلسه که وزرای نیرو، جهاد کشاورزی،  معاون اجرایی رئیس جمهور و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست نیز حضور داشتند،  گزارشی از برنامه تامین برق 
مطمئن و پایدار براساس طرح توسعه نیروگاه های تجدید پذیر ارائه و اعلام شد که در 
پی مصوبه شورای اقتصاد جهت صدور مجوز احداث نیروگاه های تجدید پذیر،  مناقصه 
اجرای این پروژه ها برگزار ش��ده و به زودی اس��امی برن��دگان بصورت عمومی اعلام 
خواهد شد. همچنین به منظور تسهیل اجرای طرح توسعه نیروگاه های تجدید پذیر، 
تصمیمات لازم اعم از سرمایه گذاری،  تامین منابع مالی و تامین اراضی مورد نیاز اتخاذ 

شد. در ادامه این نشست گزارشی از وضعیت منابع و مصارف آب در کشور و پیشرفت 
پروژه های این حوزه ارائه و تصمیمات لازم جهت س��رعت بخش��یدن به روند اجرای 
پروژه ها در نقاطی از کش��ور که نیازمند تس��ریع در اجرای طرح های آبی است، اتخاذ 
ش��د. آب رسانی روستایی و اقدامات دولت سیزدهم برای تامین نقدینگی کلان پروژه 
آب رسانی به روستاها از دیگر موضوعات مطرح شده در این جلسه بود که پس از ارائه 
گزارش از اقدامات انجام شده و برنامه های در دست اجرا، تصمیماتی نیز برای تسریع 
در روند آب رسانی به روستاها گرفته شد. در این جلسه همچنین گزارشی از طرح های 
انتق��ال آب از دریا ارائه و مقرر ش��د اقدامات لازم با اس��تفاده از مصوبات قبلی دولت 
انجام ش��ود. وزیر نیرو همچنین گزارشی از طرح جامع آب رسانی به منطقه سیستان 
و بلوچس��تان ارائه کرد و پس از بحث و تبادل نظر و ارائه پیش��نهادات و دیدگاه های 
مختلف تصمیماتی نیز برای اجرای پروژه های مرتبط با آب رسانی به منطقه سیستان و 

بلوچستان خصوصا تامین اعتبار لازم برای آب شیرین کن اتخاذ شد.

آفتاب یزد: حجت الاسلام والمسلمین محس��نی اژه ای در ادامه حضور مستمر خود در 
محافل دانش��گاهیان و دیدار مس��تقیم و بدون واس��طه با صاحب نظران، اندیشمندان، 
 دغدغه من��دان و منتق��دان، همزم��ان با هفته بس��یج در نشس��ت سراس��ری 30 هزار
 نفری جبهه علمی فرهنگی بسیج اساتید کشور در دانشگاه تربیت مدرس حضور یافت. 
رئیس قوه قضائیه طی سخنانی در این نشست، با بیان اینکه رفتار و  رویکرد امام خمینی)ره( 
از سال ها پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، همچون یک بسیجی زمان شناس و شجاع بود، 
گفت: امام راحل با ایمان به خدا و اعتماد به بسیج مردم، توانست در برابر استکبار جهانی و 
رژیم پهلوی ایستادگی کند و امروز شاهد هستیم که شاخه ای از شجره طیبه بسیج، یعنی 
جریان مقاومت و جریان حماس، با ایستادگی خود، در حال ذلیل کردن استکبار جهانی 
هستند.رئیس دستگاه قضا افزود: مردم مظلوم غزه امروز با اتحاد، روحیه جهادی و بسیجی 
و ایمان به خدا، نه تنها در برابر رژیم صهیونیستی و آمریکا بلکه در برابر تمام مستکبرین 
عالم ایستاده اند، مقاومت می کنند و شهید می دهند.حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
 با اش��اره به جنایت های سبعانه صهیونیس��ت ها علیه مردم مظلوم فلسطین که بیش از 
هفت دهه است ادامه دارد، گفت: امروز باید یک  کیفرخواست متقن و محکم برای جنایت های 
 سبعانه و ددمنشانه رژیم صهیونیستی و حامیانش، تنظیم کنیم و ان شاءالله بتوانیم برای

 محاکمه صهیونیس��ت های جنایتکار و حامیان آنها، یک دادگاه بین المللی اسلامی برپا 
گردانیم و  در این مسیر، نقش ما و شما اساتید و اندیشمندان و حقوقدانان بسیجی، بسیار 
ثقیل و  خطیر اس��ت. رئیس قوه قضائیه در ادامه با تشریح شاخصه های بسیجیان اظهار 
داش��ت: بسیجی یعنی حضور در صحنه ها؛ بسیجی یعنی اقدام به موقع؛ بسیجی یعنی 
نهراسیدن؛ بسیجی یعنی آگاه بودن و آگاهی بخشیدن؛ بسیجیان در هر عرصه  و صحنه ای 
اعم از خدمت رسانی به مردم سیل زده یا زلزله زده، مبارزه با مظاهر فساد و  ناهنجاری های 
اجتماعی، امر به معروف و جبهه های فرهنگی، پیشقدم و پیشگام هستند و  در این عرصه ها، 
شهیدان و جانبازانی را تقدیم ایران اسلامی کرده اند.حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای با اشاره به بسط و گسترش روحیه بسیجی از ایران اسلامی به سراسر جهان اسلام 
گفت: امروز مشاهده می کنیم که روحیه و انسجام بسیجی از ایران فراتر رفته و در همه بلاد 
اسلامی و حتی غیراسلامی که دارای اقلیت مسلمان است، گسترش و بسط یافته است؛ 

امروز روحیه بسیجی اجازه نمی دهد که متقلبین، جای ظالم و مظلوم و جلاد و  شهید را 
در قضیه فلسطین عوض کنند.رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به نقش بسیج و بسیجیان 
در رشد و تعالی ایران اسلامی اظهار کرد: امروز به علم و ایمان برای رشد نهایی و اجرای 
قوانین و مقررات الهی و آموزه های دینی و قرآنی نیازمندیم؛ کشور بدون علم متکی به ایمان 
پیشرفت نخواهد کرد؛ باید در مسیر دستیابی به علمِ نوآور و علمی که پیش بینی کننده 
آینده است، کوشاتر باشیم؛ امروز نه تنها جوانان در ایران اسلامی بلکه جوانان در سراسر 
گیتی، تشنه معنویت و دریافت پاسخ برای شبهات می باشند بر همین اساس اندیشمندان 
ایران اسلامی و اساتید بسیجی می توانند با اتکا به آموزه های قرآنی و تسلط به علم روز، 
پاس��خگوی این قبیل از نیازها باشند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره 
به قدرت بازدارندگی بالای جمهوری اس��لامی ایران گفت: امروز به واس��طه تولید قدرت 
صورت گرفته در کشور، میزان بازدارندگی ما بسیار بالا است و حتی فکر تجاوز و تعدی به 
میهن ما نیز در مخیله دشمنان نمی گنجد؛ این تولید قدرت و این بازدارندگی بالادر نتیجه 
روحیه بسیجی و جهادی و انقلابی گری می باشد؛ برای حفظ و تحکیم بازدارندگی و قدرتی 
که از آن برخورداریم، باید با بصیرت افزایی که جزو لاینفک حکمرانی است، روحیه جهادی 
و بس��یجی را در میان آحاد جامعه تقویت کنیم و توجه داش��ته باشیم که اگر نسبت به 
فتنه انگیزی ها و جنگ ترکیبی دشمن، آگاهی بخشی لازم را انجام ندهیم، ضربه می خوریم 

و غافلگیر می شویم. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: امروز تمام تلاش و همت دشمن، مصروف 
آن اس��ت که ارزش های دینی را در جوامع اسلامی و جامعه ما به خصوص در میان قشر 
جوان کمرنگ گرداند؛ امروز دشمن به برخی از ناهنجاری ها و احیاناً بی عفتی ها و مفاسد 
مالی و اخلاقی و سیاسی که بعضاً مشاهده می شود، چشم امید بسته است؛ دشمن یقین 
دارد که اقدامات نظامی اش ره به جایی نمی برد لذا دلبسته آن شده که به نحوی از انحاء، 
نسل جوان ما را نسبت به ارزش های اسلامی و عمل به آموزه های دینی، بی تفاوت گرداند. 
حجت الاسلام والمسلمین محس��نی اژه ای بیان داشت: امروز وظیفه همه ما مسئولان و 
متولیان برای مقابله با اقدامات ایذایی دشمن در جنگ  ترکیبی، ثقیل و سنگین است؛ بر 
همین اساس، فراجا و دستگاه های امنیتی و  اطلاعاتی در کشف و معرفی مسائل پشت پرده 
که مروج ناهنجاری و بی عفتی هستند، اهتمام مضاعف داشته باشند و مطمئناً بر این مسئله 
فائق می آییم اما مهم آن است که این امر، هر چه زودتر و با هزینه کمتر انجام گیرد. رئیس 
دستگاه قضا تصریح کرد: امروز دشمن نهایت تلاش و همت خود را مصروف و معطوف به 
شقه شقه کردن و ایجاد قطب های کاذب در جامعه ما کرده است؛ دشمن می خواهد انرژی 
نیروهای انقلابی و ارزشی صرف یکدیگر شود؛ در این راستا به هیچ وجه نباید غفلت کنیم و 
شاهد آن باشیم که نیروهای حزب اللهی و جریان های انقلابی، به تخریب همدیگر مبادرت 
ورزند؛ امروز هرچه بیشتر نیازمند وحدت و انسجام درونی هستیم. شیطان بزرگ »آمریکا« 
در ایجاد تفرقه و افتراء تلاش می کند و انگلیس نیز در این زمینه دارای سابقه طولانی است 
و انرژی خود را مصروف آن کرده اس��ت لذا ما باید نهایت هوشیاری را داشته باشیم و در 
مسیر خنثی سازی این توطئه و کید دشمنان گام برداریم.رئیس قوه قضائیه بیان داشت: در 
جبهه مقابله با جنگ ترکیبی دشمن، علاوه بر تقویت روحیه جهادی و تسلط بر علم نوآور، 
باید به صبر و ازخودگذشتگی مجهز شویم؛ گاهی اقتضاء می کند که از آبروی خود بگذریم 
و گاهی می طلبد که مال و جان خود را فدای ایران اسلامی گردانیم. رئیس دستگاه قضا 
در ادامه با اشاره به آیه 6 سوره مبارکه فاطر گفت: در امر جهاد و مقابله با جنگ ترکیبی 
دش��منان، ضرورت دارد که هواهای نفسانی را کوچک نشماریم و نگوییم »ما در کسوت 
روحانیت یا انقلابی گری و یا لباس بس��یجی هستیم و از مسیر منحرف نمی شویم«؛ در 

یْطَانَ لکَُمْ عَدُوٌّ فَاتخَِّذُوهُ عَدُوًّا«. اینجاست که قرآن می فرماید »إنَِّ الشَّ

 مخبر: سازمان حفاظت محیط زیست  باید پرچمدار توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر باشد 

 حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در نشست سراسری ۳0 هزار نفری جبهه علمی فرهنگی بسیج اساتید کشور:

دشمن می خواهد انرژی نیروهای انقلابی و ارزشی صرف یکدیگر شود
 امروز دشمن نهایت تلاش و همت خود را مصروف و معطوف به شقه شقه کردن و ایجاد قطب های کاذب در جامعه ما کرده است 

< برخی از موبایل های قاچاق از طریق شبکه تلفن همراه
      سرویس دریافت می کنند

سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون اساسی گفت: در جلسه کمیسیون اصل نود، 
گزارشی از مشکلات اجرای طرح ریجستری توسط کارشناسان کمیسیون و ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز ارائه شد که متاسفانه وجود این معضلات سبب 
ش��ده علی رغم اهداف طرح ریجستری، برخی از تلفن های همراه قاچاق بتوانند از 
طریق شبکه تلفن همراه کشور س��رویس دریافت کنند. علی خضریان در توضیح 
جلس��ه کمیسیون اصل نود گفت: جلسه کمیس��یون با حضور نماینده ویژه رئیس 
جمهور و رئیس س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، معاونین سازمان برنامه و بودجه کشور و معاونین وزارت صنعت، معدن و 

تجارت با موضوع مشکلات اجرای طرح ریجستری تلفن همراه برگزار شد.
وی ادامه داد: در ابتدای جلسه گزارشی از مشکلات اجرای طرح ریجستری توسط 
کارشناس��ان کمیس��یون و س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز ارائه ش��د که 
متاسفانه وجود این معضلات سبب شده علی رغم اهداف طرح ریجستری، برخی از 
تلفن های همراه قاچاق بتوانند از طریق شبکه تلفن همراه کشور سرویس دریافت 
کنند؛ طرح ریجستری یکی از موفق ترین طرح های کشور در مبارزه با قاچاق است 
که توانسته توجیه قاچاق در مورد تلفن همراه به نزدیک صفر برساند اما متأسفانه 

به دلیل برخی از کوتاهی ها در معرض خطر جدی قرار گرفته است.
خضری��ان اضافه کرد: در ادامه وزارت ارتباطات نیز گزارش��ی در خصوص اقدامات 
خود در این حوزه ارائه نمود که متأسفانه حاکی از ضعف جدی وزارت ارتباطات در 
اجرای صحیح این طرح اس��ت. سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون اساسی بیان 
کرد: مقرر ش��د با توجه به اینکه هنوز اقدامات لازم برای حل این مشکلات توسط 
وزارت ارتباطات انجام نش��ده اس��ت، موضوع با محوریت س��تاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پیگیری شده و جلسات کارشناسی برگزار شود. همچنین گزارش 
انجام اقدامات ترک فعل ها توسط ستاد تا حداکثر یک ماه دیگر به کمیسیون اصل 

نود ارسال گردد./ایسنا

< برخورد تبعیض آمیز با بازنشستگان بر خلاف قانون اساسی است
نماینده مردم ورامین در مجلس ش��ورای اسلامی تاکید کرد: همسان سازی حقوق 
بازنشس��تگان باید ش��امل بازنشستگان لشگری، کش��وری و تامین اجتماعی شود 
و برخ��ورد تبعیض آمیز با بازنشس��تگان قابل قبول نیس��ت. حس��ین نوش آبادی 
در تذکری ش��فاهی بیان کرد: دولت جمهوری اس��لامی موظف اس��ت تا تبعیض 
ن��اروا را برطرف کند و امکانات عادلانه را ب��رای همه فراهم کند. اقتصاد صحیح و 
عادلانه را نیز پایه ریزی نماید. متناسب س��ازی حقوق بازنشستگان مطالبه جامعه 

کارگری، لش��گری، کشوری و تامین اجتماعی می باش��د. وی در ادامه اظهار کرد: 
برخورد تبعیض آمیز با بازنشستگان بر خلاف قانون اساسی است. افزایش تدریجی 
حقوق بازنشس��تگان در طول پنج سال مصداق تبعیض ناروا است. افزایش حقوق 

بازنشستگان باید در سال اول برنامه اجرایی شود./ایسنا

< افزایش حقوق بازنشستگان بین مجلس و دولت قطعی شده است
رئیس مجلس شورای اس��لامی گفت: اصل این موضوع که حقوق بازنشستگان به 
90 درصد حقوق ش��اغلان برسد بین مجلس شورای اسلامی و دولت قطعی شده 
است و اختلاف نظر درباره مدت اجرای این کار است. محمدباقر قالیباف در جریان 
بررس��ی بندی مربوط به متناسب سازی حقوق بازنشستگان اظهار کرد: این موضوع 
بین دولت و مجلس شورای اسلامی و شخص بنده و سازمان برنامه و بودجه قطعی 

شده است که حقوق بازنشستگان 90 درصد حقوق شاغلان باشد.
وی اضاف��ه کرد: خواهش دوس��تان در دول��ت این بود که ای��ن کار در طول پنج 
س��ال اجرایی ش��ود و اولویت در سال اول بیشتر برای افراد ضعیف تر باشد؛ من در 
جلسه کمیسیون تلفیق هم صحبت کردم اما به هرحال دوستان در تلفیق تصویب 
کردند که این موضوع در طول سه سال اجرایی شود؛ در اینجا اختلاف نظر وجود 
دارد. قالیباف با اش��اره به صحبت های منظور، رئیس س��ازمان برنامه و بودجه که 
گف��ت این بند از لایح��ه دوباره به کمیس��یون تلفیق ارجاع ش��ود، اظهار کرد: با 
 توجه به این که این بند قبلا به کمیس��یون تلفیق ارجاع ش��ده است مجدد ارجاع 
 نخواه��د ش��د ان ش��اءالله موض��وع در تدوی��ن آیین نامه توس��ط دول��ت اصلاح

 می شود./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

حجت الاسلام »محمد عالم زاده نوری« معاون تهذیب و تربیت حوزه های علمیه در 
موضوع افسردگی دانش آموزان که به عنوان یک مسئله، اخیرا از سوی دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی مطرح ش��ده اس��ت، توضیح داد: افس��ردگی سطوح مختلفی 
دارد؛ سطحی از افسردگی اختلال محسوب می شود و نیاز به درمان تخصصی دارد. 
درمان تخصصی آن هم کار هرکسی نیست.  به گزارش ایلنا، معاون تهذیب و تربیت 
حوزه های علمیه افزود: ما در حوزه علمیه حدود دو هزار طلبه داریم که به صورت 
تخصصی در زمینه روانشناس��ی و مشاوره تحصیلات دانشگاهی دارند. از این میان، 
تنها افراد معدودی هستند که توان درمان افسردگی های حاد که به اختلال تبدیل 
شده را دارند. درمانگریِ مشکلات روانشناختی، وقتی به مرحله حادی رسیده باشد، 

کار بسیار پیچیده ای است.
 حجت الاس��لام عالم زاده نوری اظهار کرد: سطحی از افسردگی هم وجود دارد که 
شدت آن زیاد نیست و پایداری ندارد؛ در این حد که فردِ افسرده، از زندگی راضی 
نیس��ت و به نوعی دَمَغ است. در خصوص این افراد کلمه افسردگی به کار نمی رود. 
نمونه اش کس��انی هستند که غم و حزنی دارند، اما مشکلشان پایدار و شدید و حاد 
نیست. ناامیدی های مقطعی کمی آنها را آزار می دهد، نیاز به امید و نشاط بیشتری 
دارند. روحانیون در حل و فصل این مش��کل بس��یار توانا هستند و می توانند به این 

افراد کمک کنند.
 حجت الاس��لام عال��م زاده نوری بیان کرد: طلبه ه��ا در ارتباطات عمومی با دانش 

آم��وزان و با اس��تفاده از مع��ارف الهی و آی��ات و احادیث اهل بی��ت، می توانند به 
نوجوانان نش��اط و امید ببخش��ند و آن ها را از س��رگردانی  و بی هدفی خارج کنند. 
این مقدار کمک به دانش آموزان از عهده طلبه های طرح امین برمی آید. کسانی هم 
که در رش��ته روانشناسی تحصیلات تخصصی دارند این کار را با ادبیات روانشناسی 
انجام می دهند.  او ادامه داد: مبلغان سنتی که آیات و احادیث را به مردم می آموزند 
و با تفس��یر این مفاهیم جامعه را با دین آش��نا می کنند، می توانند از لسان آیات و 
روای��ات، هدف زندگی را انتقال دهند و با ایج��اد بینش و نگرش عمیق دینی امید 
به خدا و امید در زندگی را پدید آورند و ش��ادکامی و نش��اط در دل مخاطبان خود 
ب��ه وجود آورند.  معاون تهذیب و تربی��ت حوزه های علمیه تاکید کرد: زمانی که از 
افس��ردگی صحبت می کنیم، یک لایه آن اختلال روانش��ناختی است، اما یک لایه 
دیگر آن عمومی تر محس��وب می شود مانند س��رماخوردگی؛ ما یک وقتی مبتلا به 
س��رماخوردگی س��اده می ش��ویم، ولی یک زمان دیگر از کرونای حاد رنج می بریم. 
کرونای حاد باید توس��ط متخصص درمان شود، اما سرماخوردگی ساده را می توان 
با یک درمان س��طحی سرپایی و استراحت در خانه هم درمان کرد. معاون تهذیب 

و تربیت حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: بررسی لایه های حاد افسردگی و عوامل 
پیدایش آن، نیاز به پژوهش گسترده تر دارد. در این باره پژوهش هایی هم در محیط 
دانش��گاهی هم در حوزه های علمیه انجام ش��ده است و می توان با نگاه به آموزهای 
روانشناختی از یک سو و منابع دینی از سوی دیگر آن را بررسی کرد. او با اشاره به 
مقوله س��ن انسان و بروز افسردگی گفت: برخی سنین حساس تر هستند، همچنین 
ش��رایط اجتماعی نیز در بروز افسردگی موثر است. فرض کنید اگر جامعه ای مبتلا 
به فقر شود یا وقتی شاهد اختلاف طبقاتی زیادی می شویم، چنین وضعیتی موجب 
می ش��ود عده زیادی افسرده شوند و نسبت به آینده انگیزه و امیدی نداشته باشند. 
در سنین نوجوانی هم آسیب های ناشی از شرایط اجتماعی در افراد بیشتر مشاهده 
می ش��ود و هرچه سن انس��ان بالاتر می رود، مقاومت او در مقابل مشکلات افزایش 
می یاب��د. حجت الاس��لام عالم زاده ن��وری در ادامه گف��ت: در دوره نوجوانی وقتی 
فرد با کوچک ترین مش��کلی مواجه می شود، پش��توانه خود را از دست داده و دمغ 
می ش��ود و احس��اس ناامیدی می کند. در این شرایط ایمان و نگرش دینی می تواند 
ب��ه نوج��وان کمک کند به این ص��ورت که به او بگوییم به هر ح��ال خدایی وجود 
دارد، آن خدا مهربان است و بنده خود را رها نمی کند، روزی به دست اوست، باید 
تلاش کرد، از تو حرکت و از خدا برکت و… این موارد مولفه های فرهنگی ماس��ت 
 که اتفاقا در همین فراز و نش��یب ها می تواند ما را از افتادن به س��یاه چاله ناامیدی

 نجات دهد.

معاون حوزه علمیه: 

دو هزار طلبه روانشناس داریم 

آفتاب یزد: بانک سپه از طریق افتتاح حساب قرض الحسنه پس انداز در سامانه امید بانک )بانکداری دیجیتالی و غیرحضوری( 
در قالب طرح "نگین امید" تا سقف 3 میلیارد ریال وام قرض الحسنه با کارمزد 2 درصد به مشتریان پرداخت می کند.

متقاضیان و مشتریان حقیقی بانک سپه برای دریافت وام قرض الحسنه می توانند به صورت کاملًا غیرحضوری با نصب آخرین 
نس��خه برنامک "امید بانک" از طریق مراجعه به وب س��ایت http://omidbank.ir بر روی تلفن همراه خود و یا از طریق 
مرورگر رایانه و ورود به صفحه بانک نس��بت به افتتاح "س��پرده قرض الحس��نه پس انداز دیجیتال" با استفاده از فرآیند احراز 

هویت بیومتریک اقدام نمایند.
مشتریان گرامی می توانند براساس طرح امتیازی و کارکرد 1 الی 18 ماه حساب خود از امکان دریافت وام این طرح بهره مند 

گردند و همچنین برای کسب اطلاعات بیشتر از جزئیات طرح با شماره 1557 )امید بانک( تماس حاصل نمایند.

معاون��ت امور مطبوعاتی و اطلاع رس��انی وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی و مجمع 
خبرن��گاران و نویس��ندگان دفاع مق��دس و مقاومت، آیین بزرگداش��ت 50 خبرنگار 
ش��هید »غزه« و تجلیل از خبرنگاران جبهه مقاومت را با عنوان »زیتون سرخ« برگزار 

می کنند.
این مراس��م، روز چهارش��نبه یکم آذرماه 1402 س��اعت 10 صبح با حضور مقامات 
لشگری و کشوری و شماری از اهالی رسانه در سالن جلسات معاونت امور مطبوعاتی 

واطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار خواهد شد.
از جنابعالی دعوت می شود در این مراسم شرکت فرمایید. با تشکر

 در قالب طرح »نگین امید« صورت می گیرد:

پرداخت 3 میلیارد ریال وام قرض الحسنه با کارمزد 2  درصد در بانک سپه
زیتون سرخ؛ 

یادواره بیش از ۵۰ خبرنگار شهید غزه



بینالملل چهارشنبه اول آذر 1402    شماره  6726 aftab.yz@gmail.com3 aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفتاب یزد � رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل: یک اس��تاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با 
س��خت و پیچیده خواندن حدس زدن سناریوهای احتمالی جنگ حماس علیه اسرائیل تأکید می کند: 
نهایتِ توان اس��رائیل برای رویارویی با چند جبهه به همان اندازه جنگ ش��ش روزه است ضمن آن که، 

اسرائیل اصلًا نمی تواند یک جنگ فرسایشی را مدیریت کند.
علی بیگدلی می افزاید: اگرچه اسرائیل در جنگ معروف »شش روزه« با چهار 
کش��ور وارد جنگ شد اما ش��رایط امروز نشان داد اسرائیل دیگر توان و اقتدار 
همیش��گی را ندارد ضمن آن که جنگ روانی � رس��انه ای کاملا علیه اسرائیل 

است و هر روز بر فشار افکار عمومی جهانی نیز افزوده می شود

<حضور در بحران غزه به عنوان میانجی؛ کادویی به چین؟!
<بایدن ممکن است از طرق »شی« به »پوتین« پیامی داده باشد

علی بیگدلی که پیشتر درباره ی ابعاد وسیع تصمیمات و توافقات در »اجلاس 
اپَک« با آفتاب یزد گفتگو کرده بود با اش��اره به گفته های همان مصاحبه خاطرنش��ان کرد: همانطور که 
پیش��تر نیز گفتم؛ آمریکا تصمیم گرفت تا با دخال��ت دادن چین به عنوان میانجی در بحران خاورمیانه 
به نوعی به چینی ها کادویی داده باشد اما حضور گروه تماس غزه در روسیه، از جنسی دیگر و بیرون از 

کنترل و تصمیم کاخ سفید است.
بیگدل��ی با افزودن این جمله که:»ماهیت و جنس گفتگو ها در مس��کو با آن چه در پکن رخ داده حتماً 
متفاوت اس��ت« ادامه داد: این که گروه تماس غزه بلافاصله بعد از حضور در چین به روس��یه رفته اند را 
باید به تصمیم مستقیم عربستان و محمدبن سلمان ربط داد زیرا ریاض می کوشد نوعی توازن در منطقه 

برقرار کند و به همین دلیل است که این هفت کشور راهی کرملین شده اند.
این استاد دانشگاه ادامه داد: اگرچه معتقدم گفتگو های صلح، سازش، تبادل اسُرا، آتش بس و یا تمامی 
این ها در جایی دیگر تصمیم گیری و مدیریت می شود اما نباید از نقش برجسته قطر و ترکیه به آسانی 

گذشت.
وی گفت: هنیه با امیر قطر و اردوغان اش��تراکات ایدئولوژیکِ اخوانی دارند و تمامی کش��ورهایی که در 
تلاش بودند تا به نوعی به این بحران خاتمه دهند از این اهرم و پتانس��یل نهایت بهره برداری را به عمل 

آوردند.

<گفت وگوی تلفنی رؤسای جمهور چین و فرانسه درباره وضعیت نوار غزه
رؤسای جمهور چین و فرانسه گفت وگو کردند. به گزارش ایلنا به نقل از الجزیره، رؤسای جمهور چین و 
فرانس��ه گفت وگو کردند.  »شی جین پینگ«، رئیس جمهور چین و »امانوئل ماکرون«، همتای فرانسوی 
وی در گفت و گویی تلفنی درباره ضرورت پرهیز از وخامت اوضاع در نوار غزه به توافق رسیدند. دو طرف 
در این تماس بر نگرانی خود نسبت به ظهور بحران انسانی خطرناک تر به علت جنگ در غزه تاکید کردند. 
آن ها اعلام کردند با این موضوع که راه حل »دو کش��وری« راه اصلی برای توقف دایره خش��ونت است به 

توافق رسیدند.

<آینده نگری اقتصادی مکرون؛ فرانسه در متن توافقات
علی بیگدلی با اشاره به تلاش های امانوئل مکرون در برقراری آتش بس با فشار بر »نتانیاهو« )نتانیاهو در 
جایی گفته است: مکرون مثل داعشی ها با من صحبت کرد!( اظهار داشت: فرانسه به عنوان رئیس اتحادیه 
ی اروپا با نوعی آینده نگری اقتصادی تلاش کرد تا با متمایل شدن به اعراب و گرفتن طرف فلسطینی 
ها)تا حدودی( برای آینده به اصطلاح»دانه پاشی« کند تا در آینده بتواند با دنیای عرب وارد توافقات مهم 
اقتصادی شود ضمن آن که وجود بیش از 6 میلیون مسلمان در فرانسه این لزوم را ایجاد کرد تا فرانسه 

نقش محوری با متمایل شدن به اعراب و مسلمانان را ایفا کند.

<عدم حضور معنادار »ایران« در »گروه تماس غزه«
علی بیگدلی در بخش دیگری از این گفتگو با اش��اره به عدم حضور ایران در گروه تماس غزه که بس��یار 
معنادار است اظهار داشت: علاوه بر ایران، عمان و عراق نیز حضور نداشتند که عدم حضور آن دو کشور 

تا حدودی توجیه پذیر است اما عدم حضور تهران را از ابعاد گوناگونی می توان بررسی و تحلیل کرد:
� ایران از همان ابتدا موضع خود در قبال جنگ حماس علیه اسرائیل را مشخص و شفاف بیان کرد

� عربستان را باید مانعی بر سر راه حضور ایران دانست زیرا و اگرچه روابط تهران و ریاض بهبود یافته است 
اما همچنان کدورت هایی وجود دارد که ریاض صلاح نمی داند نقش ایران در چنین مواقعی پررنگ شود.

� گروه تماس غزه بیشتر از آن که یک گروه فراگیر باشد گروهی متشکل از کشورهای عربی اسلامی است 
البته درباره ی حضور ترکیه توضیح دادم

� عملا گروه تماس غزه در آن چه اتفاق می افتد نقش و تأثیر آنچنانی ندارند اما همین مانور سیاسی هم 
برای کشورهای حاضر در این گروه کافی است

بیگدلی مضاف بر این ها می گوید: نقش کش��ورهایی چون قطر، ترکیه، فرانسه، ایالات متحده آمریکا در 
عیان و عربستان در خفا بسیار حائز اهمیت است.

<یمنی ها به حیثیت اسرائیلی ها لطمه بزرگی زدند
این استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه درباره ی تأثیر حوثی ها بر تحولات غزه می گوید: اگر بخواهیم 
واقع بینانه بنگریم، موش��ک پرانی ها، ارس��ال پهپاد و گروگان گرفتن ناو اسرائیلی بیشتر از آن که روی 
روند اصلی ماجرا تأثیر گذاشته باشد بر حیثیت اسرائیلی تأثیر گذاشت و به نوعی حیثیت اسرائیلی ها را 
در جوامع بین المللی خدشه دار کرد ضمن آن که اقدامات یمنی ها را تماماً به پای ایران نوشتند هرچند 

تهران قویاً اعلام کرد هیچ کنترلی بر آن چه حوثی ها و دیگر گروه های مقاومت انجام می دهند، ندارد!

<حضور اسرائیلی ها در مرز لبنان صرفاً یک نمایش قدرت است!
این تحلیلگر مسائل بین الملل در بخش دیگری از گفتگوی خود با آفتاب یزد، حضور سربازان اسرائیلی 
در مرز با لبنان را صرفاً یک »نمایش قدرت« ارزیابی کرد و افزود: اگرچه در دنیای سیاس��ت هیچ امری 
نامحتملی هم نامحتمل نیست اما بسیار بعید می دانم اسرائیل به لبنان حمله کند زیرا با این کار حتماً 
اعتراض آمریکا و فرانس��ه را دریافت خواهد کرد اما نکته ی مهمی که نباید از نظر دور داش��ته شود این 
که؛ نتانیاهو در مخمصه ای عجیب گیر کرده و اگر نتواند برگ برنده ای رو کند که شکست 7 اکتبر را از 
یادها ببرد به نوعی دچار شکست و تحقیر شدگی بزرگی خواهد شد از این رو باید منتظر ماند و دید که 

نتانیاهو و حامیان او چه در سر دارند!

<حماس زیر بار آتش بس کوتاه مدت نمی رود
بیگدلی با اشاره به اخباری که آتش بس و تبادل اسُرا را حکایت می کند نیز گفت: در خبرها خواندیم که 
هنیه به صراحت گفته زیر بار آتش بس کوتاه مدت نمی رود زیرا اسرائیل می تواند همه  اقدامات خود را 

از سر بگیرد و این موضوع حتماً مورد قبول حماس واقع نخواهد شد.

<»محمودعباس« و »نتانیاهو« به پایان خط رسیده اند!
علی بیگدلی درباره ی شرایط احتمالی غزه و آینده منطقه نیز توضیحاتی داد که حائز اهمیت است. این 
اس��تاد دانشگاه معتقد است: ش��رط پایان درگیری ها؛ آزادی تمامی اسُرا، آتش بس کامل و همیشگی، 
به رس��میت ش��ناختن کشور مستقل فلسطینی و پایان دادن به 75 س��ال جنگ و خونریزی است. وی 
اف��زود: در این میان هم تش��کیلات خودگردان دچار تحولات جدی خواهد ش��د و هم نتانیاهو از رأس 
قدرت در اسرائیل کنار خواهد رفت که شاید کار به دادگاه و زندانی شدن نیز بینجامد. بیگدلی می گوید: 
چهره ه��ای جوان ت��ر اگر روی کار بیایند بیش��تر مورد اقبال گروه های فلس��طینی خواهد بود ضمن آن 
که نتانیاهو و اس��رائیل چاره ای ندارند به جز آن که تش��کیل دولت و کش��ور مس��تقل فلس��طینی را به 
رس��میت بشناس��ند و ارتباط بین غ��زه و کرانه ی باخت��ری رود اردن را نیز برقرار کنند ش��اید کم کم 
 بای��د پذیرف��ت که »محم��د عباس« و »نتانیاهو« با هم به پایان خط رس��یده اند که چن��دان هم دور از

 انتظار نیست!

<در سایه ی بحران غزه، آمریکا می کوشد بحران اوکراین را بلاتکلیف باقی نگه دارد
عل��ی بیگدلی در پایان با اش��اره ب��ه برخی تحولات و آین��د و روندها در اوکراین چن��د موضوع مهم را 

خاطرنشان کرد:
� بالانس خبری نشان می دهد حالا که بحران غزه در حال فروکش کردن است مجدداً اخبار اوکراین روی 

خروجی خبرگزاری ها قرار داده شده است
� زلنسکی کاملًا متوجه شده است که از نظر اوکراینی ها و غرب به اصطلاح مشروعیت ندارد فلذا بحث 

پروژه »میدان 3« را مطرح می کند
� حذف فیزیکی انتهای سرنوش��ت زلنسکی و برکناری از پس��ت ریاست جمهوری، سرنوشتی مهربانانه 

برای زلنسکی است
� در سایه ی بحران غزه، آمریکا می کوشد بحران اوکراین را بلاتکلیف باقی نگه دارد

� پوتین از طریق »شی« ممکن است پیام بایدن را دریافت کرده باشد که می تواند روی سرنوشت بحران 
اوکراین تأثیر گذار باشد.

آفتاب یزد در گفتگو با علی بیگدلی استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه، آخرین تحولات جنگ در غرب آسیا با تأکید بر موضوع »گروه تماس غزه« را بررسی می کند

»محمودعباس« و »نتانیاهو« به پایان خط رسیده اند!
عدم حضور معنادار »ایران« در »گروه تماس غزه«

  در س�ایه  بح�ران غزه، آمریکا می کوش�د بحران اوکرای�ن را بلاتکلیف باقی
 نگه دارد

علی بیگدلی: اس�رائیل توان جنگیدن در چند جبهه و وارد شدن به یک جنگ 
فرسایشی را ندارد اما؛ نتانیاهو نمی خواهد شکست 7 اکتبر را بپذیرد!

تش�کیل گروه تماس غزه متشکل از 7 کشور؛ »ترکیه، اندونزی، نیجریه، اردن، 
مصر، قطر و عربس�تان«، دو نشست در پکن و مس�کو، آغاز گمانه زنی ها از 
احتمال تبادل اسُرا و آتش بس، سرنوشت تشکیل کشور مستقل فلسطینی، 
تأثی�ر پایان احتمالی بح�ران غزه بر بحران اوکراین، چرای�ی عدم حضور ایران، 
عراق و عمان در گروه تماس غزه، نقش مکرون و اتحادیه ی اروپا در فروکش 
کردن آتش جنگ در نواحی اشغالی و سناریوهای پیش روی جنگ حماس علیه 
اس�رائیل را با علی بیگدلی، اس�تاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در میان 
گذاشتیم. بیگدلی معتقد است سرنوشت جنگ به تصمیم نتانیاهو و حامیان 

تندروی او، کاخ سفید و تحولات منطقه بستگی دارد

< وقتی یمن در دیوار دفاعی آمریکا برای رژیم صهیونیستی شکاف ایجاد می کند
توقیف کش�تی رژیم صهیونیس�تی توس�ط نیروهای مس�لح یمن در دریای سرخ بازتاب 
ویژه ای در رس�انه های جهان به همراه داشته اس�ت و کارشناس�ان این اق�دام را به منزله 
ایجاد یک ش�کاف در دیوار دفاعی ضخیم تدارک دیده ش�ده آمری�کا برای دفاع از رژیم 
اش�غالگر و تجاوزات آن به غزه ارزیابی کردند. به گزارش ایس�نا، روزنامه العربی الجدید 
در گزارش�ی در این باره نوشت: باب المندب، گذرگاه استراتژیک یمن در دریای سرخ، با 
توج�ه به تداوم تجاوزات رژیم صهیونیس�تی به نوار غزه و توقیف یک کش�تی این رژیم 
توس�ط نیروهای مس�لح یمن، در خط مقدم تش�دید درگیری ها در منطقه قرار گرفته  و 
توسعه این رویدادها ممکن اس�ت تأثیر گسترده ای بر تجارت بین المللی از جمله تجارت 

نفت داشته باشد.
تنگه باب المندب در غرب یمن مش�رف به مهمترین جاده های بین المللی اس�ت که شرق 
جهان را به غرب آن متصل می کنند و روزانه حدود 6.2 میلیون بشکه نفت خام و تولیدات 
نفتی و بیش از ۳0 درصد از تجارت جهانی گاز طبیعی از آن عبور می کند. یکش�نبه هفته 
جاری و ساعاتی پس از گزارش های رسانه ای، نیروهای مسلح یمن در بیانیه ای اعلام کرد 
ک�ه نیروی دریایی ارتش یمن ب�ا »انجام یک عملیات نظامی در دریای س�رخ یک فروند 

کشتی اسرائیلی را توقیف کرده است«.
در ادامه بیانیه آمده اس�ت: این کش�تی اسرائیلی پس از توقیف در جنوب دریای سرخ به 
س�واحل یمن هدایت شده اس�ت. سخنگوی نیروهای مس�لح یمن در ادامه تأکید کرد که 
»عملیات نیروهای یمنی تنها کش�تی های اس�رائیلی و مالکان اس�رائیلی این کشتی ها را 

تهدید می کند«.
در این بیانیه همچنین آمده اس�ت: با خدمه کش�تی های اس�رائیلی بر اساس تعالیم دین 
اس�لام عمل می کنیم. یحیی س�ریع در ادامه گفت: هش�دار خود را به تمامی کشتی های 
متعلق به دش�من اس�رائیلی و یا مقابله با آن تجدید می کنیم و به هدف قانونی نیروهای 
مس�لح ما تبدیل خواهند ش�د. ما از همه کش�ورهایی که اتباع آنها در دریای س�رخ کار 
می کنند، می خواهیم از هرگونه کار یا فعالیت با کشتی های اسرائیلی یا کشتی های متعلق 

به اسرائیلی ها خودداری کنند.
س�خنگوی نیروهای مس�لح گفت: تأکید می کنیم که تا پایان تجاوز به نوار غزه و جنایت 
علیه برادران فلسطینی ما به عملیات نظامی علیه دشمن ادامه می دهیم. تأکید می کنیم، 
این رژیم صهیونیستی اس�ت که امنیت و ثبات منطقه و کریدورهای بین المللی را تهدید 

می کند )نه یمن(.
پیشتر نیروهای مسلح یمن اعلام کرده بود که همه انواع کشتی های رژیم صهیونیستی را 
که برای رژیم اشغالگر کار می کنند، هدف قرار خواهند داد. نیروهای مسلح یمن همچنین 
از همه کشورهای جهان خواست تا شهروندان خود را که روی این کشتی ها کار می کنند، 

خارج کنند.
در همین راس�تا، »عصام مقبل«، پژوهشگر اقتصادی یمنی، در گفت وگو با العربی الجدید 
اظهار کرد: آنچه در دریای س�رخ در حال وقوع است، تحولی مهم است که پیامدهایی در 
راس�تای تش�دید حوادث و تنش در منطقه به همراه خواهد داش�ت و دلیل آن نیز تداوم 
تجاوزات رژیم اشغالگر به غزه در سایه حمایت گسترده آمریکا و شرکت ها غول پیکر آن، 
همدستی اروپایی و شرم آور عربی است. این درحالی است که برخی از کشورهای منطقه 
به ویژه کشورهای عرب حوزه خلیج فارس از اهرم های فشار تاثیرگذار در سطح اقتصادی 
و تجاری برخوردار هس�تند و می تواند تاثیر قابل توجهی برای مقابله با این ظلم اسرائیل 

و کشتارهای روزانه آن در نوار غزه داشته باشند.
مقب�ل معتقد اس�ت که هدف قرار دادن مکرر کش�تی های رژیم صهیونیس�تی در دریای 
س�رخ، نقض و ش�کاف مهمی در دیوار دفاعی ضخیمی اس�ت که آمریکا برای محافظت از 
این رژیم برای تجاوزات به غزه ایجاد کرده اس�ت، چراکه واشنگتن ناوهای غول پیکر خود 
را در آب های بین المللی در دریای س�رخ مس�تقر کرده اس�ت و در آن کشتی های نظامی 

کشورهای بزرگ منطقه نیز حضور دارند. این ائتلاف از جنایات رژیم اشغالگر در نوار غزه 
حمایت می کند.

»رش�ید الحداد«، پژوهشگر و کارشناس مسائل اقتصادی یمنی نیز در این باره به اهمیت 
تنگه باب المندب اشاره کرد و گفت: در جنگ اکتبر 1۹7۳ از تنگه باب المندب به عنوان 

اهرم فشار بر اسرائیل استفاده شده بود.
 الحداد می گوید: بیانیه چند روز پیش صنعا مبنی بر ممنوعیت عبور کشتی های اسرائیلی 
از دریای س�رخ، تهدیدی برای ناوبری بین المللی نیست، چراکه این تهدید مختص هدف 
قرار دادن کشتی هایی است که صنعا آن ها را متخاصم می داند و این تصمیم در واکنش به 

جنایات اسرائیل علیه فلسطینی ها اتخاذ شده است.
ب�ه گفته الحداد، توقیف کش�تی رژیم صهیونیس�تی تهدیدی برای کش�تیرانی این رژیم 
و مناف�ع آن اس�ت که تهاجم وحش�یانه ای علیه غزه انجام می دهد. ب�ا این حال، هرگونه 
واکنش�ی که ممکن اس�ت باعث بسته شدن این تنگه بین المللی ش�ود، تأثیر عمده ای بر 
ترافیک کش�تیرانی بین المللی در باب المندب خواهد داشت که سالانه 21 هزار کشتی از 

آن عبور می کنند.
ی�ک محقق اقتص�ادی یمنی دیگر که ترجیح داد نام خود را ذک�ر نکند به العربی الجدید 
گفت: عادی س�ازی روابط با اس�رائیل توسط کش�ورهای عرب حوزه خلیج فارس تنها به 
دنبال گشایش سفارتخانه ها، عادی سازی روابط، همکاری ها و تجارت داخلی نیست، بلکه 
ابعاد اس�تراتژیکی نیز دارد تا رژیم اش�غالگر بتواند از مرزهای کشورهای سازشگر فراتر 
برود و مواضع سایر کشورها را هدف قرار داده و مهمترین گذرگاه ها و مواضع دریایی آنها 
را کنترل کند؛ کشورهایی که یمن در میان آنها با توجه به موقعیت مکانی مشرف به شاخ 
آفریقا، دریای س�رخ و دریای عرب و همچنین اهمیت موقعیت خلیج عدن و بنادر المهره 

و شیوه و از همه مهمتر تنگه باب المندب، به منزله چوب تعادل دو کفه ترازو است.

<جنگ اسرائیل با بهانه دفاع از خود توجیه نمی شود
وزیر خارجه عربس�تان تاکید کرد که جنگ اس�رائیل علیه غزه با بهانه دفاع از خود قابل 
توجیه نیس�ت. به گزارش ایلنا به نقل از تاس، »فیصل بن فرحان«، وزیر خارجه عربستان 
س�عودی تاکید کرد ک�ه اقدامات ارتش اس�رائیل در نوار غزه با بهانه دف�اع از خود قابل 

توجیه نیست.
بن فرحان در دیدار کمیته عربی اس�لامی با »س�رگئی لاوروف« وزیر خارجه روس�یه در 
مس�کو افزود: »مش�اهده می کنیم که جنایت ها علی�ه غیرنظامیان در ن�وار غزه در حال 
افزایش اس�ت، خون بی گناهان ریخته می ش�ود و بیمارس�تان ها و زیرس�اخت ها تخریب 

می شوند«.
وی افزود: »جامعه جهانی چش�م خود را به روی اقدامات اسرائیل در نوار غزه می بندد که 

این خود نشان دهنده معیارهای دوگانه است«.
وزیر خارجه عربس�تان س�عودی تاکید کرد: »اکنون صحبت درباره آینده نوار غزه بدون 
توق�ف درگیری ه�ای مس�لحانه در نوار غ�زه و اعمال خش�ونت آمیز علی�ه غیرنظامیان 
غیرممکن ش�ده اس�ت اما باید به این فکر کرد که پس از جنگ چه خواهد ش�د. مشکل 

فلسطین باید با اجرای راهکار دو کشوری حل شود«.
بن فرحان تاکید کرد که عربستان سعودی به دنبال همکاری با روسیه و دیگر شرکا برای 
حل بحران در نوار غزه است تا از خونریزی غیرنظامیان و نقض حقوق بشر در این منطقه 

جلوگیری کند.

< لاوروف در دیدار با گروه تماس غزه: برای سازش اسرائیل-فلسطین
 به مکانیسم خارجی نیاز است

لاوروف گفت، برای س�ازش اسرائیل و فلسطین به یک مکانیسم خارجی نیاز است و باید 
ش�امل تمامی کشورهای منطقه باش�د. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 

س�رگئی لاوروف، وزیر خارجه روس�یه در نشس�تی ب�ا گروه تماس هفت کش�ور عربی و 
مس�لمان درباره اوضاع غزه گف�ت: وقتی ما درباره ایجاد یک مکانیس�م نظارتی خارجی 
ب�ه منظور توافق بر س�ر مفاد یک س�ازش دائمی و طولانی بر اس�اس راه ح�ل دو دولتی 
صحب�ت می کنیم، باید به صورت جدی به این مس�ئله بیندیش�یم که چنین مکانیس�می 
باید نمایندگانی از تمامی کش�ورهای منطقه داشته باشد و به صورت کامل این حقیقت را 
پیگیری کند که کش�ورهای منطقه بهتر از دیگران می دانند که چطور به راه حلی دس�ت 
پیدا کنند که این راه حل برای س�ال های زیادی ادامه داش�ته باش�د و برای همه مناسب 

باشد.
وزیر خارجه روس�یه در ادامه صحبت هایش گفت: س�طح کنونی کمک های بشردوس�تانه 
به غزه ناکافی اس�ت و اولویت اصلی در حال حاضر آزادی گروگان ها و حل مس�ائل بشری 

است.
وی خاطرنش�ان کرد: ما ش�اهد پیامدهای فاجعه آمیز در نوار غزه هس�تیم. سطح ارسال 

کمک های بشردوستانه که به این منطقه وارد می شود، کافی نیست.
فیصل بن فرحان، وزیر امور خارجه عربستان سعودی نیز در این دیدار گفت، گروه تماس 
درباره غزه به دنبال همکاری با روسیه و همه شرکا برای پایان دادن به نقض اصول نظامی 
در نوار غزه اس�ت. فرحان در نشست گروه تماس با سرگئی لاوروف تاکید کرد: »ما تلاش 
می کنیم با روسیه و همه شرکا برای تقویت واکنش بین المللی برای توقف تجاوزات نظامی 

در غزه همکاری کنیم«.

< مذاکرات آتش بس بین اسرائیل و حماس به پایان رسیده است
وزارت خارجه قطر از پایان مذاکرات آتش بس بین حماس و اس�رائیل خبر داد. به گزارش 
ایلن�ا به نقل از روس�یا الیوم، وزارت خارجه قطر اعلام کرد ک�ه مذاکرات درباره آتش بس 
بین اس�رائیل و حماس به پایان رس�یده است. در بیانیه وزارت خارجه قطر آمده است که 

جزئیات این توافق در زمان مناسب اعلام خواهد شد. 
»ماجد الانصاری«، سخنگوی وزارت خارجه قطر گفت: »میانجیگری قطر به مرحله نهایی 
رس�یده و طرفین نی�ز به مرحله مهمی رس�یده اند. در صورت توافق درباره مبادله اس�را 

بیانیه ای صادر خواهد شد«.
وی تاکید کرد که میانجی گری به مرحله حساس�ی رس�یده اس�ت و الزامات خود را دارد 
و ب�ه مح�ض توافق طرفین جزئی�ات آن را اعلام خواهند ک�رد. وی با تاکید ب�ر اینکه ما 
ب�ه برق�راری آتش  بس در غزه بس�یار خوش�بین هس�تیم، تاکید کرد: »اولوی�ت در حال 
 حاض�ر توقف جنگ اس�ت و در ح�ال حاضر صحبتی درباره سرنوش�ت غزه پس از جنگ

 نشده است«.

< زلنسکی:  عملیات »میدان ۳« تا پایان سال علیه من انجام می شود
رئیس جمه�ور اوکرای�ن از احتمال انج�ام عملیات »می�دان ۳« علیه خود تا پایان س�ال 
ج�اری میلادی خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از روزنامه س�ان، »ولودیمیر زلنس�کی«، 
رئیس جمه�ور اوکرای�ن اعلام کرد ک�ه پیش بینی می کند ت�ا پایان س�ال 202۳ عملیات 

»میدان ۳« علیه او انجام شود
زلنس�کی گفت: »این عملی�ات، میدان ۳ ن�ام دارد و هدف آن س�رنگونی رئیس جمهور 

است«.
وی افزود: »جزئیات این طرح همیش�ه در حال تغییر است و لزومی ندارد که هدف نهایی 

آن حذف فیزیکی رئیس جمهور باشد«.
زلنس�کی دوباره بر مخالفت خود با برگزاری انتخابات ریاس�ت جمهوری اوکراین در سال 
2024 تاکید و آن را در س�ایه وج�ود حکومت نظامی، غیرقانون�ی توصیف کرد.بلومبرگ 
پیش�تر گزارش داده بود که زلنسکی نگران وقوع عملیات میدان جدید در اوکراین است 

و روسیه را در این موضوع متهم می کند. 

اخبارمرتبط



آفتاب یزد: نشست خبری مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضائیه، 
سه شنبه )۳۰ آبان ۱۴۰۲( با حضور خبرنگاران رسانه های مختلف 

برگزار شد.
ســخنگوی قوه قضائیه در ابتدای نشست خبری گفت: لازم است 
با ادامه جنایات رژیم صهیونیســتی نســبت به خموشی مجامع 
غربی در ایــن جنگ یک طرفه علیه مردم غزه اعلام انزجار کنیم. 
بلندگوهای مدعی حقوق بشر که همیشــه سناریوهای جذاب و 
خیالی می سازند امروز در برابر تراژدی غزه لب از لب باز نکرده و از 

این قساوت ها حمایت هم می کنند.
وی با تبریک هفته بســیج گفت: امروز پس از گذشت ۴۵ سال از 
صدور فرمان تاریخی امام خمینی )ره( که فرمانی تعیین کننده و 
تیزبینانه بود فرهنگ و آرمان بسیج در تمامی عرصه های فرهنگی، 
اجتماعی و سیاسی مردم، آزادی خواهان و مقابله کنندگان با جهان 
کفر و اســتکبار به عنوان فرهنگ پیشرونده و تاثیرگذار شناخته 
شده است. همچنان محتاج بازشناسی ظرفیت های جدید مربوط 
به این شجره طیبه و درخت تناور انقلابی در تمامی جهت گیری ها 

هستم.
ستایشی گفت: صدور دســتورات پانزده گانه رئیس قوه قضائیه با 
روسای کل دادگستری و دادستان های مرکز استان ها فصل نوینی 
از حرکت تعالی بخش قضائــی را در برابر دیدگان همه قرار داده 
است. بدون شــک ما در مجموعه دســتگاه قضائی معتقدیم که 
رســانه ها و افکار عمومی حق دارند با تمسک به همین دستورات 
خواسته های خود را از قوه قضائیه تدارک دیده و از ما برای نیل به 

این دستورات نقادانه مطالبه گری کنند.

در ادامه اظهارات سخنگوی دستگاه قضا در این نشست خبری و 
پاسخ های وی به خبرنگاران به صورت اجمالی از نظر می گذرد.

< جزئیاتی از پرونده قتل مرحوم داریوش مهرجویی و همسرش
ستایشــی درباره آخرین وضعیت پرونده قتــل مرحوم داریوش 
مهرجویی و همســرش گفت: پرونده در مرحله دادســرا است و 
پرونده چون کیفری اســت باید تمام زوایا مورد توجه قرار گیرد. 
تا کنــون چهار متهم حاضر در صحنه قتل بــه اعمال خود اقرار 
داشــته اند و امارات دیگری هم در پرونــده بر ارتکاب قتل دلالت 
دارد. اظهارات متهمان با شــرح معاینه جســد مقتولان از حیث 
صدمات وارده و علت تامه فوت مطابقت دارد. گوشــی مقتولین از 
منزل یکی از متهمین کشــف شد و تحقیقات ادامه دارد. در نیمه 

اول آذر پرونده منتهی به کیفرخواست خواهد شد.

< اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از فساد در دستورکار دستگاه قضا
سخنگوی قوه قضائیه درباره آخرین عملکرد دادگاه های ویژه مبارزه با 
مفاسد اقتصادی گفت: این موضوع جزو اولویت های اصلی و مستمر 
ما اســت، مبارزه با مفاســد را در دو بخش مبارزه قاطع با زمینه ها 
و گلوگاه های تولید فســاد اقتصادی و نظارت مســتمر بر نهادها و 

دستگاه های برخوردار از منشا فساد دنبال می کنیم.
وی افزود: یکسری اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از فساد در حوزه 
جلسات متعدد با بانک ها و بازدید از بنادر و انبارهای اموال تملیکی در 
دستور کار است؛ پرونده های متعدد و سنگینی در حوزه های مختلف 

تجارت، خودرو و... تشکیل شده و مطرح رسیدگی است.

< آخرین وضعیت پرونده توماج صالحی
ستایشــی درباره آخریــن وضعیت پرونده تومــاج صالحی گفت: 
اتهامــات مصرحه در پرونده مورد بحــث تحقیقات جامع، کامل 
صورت پذیرفتــه و پس از تحقیقات تفهیم اتهامات به عمل آمده 
اســت. پس از تفهیم قرارهای قانونــی در خصوص فرد مورد نظر 
صادر شده است. متهم با قرار دادن تودیع وثیقه آزاد است و پرونده 
در جریان رسیدگی است. نظر مرجع بالا این بوده است که نسبت 

به برخی اتهامات بایستی دادگاه تصمیم دیگری اتخاذ کند.

< دادگاه کیفری رسیدگی به اتهامات سرکردگان گروهک تروریستی منافقین
        ۲۱ آذرماه به صورت علنی برگزار می شود

ســخنگوی قوه قضائیه گفت: دادگاه کیفری رسیدگی به اتهامات 
اعضــای اصلی کادر رهبری و ســرکردگان گروهک تروریســتی 
منافقین ۲۱ آذر ماه در دادگاه کیفری یک دادگســتری اســتان 
تهران به صورت علنی برگزار خواهد شد. قرار است در این دادگاه 
به تمام جنایت های این گروهک رسیدگی شود و تصمیم قانونی و 

قاطع اتخاذ و با صلابت اجرایی کنیم.
وی ادامه داد: پیش از این اعلام شــده بود اراده دســتگاه قضائی 
آن اســت که با اهتمام تمام و بدون اندک مسامحه گریبان همه 
جنایتکاران علیه ملت ایران را رها نساخته و در این مسیر از همه 
ابزارهای قانونی و حقوقی برای استیفای حقوق مسلم مردم ایران 
در رسیدگی به ابعاد مختلف پرونده های گروهک های تروریستی 
اســتفاده خواهیم کرد؛ این فعلا یک مورد اســت و این موضوع 

استمرار خواهد داشت.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: به سهم خود، روز ۱۷ مرداد، تلفن 
همراه خود را خاموش می کنیم و به هیچ پیام و پیامک تبریکی پاسخ 
که هیچ، روی خوش هم نشان نمی دهیم اصلًا یک بار خطاب به یکی 
از مسئولان »روز خبرنگار« را تبریک گفته بود نوشتم: »تبریک نگفته 
بودید برای من عزیز تر بودید چون خودتان بودید نه آدمی که تقویمی 

تبریک و تسلیت می گوید!«

< تقویم پر است از مناسبت های مختلف
یک روز یا یک هفته هرگز پاسخگوی ۳۶۴ روز نیست یعنی نمی تواند 
باشد. روز پرستار را پشت سر گذاشتیم و هفته ی کتاب و کتاب خوانی 
و قدردانــی از کتابدارها. اصلا وقتی تقویم را بــا دقت ورق بزنیم با 
انبوهی از مناسبت ها مواجه می شویم، مناسبت هایی که مقارن شدن 
آن ها با رویدادی، دلیل نامگذاری اســت. برخی از مسئولان نیز انگار 
صبح به صبح تقویم را ورق می زنند تا به مناســبت همان روز حرفی 
بزنند، پیامی صادر کنند و چیزکی بنویسند که اگر همین مقدار هم از 
خود علائم حیاتی نشان ندهند گاه نگران شان می شویم اما درد جای 

دیگری است و حکایت به رنگی دیگر!

< عمل ما خود پیامی رسا است
این یکی را شــجاع، آن یکی را از جان گذشته، دیگری را کم نظیر؛ 
این شــغل را شغل انبیا، آن یکی شغل را همسان با فرشتگان و این 
حوزه ی کاری را چونان قلب برای بدن و همســان با اکســیژن برای 
ادامه ی حیات اما، تمام ماجرا خلاصه می شــود در فاصله ی حرف تا 
عمل. حرف به راهی می رود و عمل به راهی دیگر، گویی عمل با حرف 

نباید همخوانی داشته باشد!
چطور می شود شــاکی خبرنگار باشی و روز خبرنگار را به او تبریک 
بگویی؟ چطور می شــود بــرای حقوق کارگر قدمی بــر نداری و در 
وصف کار و کارگر قصیده بســرایی؟ اصلًا مگر می شود به مشکلات 
معلمان توجهی نکنی و شغل آنان را شغل انبیا بدانی؟ چگونه است 
که پرســتاران را تا مرتبه ی فرشتگان مقرب الهی بالا می برند اما داد 
آن ها را فقط خدا می شنود؟ محیط بانان را به حال خود رها کرده از 
تلاش های شبانه روزی آن ها قدردانی ها می کنند، آتش نشانان باید 
برای تهیه ی بدیهی ترین وســایل ایمنی به در و دیوار بکوبند اما روز 
آتش نشــان که می شــود از در و دیوار خطابه و رباعی می بارد. برای 
دو ریال افزایش حقوق کارگر و کارمند مقاومتی می کنند که گویی 
می خواهی جان شان را بستانی اما در پیام های تبریک جوری سخن 
می گویند که انگار یک روز در میان، کارگر و آتش نشان نبینند دچار 

خلأ شخصیتی می شوند و این دردآورترین قسمت ماجرا است.

< ای کاش به جای »خودمانی« شدن، »خودمان« می شدیم!
بارها نوشــته و متذکر شــده ایم که لباس کار پوشیدن، کلاه ایمنی 
کارگاه های عمرانی بر سر گذاشتن، با کارگر و رفتگر صبحانه خوردن، 
همراه با زحمت کشــان هلال احمر و امور جاده ای قدم زدن که باری 
از روی دوش کســی بر نمی دارد، حالا آمدیم و لبخندی هم زدیم و 
عکسی هم گرفتیم و خودمانی هم شدیم؛ وقتی بر می گردیم پشت 
میز و می شــویم خودمان، یک لحظه از این خودمــان واقعی و آن 

خودمانی شدن غیر واقعی رنج نمی کشیم؟
چقــدر پیام از صدر تا ذیل مملکت مثــال بیاوریم و به همان اندازه 
تصمیم پشــت ســر هم کنیم که هیچ ربطی به هــم ندارد؟ چقدر 
پیام هــای خــوش آب و رنگ برای نمونه ارائه دهیــم از نمایندگان 
مجلــس و چه اندازه مصوبه آماده کنیــم به موازات همین پیام های 
خوش آب و رنگ که ثابت شــود آن نماینده ای که جان می داد برای 
کارگر، طی چهار ســال نماینده بودن جــز علیه کارگر حرفی نزد و 

تصمیمی نگرفت؟
جســت و جو هــم لازم نیســت، ذره بیــن و میکروســکوپ هم 
نمی خواهد، کافی اســت گوشی تلفن همراه خودمان را مرور کنیم 
آن قدر پیام مان داده اند که رکن چهارم دموکراسی هستیم و خاکریز 
اول مبارزه با فســاد و پل ارتباطی مردم و مسئولان که اندک اندک 
خودمان هم باورمان شده اما کمی آن طرف تر؛ به اندازه ی یک بند 
انگشــت؛ یک روز می گویند نشر اکاذیب، روز دیگر تشویش اذهان 
عمومی و دســت آخر هم خدشه بر امنیت روانی جامعه؛ حالا بیا و 
تا صبح قیامت داد بزن: منم همان خبرنگاری که صبح علی الطلوع 
۱۷ مرداد آن چنان نواختی ام که بر ابرها ســوار شــدم ولی خب؛ 
چه می شــود کرد؛ یاد گرفته ایم تصنعی خودمانی بشویم اما واقعی 

خودمان نباشیم!

< آقای مسئول؛ یک روز و یک هفته پاسخگوی ۳۶۴ روز نیست!
نه این که ندانند؛ خوب هم می داننــد اما این روش، اندک اندک به 
یک رویه و عادت و خُلق و خو تبدیل شــده اســت که تا می رسند 
به مناســبت های تقویمی، به اصطلاح چشمه ی استعدادشان فوران 
می کند، تبدیل می شوند به چشمه ی جوشان کلمات و عبارات، قافیه 

نیز خودش جور می شود.
اصــلا بیایید برای نمونه، نامه ای با امضــای ۱۶۰ نماینده خطاب به 

سید ابراهیم رئیسی را با هم مرور کنیم و بعد بپردازیم به باقی ماجرا:

< هفته کتاب ارزش کار کتابداران را بیشتر از پیش مشخص می کند
قصه از این قرار اســت کــه؛ ۱۶۰ نماینده مجلــس در بیانیه ای به 
مناســبت هفته کتاب تاکید کردند که ایــن روز و هفته گرامی که 
با یادآوری مقام علمی و معنوی مفســر کبیر قرآن علامه طباطبایی 
نیز همراه اســت، ارزش کار کتابداران را به عنوان مشــاوران آگاه و 
امین مردم کتابخوان بیشتر از پیش معرفی می کند. به گزارش ایسنا، 
محسن دهنوی عضو هیئت رئیسه مجلس در جلسه علنی بیانیه ای با 

امضای ۱۶۰ نماینده را به شرح زیر قرائت کرد. 
»بســمه تعالی؛ حجت الاسلام والمسلمین جناب آقای سید ابراهیم 

رئیسی ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران
آغاز سی و یکمین دوره هفته کتاب و روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار 
فرصت مبارکی است برای علاقمندان به فرهنگ ایران اسلامی تا به 
تلاش کسانی بیندیشیم که میراث فکری، ادبی و هنری بزرگان این 
مــرز و بوم را که در قامت کتاب فراهم آورده اســت به عموم مردم 

عرضه می کنند. این سپاسگزاری فراتر از شعار و مناسبت های تقویمی 
اســت و نشانه همراهی مدیران با خدمتگزاران عرصه عملی فرهنگ 
و اجتماع اســت. این روز و هفته گرامی که با یادآوری مقام علمی و 
معنوی مفسر کبیر قرآن علامه طباطبایی نیز همراه است، ارزش کار 
کتابداران را به عنوان مشاوران آگاه و امین مردم کتابخوان بیشتر از 
پیــش معرفی می کند. ارائه خدمت فکری و فرهنگی کتاب محور به 
اعضای کتابخانه های عمومی به ویژه کودکان و نوجوانان، ارج و احترام 
کار در کتابخانه و لزوم توجه به شبکه گسترده کتابخانه های عمومی 

به عنوان پایگاه اجتماعی - فرهنگی را یادآوری می کند.
اصالت فرهنگ در تعالیم اســلامی نیز کتابخانه را در چنان موقعیت 
مهمی قرار می دهد که بتوانیم حضور مسئولانه در آن را مصداق بارز 
کار فرهنگی جهادی بنامیم، لازمه این حساســیت و ضرورت، توجه 
هرچه بیشــتر مدیران و مســئولان به ارزش های فرهنگی برآمده از 
کتاب، کتابخوانی و کتابخانه اســت. ما نمایندگان ملت شریف ایران 
ضمن تبریک این مناسبت به همه اصحاب کتاب و کتابخانه، هم صدا 
با رهبر آگاه و فرزانه انقلاب اسلامی، پیشگامی این عزیزان در معرفی 
و ترویج آرمان های فرهنگی نظام اسلامی را ارج می نهیم و همان گونه 
که معظم له در دیدار با مســئولان کتابخانه ها و کتابداران فرمودند؛ 
ان شاءالله خداوند متعال شماها را موفق و موید بدارد، ما از زحماتتان 
تشکر می کنیم، از آنچه که اتفاق افتاده خرسندیم و توقع ما این است 
که آنچه را که انجام دادید ان شــالله به اضعاف مضاعف آن ها را زیاد 
کند. خداوند شما را کمک کند و ان شالله مشمول دعای خیر حضرت 

بقیه الله باشید.«
و حــالا بگردیم لا به لای مصوبات مجلــس یازدهم در حوزه کتاب، 
کتاب خوانــی و کتابداران تا معلوم شــود ایــن ۱۶۰ نماینده حرف 

حساب شان چیست؟
اصلًا ببینیم برای کتــاب، کاغذ برای کتاب، ضعف مالی کتاب خوان 
ها، کتابخانه ها، بودجه ی کتابخانه ها، وضعیت شــغلی و معیشتی 
کتابداران چیزی یافت می شــود؟ من گشتم نبود شما بگردید شاید 

من درست و درمان نگشته ام.
در یادداشــتی نوشتم: سه سال است دیگر قدرت خرید کتاب ندارم، 
کتابخانه ها از منظر منابع روزآمد نیستند، کتاب خوب یا گیر نمی آید 
یا آن قدر گران اســت که فقط شده ایم تماشاچی. سخت است برای 
یک جلد کتاب چیزی نزدیک به ۸۰۰ هزار تومان پرداخت کنیم بعد 
می آییم در دنیای خبر و تازه می بینیم چقدر پیام فقط برای هفته ی 

کتاب و کتاب خوانی است.
دنیای مجازی را ورق زدم. عجبا روزگاری دیدم که عده ای پرســتار 
درست در روز پرســتار، پلاکارد به دست جمع شده بودن این جا و 
آن جا که وضعیت شغلی شــان را بفهمند، نداشتن های شان را فریاد 
بزنند و آن ســو تر مسئولی را دیدم که لبخند به لب و گل به دست 
رفته بود در فلان بیمارستان تا از رشادت های پرستاران قدردانی کند!

< این حجم از تناقض آزارتان نمی دهد؟
حالا گیریم زیباترین پیام ها را هم نوشتید و منتشر کردید، مصاحبه های 
آن چنانی هم انجام شد، سخنرانی هم کردید با تجمعاتی که برگزار 
می شود چگونه کنار می آیید؟ سوالات بی پاسخ این قشر و آن صنف 
را کجــای طاقچه ی وجدان تان می گذارید؟ شــب را چگونه به صبح 
می رسانید وقتی می دانید طی مدت مسئولیت برای برخی مشاغل و 

مسئولیت های گاه خطیر، آنچنان قدمی هم برنداشته اید؟

< اظهارات حماسی و مناسبت های تقویمی
        محبوبیت را در سکوت جست و جو کنید

گاهی بــه عنوان یــک روزنامه نگار دچار حســادت می شــویم از 
خوش قلمی برخی مســئولان که عجب پیامــی، کلماتی، جملاتی، 
نطقی، مصاحبه ای. و بعد از خودمان می پرســیم: یعنی آن مسئول 
محترم می داند آتش نشان بودن چقدر سخت، پرستاری طاقت فرسا 
است، معلمی از جان گذشتن اســت، کارگری شرف دارد، رانندگی 
بازی با جان خود است، راننده ی آمبولانس بودن بازی با مرگ است 
و جوشکار ساختمان بودن فرشته ی مرگ را در آغوش گرفتن است؟ 

یعنی همه ی این ها را می داند و کاری نمی کند؟
باورمان نمی شود ولی می داند! اصلًا تازگی ها به این نتیجه رسیده ایم 
اظهارات حماســی و مناســبت های تقویمی را برای هم آفریده اند، 
به این نتیجه رســیده ایم که مسئولان با دیدن برخی مناسبت های 
تقویمی تازه استعدادشان شکوفا نیز می شود ولی واقعیت این است 
که برخی و بعضی اگر سکوت کنند محبوب تر هستند یعنی اگر برای 
فلان روز و به مناســبت آن هفته و این هفته، خود را به تغافل بزنند 
بهتر هم هست ولی چه می شود کرد، آدمیزاد، بنده ی عادات است و 

با عادت نمی شود کاری کرد!

< آقای مسئول؛ یک روز و یک هفته پاسخگوی ۳۶۴ روز نیست!
خلاصه می گویم و مفید؛ آقای مسئول؛ یک روز و یک هفته پاسخگوی 
۳۶۴ روز نیســت، آن یک روز هم سکوت کنید تا کمتر دچار خشم 

بشویم، خدا هم راضی تر است؛ تردید نکن!

و  چطور می شود شــاکی خبرنگار باشی 
روز خبرنگار را به او تبریک بگویی؟ چطور 
می شــود برای حقوق کارگــر قدمی بر 
نداری و در وصــف کار و کارگر قصیده 
به مشکلات  اصلًا مگر می شود  بسرایی؟ 
معلمان توجهی نکنی و شغل آنان را شغل 
انبیا بدانی؟ چگونه است که پرستاران را تا 
مرتبه ی فرشتگان مقرب الهی بالا می برند 
امــا داد آن ها را فقط خدا می شــوند؟ 
محیط بانان را به حــال خود رها کرده از 
تلاش های شبانه روزی آن ها قدردانی ها 
می کنند، آتش نشــانان باید برای تهیه ی 
بدیهی ترین وســایل ایمنی به در و دیوار 
بکوبند اما روز آتش نشان که می شود از 
در و دیوار خطابه و رباعی می بارد. برای 
دو ریال افزایــش حقوق کارگر و کارمند 
می خواهی  گویی  کــه  می کنند  مقاومتی 
جان شان را بستانی اما در پیام های تبریک 
 جوری ســخن می گویند که انگار یک روز 
در میان، کارگر و آتش نشان نبینند دچار 
خلأ شخصیتی می شوند و این دردآورترین 

قسمت ماجرا است

گاهی به عنوان یــک روزنامه نگار دچار 
برخی  قلمی  خوش  از  می شویم  حسادت 
مسئولان که عجب پیامی، کلماتی، جملاتی، 
نطقــی، مصاحبه ای. و بعــد از خودمان 
محترم  مســئول  آن  یعنی  می پرســیم: 
سخت،  چقدر  بودن  آتش نشان  می داند 
پرســتاری طاقت فرسا است، معلمی از 
جان گذشتن است، کارگری شرف دارد، 
رانندگی بازی با جان خود است، راننده ی 
آمبولانس بودن بازی با مرگ اســت و 
مرگ  فرشته ی  بودن  ساختمان  جوشکار 
را در آغوش گرفتن است؟ یعنی همه ی 

این ها را می داند و کاری نمی کند؟

اظهارات حماسی و مناسبت های تقویمی

آقای مسئول؛ یک روز و یک هفته پاسخگوی ۳۶۴ روز نیست!
اگر مسئولان در مناسبت های تقویمی )روز کارگر، روز دانشجو، روز پرستار، روز کتابدار و...( اظهار نظر نکنند محبوب تر باقی خواهند ماند!
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مکث

آفتاب یزد: از منبعی مطلع شنیدیم و آگاه شدیم 
که قرار است دریک اقدام شایسته شورای اداری 
شهرستان اردکان همزمان با حضور یکی از معاونان 
محیط زیست کشور که سابقاً در استان یزد نیز 
مســئولیت هایی داشته و برخی از اعضای هیئت 
مدیره شــرکت چادرملو در روستای گردشگری 

ساغند برگزار شود.
منطقی است در این نشست دست گذاشته شود 
روی تخریب های زیست محیطی وسیع صورت 
پذیرفته توسط شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
که البته بعید است مسئولان مربوطه از این موضوع 
تخریب ها آگاه نباشند، در بحث حفر چاه، نصب 
آب شیرین کن و رهاسازی پسآب های بسیار مضر 
و تخریب عرصه های ملی و منابع طبیعی. من باب 
اطلاع نوشتیم که رسانه کاری به این گونه دور هم 
جمع شدن ها ندارد، رسانه برآیند چنین جلساتی 

را رصد می کند و مطالبــات مردمی را پیگیری 
خواهد کرد. به همین اندازه مختصر و مفید نویسی 
بسنده می کنیم و چشم انتظار می مانیم ببینیم 
بعدِ این جلسه چه اتفاقی خواهد افتاد. واکنش ها 
و اقدامات بعدی سازمان حفاظت از محیط زیست 
کشور، وزارت نیرو )شرکت آب منطقه استان یزد(، 
مسئول وزارت صمت و مقامات اجرایی شهرستان 
اردکان و اســتان یزد چیســت و ورود دستگاه 
نظارتی به موضــوع تخریب ها و قانون گریزی ها 
نشان می دهد درون آن جلسه چه خواهد گذشت.

آنچه انتظار مردم است نگذارید کویرنشینان مجبور 
به کوچ روستاهای گردشگری آبا و اجدادی خود 
بشــود فعلاً منتظر می مانیم تا بعد! با متخلفین 
احتمالی برخورد قانونی می شود یا به بهانه توسعه 
توجیــه می گردد! در خصوص جاده ســازی بعدا 

خواهیم نوشت. 

رئیــس پلیس فتا تهــران بزرگ از بازداشــت 
مردی که با سوءاســتفاده از شیرین زبانی پسر 
شش ســاله اش او را مجبور به استفاده از الفاظ 
رکیک و تظاهر به شراب خواری کرده و تصاویر 
آن را در فضای مجازی منتشرکرده بود، خبرداد.

ســرهنگ داوود معظمی گودرزی در گفت وگو 
با ایســنا، در تشریح جزئیات این خبر گفت: به 
دنبال انتشــار ویدیوهایی با محتوای فحاشی، 
تظاهــر به مشــروب خواری و... از ســوی یک 
کــودک در فضای مجــازی و عــادی انگاری 
این عمل زشــت که منجر به ناراحتی و ایجاد 
دغدغه برای مردم نیز شــده بود، رسیدگی به 
موضوع باتوجه به درخواست های مکرر کاربران 
شــبکه های اجتماعی برای برخــورد قانونی با 

تولیدکننده این ویدیوها در دستورقرار گرفت.
رئیــس پلیس فتای پایتخت ادامه داد: در ادامه 
کارشناسان پلیس فتا تحقیقات خود را آغاز کرده 
و باروش های فنی گرداننده صفحه اینستاگرامی 
منتسب به کودک مذکور را شناسایی کردند. در 
ادامه نیز هماهنگی با مقام قضائی انجام شــد و 
ماموران این فرد را در یکی از محله های جنوبی 
تهران بزرگ دســتگیر و به پلیس فتا پایتخت 

منتقل کردند.
وی با بیان اینکه متهم مذکور، پدر پسربچه شش 
ساله بود، گفت:کلیپ های تولید و منتشرشده از 
سوی این فرد نقض آشکار حقوق کودکان و از 

مصادیــق بارز کودک آزاری بــود، علاوه بر آن 
ترویج شراب خواری، نوچه پروری، به کار بردن 
الفاظ رکیک جنســی توسط کودکان و... نیز از 

سوی پدر این کودک انجام شده بود.
معظمی گودرزی با اشاره به انجام تحقیقات از 
پدر این کودک گفت: متهم اعتراف کرد که به 
همراه دوســتانش اقدام به تولید و انتشار ویدیو 
از پســر شــش ســاله اش کرده و قصد داشته 
تا از طریــق جذب دنبال کننــده برای صفحه 

اینستاگرامی خود، درآمدزایی کند.
رئیس پلیس فتای پایتخت با بیان اینکه متهم 
شــدیدا از این بابت ابراز تاسف و از شهروندان 
بابت جریحه دار شدن افکار عمومی عذر خواهی 
کرد، گفت: متهم همچنین بیان داشــت که در 
تصاویر شرابخواری فرزندش عمل شرب خمری 
انجام نگرفته و تنها شبیه سازی با آب ونوشیدنی 

انرژی زا انجام داده است.
وی با اشاره به اینکه برای چندمین بار است که 
شاهد اتفاقات این چنینی هستیم، خاطرنشان 
کرد: هموطنان گرامی اطمینان داشــته باشند 
پلیس فتــا فرماندهی انتظامی تهــران بزرگ 
ضمن هشــدار به افرادی که جهت دیده شدن 
و یــا جــذب دنبال کننده در فضــای مجازی 
به هر ترفندی حتی ســوء اســتفاده از اطفال 
 روی می آورنــد مطابق با قانــون و با قاطعیت 

برخورد می کند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا از کشــف 
قریب بــه ۶۵۰ هزار قوطی انواع شیرخشــک 
 در اجرای طرح برخورد با احتکار شیرخشــک 

خبر داد.
به گزارش ایسنا، سردار حسین رحیمی با اشاره 
به اینکه پلیس امنیت اقتصادی با رصد دقیق 
موضوعات و مســائل اقتصادی کشور سعی و 
تلاش خود را بکار بســته است تا اجازه ندهد 
برخی ســوداگران اقتصادی برای کسب منافع 
باد آورده اقتصاد کشــور را به چالش بکشانند، 
گفــت: در ماه های اخیر با توجــه به التهابات 
صورت گرفته در عرضه شیر خشک در برخی 
از نقاط کشــور رسیدگی به این موضوع نیز در 
دســتورکار پلیس امنیت اقتصادی فراجا قرار 

داده شد.
وی با اشاره به اینکه با هماهنگی و هم افزایی 
کارشناسان ســازمان غذا و دارو، دانشگاه های 
علوم پزشکی و ســازمان تعزیرات این موضوع 
به صورت ویژه مورد پیگیری قرار گرفت، گفت: 
در همین راســتا نیز طرح سراسری برخورد با 
احتکار شیرخشک در کشور به اجرا درآمد که 

البته اجرای آن همچنان ادامه دارد. 
رحیمی ادامه داد:  در حال حاضر با پیگیری های 
صورت گرفته از سوی پلیس امنیت اقتصادی 
فراجا در اســتان های قزوین، البرز و خراسان 
رضوی سه انبار احتکار شیر خشک شناسایی 
و با آنان برخورد شده است.یکی از این  انبارها 
در یکی از شهرک های صنعتی واقع در استان 
البرز بود که از آن ۱۷۲ هزار و ۴۴۰ قوطی شیر 
خشک و همچنین مقدار ۲۹ هزار و ۷۰۰ کیلو 
گرم مواد اولیه شیر خشک کشف و ضبط شد.

رئیس پلیــس امنیت اقتصــادی فراجا افزود:  
همچنیــن در عملیاتی دیگــر ماموران پلیس 

امنیت اقتصــادی فراجا با اســتفاده از منابع 
اطلاعاتی در یکی از شهرک های صنعتی استان 
خراسان رضوی تعداد ۲۴۳ هزار و ۶۵۹ قوطی 
پودر شــیر خشــک ۴۰۰ گرمی در برندهای 
مختلــف و تعداد ۳۲۰ هزار قوطی ۴۰۰ گرمی 
انواع شــیر خشک را کشــف و ضبط کردند. 
در اســتان قزوین نیز از یک انبار مقادیر قابل 
توجهی شیرخشک احتکار شده کشف و ضبط 

شد.
وی با اشــاره به اینکه ایــن طرح همچنان در 
دســتورکار پلیس امنیت اقتصادی فراجا قرار 
دارد، افزود: تاکنون نفراتی نیز در این خصوص 
دستگیر شــده اند که برای آنان پرونده هایی با 
موضوع احتکار و اخلال در نظم بازار تشــکیل 
شــده و روانه دادسرا شــده اند. چند نفری هم 
متواری هستند که تلاش برای دستگیری آنان 

ادامه دارد. 
رئیــس پلیس امنیت اقتصــادی فراجا با بیان 
اینکــه در مجموع و تاکنــون ۶۴۶ هزار و ۹۹ 
قوطی انواع شــیر خشــک از محتکران کشف 
و ضبط شده اســت، گفت: با تشکیل کار گروه 
نظارتی با حضور نمایندگان سازمان غذا و دارو 
و کارشناسان و مسئولان مربوطه در این حوزه 
مقرر شد به منظور کنترل بازار در زمینه عرضه 
شیر خشــک سرکشی ها و نظارت های مستمر 

توسط تیم های نظارتی انجام شود.
رحیمــی با اشــاره بــه اینکــه در هجمه ها و 
اقتصادی ظالمانه دشــمنان علیه  تحریمهای 
کشور ما هر گونه احتکار و دیو مایحتاج مردم 
در حقیقت خیانت به مردم محسوب می شود، 
گفت:  ایــن شیرخشــک ها به ســازمان های 
مربوطه تحویل داده خواهد شــد تا درباره آن 

تصمیم گیری شود.

دادگاه رسیدگی به اتهامات سرکردگان گروهک تروریستی منافقین 21 آذرماه برگزار می شود

آخرین وضعیت پرونده »توماج صالحی«
جزئیاتی از پرونده قتل داریوش مهرجویی و همسرش

در یک اقدام شایسته شورای اداری در روستای گردشگری ساغند؛ 
کوتاه و مختصر با مسئولان محیط زیست کشور و شهرستان اردکان یزد

به تخریب های زیست محیطی چادرملو رسیدگی می کنید یا توجیه می کنید؟!

بازداشت مردی به دلیل سوءاستفاده از پسرش در اینستاگرام
 اجبار کودک ۶ساله به فحاشی و ادای شرب خمر

اجرای طرح ویژه برخورد با احتکار شیرخشک در کشور
 کشف ۶۵۰ هزار قوطی شیرخشک از محتکران
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آفت�اب یزد - گروه فرهنگی: پانصد و ش��صت و دومین برنامه 
س��ینماتک خانه هنرمندان ایران دوشنبه ۲۹ آبان ۱۴۰۲ ساعت 
۱۷ به نمایش فیلم »انگل« به کارگردانی »بونگ جون هو« محصول 
۲۰۱۹ که جایزه نخل طلای جش��نواره کن، جایزه گلدن گلوب و 
اس��کار چهار رش��ته را در کارنامه دارد،  اختصاص داش��ت. پس از 
نمایش این فیلم، نشست نقد و بررسی آن با حضور رضا درستکار 
)منتقد س��ینما( برگزار شد. اجرای این برنامه برعهده سامان بیات 
بود. رضا درستکار در این نشست گفت: فیلمساز این فیلم، دو سه 
فیلم خوب دیگر هم ساخته است اما من فقط این اثر را از او دیدم 
و باید بگویم که فیلم خوبی اس��ت، اما »کیم کی دوک« فیلمس��از 
مطرح س��ینمای کره اس��ت که همتا ندارد. در واقع باید بگویم با 
وجود اینکه فیلم »انگل« اثر خوبی بوده که جای بحث های بسیاری 
دارد ولی ش��خصا فکر می کنم فیلم های »کیم کی دوک« خیلی از 
این فیلم بهتر اس��ت. در واقع آثار او نظیر نداشته و نمی توان او را 
با این فیلمساز مقایسه کرد. او با بیان اینکه کره جنوبی در سینما 
و به خصوص صنعت سریال س��ازی رشد چشم گیری داشته است، 
افزود: به طور کل فیلم های س��ینمای کره، فضای دلگیر و خاصی 
دارند، اما این آثار در خاطر ما باقی می مانند. بنابراین باید به پاسخ 
این پرسش رسید که چرا با وجود چنین فضایی، فیلم های آنها در 

خاطر ما باقی می مانند؟ 
در واقع مدل آثاری که از آنها دیده و می بینیم، خیلی قابل انطباق 
با مدل ذائقه ماس��ت. در واقع اکثر آثار آنها، به فضای فیلمس��ازی 
ما ش��بیه هستند و ش��اید از همین رو مورد اس��تقبال ما نیز قرار 
می گیرند. فیلم های آنها مانند بس��یاری از آثار ما پر از تذکر است. 
در فیلم »انگل« نیز ش��اهد ش��باهت هایی هس��تیم و گاهی حس 
می کنیم که چقدر به جغرافیای ما نزدیک است. این منتقد سینما 
در بخ��ش دیگری از صحبت هایش به انتقاد دونالد ترامپ نس��بت 
به اعطای چهار جایزه اس��کار به فیلم »انگل« اش��اره کرد و گفت: 
»ترامپ در زمانی که این فیلم جایزه اس��کار را گرفت، مس��تقیما 
نس��بت به آن واکنش نش��ان داد و گفت، این فیلم چه بود که تا 
ای��ن اندازه به آن پرداختید و اس��کار به آن دادید؟« در پاس��خ به 
اینکه فیلم »انگل« چه بود، باید بگویم در نگاه اول، فضای زندگی 
طبقاتی را به تصویر می کش��د که بسیار جذاب است. البته شخصا 
وقتی برای مرتبه دوم این فیلم را دیدم، اس��تعاری کردن همه چیز 

در فیلم که توس��ط فیلمساز انجام ش��ده، برایم جذاب نبود. چون 
فیلمس��از به نوعی همه چیز را قابل دس��ترس کرده اس��ت. به هر 
حال اس��اس این فیلم بر مبنای تضاد طبقاتی اس��ت و این نمادها 
و نش��انه های استعاری، تضاد نشان داده ش��ده را تشدید می کند. 
درس��تکار در ادامه بیان کرد: به هر ترتیب، مخاطب در پوسته اول 
متوجه مسئله تضاد طبقاتی فیلم می شود. در واقع این پوسته اول 
را همه و حتی ترامپ متوجه شده اند. در واقع ترامپ بر همین مبنا 
پرسیده خب که چه شود؟ من همان سال ۲۰۱۹ مطلبی با عنوان 
»چاقو در قلب کاپیتالیس��م« نوش��تم که به همین موضوع اشاره 
دارد. در واقع این چاقو در سینه تفکر شماست که تنها محدود به 
آمری��کا هم نبوده و در همه ج��ا وجود دارد. او ادامه داد: گرفتاری 
ما از مجموعه های بی نظمی اس��ت که با انجام ندادن وظایف خود، 
نظم هس��تی و زندگی بش��ر را به هم می زنند و چنین شرایطی را 
ب��ه وجود می آورند. اما آنچه ک��ه بعد از دوباره دیدن فیلم »انگل« 
درک می کنیم، این اس��ت که عنوان فیلم که »انگل« است، تذکر 
اصلی اثر به ش��مار می آید. انگل موجوداتی هستند که در درون ما 
زندگ��ی می کنند. در واقع این فیلم به س��وی دو طرف یعنی هم 
طبقه پایین تر و هم طبقه بالاتر تیر مس��تقیم زده و می گوید بشر 
درگیر زندگی انگلی خود اس��ت. بسیاری از نمادهای این موضوع 
در فیل��م دیده می ش��ود و در زندگی همه ما نی��ز وجود دارد. این 
منتقد س��ینما در ادامه صحبت هایش عن��وان کرد: این انگل ها در 
وجود ما تس��ری پیدا ک��رده و به زندگی های دیگر نیز نش��ر پیدا 

می کند. اینجاس��ت که فیلم ارزشمند می شود؛ نشان دادن زندگی 
انگلی که همه ما درگیر آن هس��تیم. معماری درون فیلم توس��ط 
یک هنرمند انجام ش��ده اس��ت اما در ش��رایط فیلم می بینیم که 
طبقه نوکیس��ه ای در آن مقیم شده است. در واقع زندگی آنها نیز 
انگلی رش��د کرده اس��ت. درس��تکار در ادامه صحبت هایش گفت: 
تازه به دوران رس��یده ها اتفاقی هس��تند که در جامعه ما نیز دیده 
می ش��ود. آنها در حال دامن زدن به زندگی انگلی هس��تند. نقش 
 آنها در ایران خیلی پررنگ بوده و موجب تش��دید شکاف طبقاتی 

می شوند. 
در واقع اینجاس��ت که آن تیتر چاقو در قلب کاپیتالیسم معنا پیدا 
می کند. اینجا باید گفت چاقو در جایی که تو از مزخرفات موجود 
برای ما ارزش می س��ازی. فیلم »انگل« همین اس��ت. این فیلم به 
من عادی این تذکر را می دهد که در زندگی انگل نباش��یم. او در 
بخ��ش دیگری از صحبت هایش با طرح این پرس��ش که ما چرا به 
س��ینما می رویم، بیان کرد: ما به س��ینما می آییم که چه کنیم؟! 
فس��یل ببینیم و بخندیم؟! ممنون از سینمای ایران که دو ساعت 
ما را می خنداند. اما خب که چه ش��ود؟ خندیدن یک ارزش است 
و حتما در یک جاهایی تایید می شود اما خب یک چیزهایی را هم 
بای��د به مخاطب بدهد ولی می بینی��م که چنین اتفاقی در جریان 
نیس��ت. در واقع زندگی انگلی جایی اس��ت که کس��انی که نقشی 
در زندگی ش��هری دارن��د، تمام فضا و جلس��ات گفت وگوی ما را 
از بی��ن ببرند و نگذارند ک��ه تعامل فرهنگی به وج��ود بیاید و ما 
را ب��ا فیلم ه��ای بی محتوا خفه کنند و بگویند فقط همین اس��ت. 
این منتقد س��ینما در ادامه صحبت هایش ب��ا تاکید بر اینکه خانه 
هنرمن��دان ایران تنها ج��ای باقی مانده بوده ک��ه از این فضا دور 
مانده اس��ت؛ گفت: اینجا باید بگویم اگر ش��ما س��ینماگر، شاعر، 
نویس��نده، مغازه دار هس��تید، فیلم »انگل« به درد شما می خورد. 
چون در همه جا به ش��ما اندازه ای می دهد، در صورتی که بسیاری 
از فیلم های ام��روز ما هیچ چیزی به مخاطب نمی دهند. این فیلم 
در س��ال ۲۰۱۹ ساخته شده است، اگر شما در سال ۲۰۲۳ کمتر 
از این می س��ازید، دیگر اصلا سینماگر نیستید. تلویزیون را که کلا 
باید کنار گذاش��ت. در س��ینما هم اوضاع دردناک است. دلیل این 
 اتفاق نیز زندگی انگلی اس��ت. چی��زی که این فیلم هم می خواهد 

به ما بگوید.

نقد و بررسی فیلم سینمایی »انگل« به کارگردانی »بونگ جون هو«

 موجوداتی که در درون ما زندگی می کنند 
 یادداشت 

 کوتاه از هنر

راه معمول ستاره های سینما از تئاتر می گذرد، تئاتر 
که بازیگر را آبدیده می کند و بس��یاری از بزرگان 
س��ینمای جهان از درون آن پا به دنیای پول ساز 
و پ��رزرق و برق س��ینما گذاش��تند. اما عکس آن 
همواره در طول س��ال های متمادی در تئاتر ایران 
ب��رای بازیگران مش��هوری که از س��ینما به تئاتر 
آمده اند همراه با شکس��ت یا فاجعه بوده اس��ت و 
چیزی جزو نمایش عدم توانایی در ارائه یک بازی 
منس��جم و صحیح یا ارائه یک پرفورمنس ضعیف 
در بیان و ادای کلمات؛ احساسات و بدن نمایشی 
نداشته است. امروز پس از دو دهه بر کسی پوشیده 
نیست که اکثر سلبریتی هایی که از سینما به تئاتر 
آمده اند موف��ق نبودند و بعد از مدتی به فیلم های 
سینمایی تجاری بازگشتند و مسیر سابق خود را 
ادامه دادند، زیرا تئاتر هنری سخت و جدی است 
که سالها ممارست و تمرین می خواهد و کمتر در 
آن می توان با عنصر؛ زیبایی؛ شانس؛ پول یا رابطه 
به موفقیت دست پیدا کرد. اساسا تماشاچی تئاتر به 
واسطه زنده بودن و نفس در نفس بودن با بازیگران 
بی رحمانه و صادقانه بازی آنها را قضاوت می کنند؛ 
در واقع در تئاتر راه میانبری به سوی موفقیت وجود 
ندارد! در تئاتر یک بازیگر با عرق جبین، استمرار، 
تمرین و تکرار موفق می ش��ود تا با نمایش کامل 
از بدن و بیان، ایفای نقش��ی باورپذیر داشته باشد 
و همه آنچه دارد خ��ودش و توانایی های درونی و 
ذاتی اش هست و خبری از تدوین؛ کات و جلوه های 
وی��ژه و تکرار های م��داوم و ترفنده��ای معمول 
سینمایی نیست. شاید در مقام مقایسه بازیگر تئاتر 
حداقل بی سلاح و عریان خودش را در معرض نگاه 
تیزبین تماشاگر حرفه ای تئاتر قرار می دهد. این بار 
اما حضور مجدد النازشاکردوست که تحصیلاتش 
 ریش��ه در تئات��ر دارد، پ��س از ب��ازی در نمایش 
»گم و گور« در سال ۹۶ در سالن ایرانشهر اثرگذار 

بود. او که روزی در یکس��ال در ۴ فیلم سینمایی 
بازی می کرد امسال تمام توان و زمان اش را به روی 
اجرای نمایش »آواز عاشقانه دختر دیوانه« گذاشت 
تا به روی صحنه سالن اصلی تئاتر شهر اجرا برود 
و توانس��ت با یک بازی هماهنگ ب��ا فرم اجرایی، 
س��اده، روان و باورپذی��ر نظ��ر مخاطبین را جلب 
کند و با تعداد اجرایی محدود یکی از نمایش های 
 پرفروش این چند سال اخیر در تئاتر شود. »نمایش 
آواز عاش��قانه دخت��ر دیوانه« بخ��ش جدیدی از 
توانمندی های این بازیگر از نو متولد شده و با انگیزه 
را نشان داد. شاکردوست در این نمایش توانست با 
ارائه یک بازی مینیمال؛ رئال در یک نسبت و اندازه 
صحیح با فرم اجرایی انتخاب شده توسط کارگردان؛ 
با استفاده از طراحی زبان بدن کاربردی درخدمت 
ایفای نقش، با بیان ش��یوا و صحیح در خدمت اثر 
نمایشی در سالن اصلی تئاتر شهر مخاطبین خود 
را برای نود دقیقه پای کار بنشاند. اما جذابیت بازی 
او به اجرای تکنی��کال نقش بر نمی گردد بلکه به 
توانایی او به میزان باورپذیری کاراکتر »ساتورنین« 
بازمی گردد. در این نمایش به وضوح دیده می شود 
او دیگر یک بازیگر تجاری تکنیکال سینمای بدنه 
نیست، بازیگری است که شهود و تکنیک را در هم 
آمیخته و نشان داده است که حضور تاثیر گذارش 
در فیلم های سینمایی سال های اخیر اتفاقی نیست. 
او اکنون توانایی خلق انسان های نمایشی باورپذیر و 
جذاب از هر قشر را دارد. شاکردوست موفق می شود 
در این نمایش نقش دختری جوان و خیره س��ر و 
 پر ش��ر و شور را بازی کند که پا روی احساساتش 
 می گ��ذارد و ب��ا تعقل جل��وی ایدئولوژی ی��ک دُنِ 
 حیله گر و مستبد اسپانیایی می ایستد. ساتورنین در این 
نمایش نماد نسل نو زنانی است که با هوشمندی 
و مقاومت تصمیم گرفتند مس��یر خود را به سوی 
آزادی و آرامش باز کند و اسیر جذابیت و بازی های 
روانی و احساس��ات پیش پا افتاده نشود. او در این 
نمایش همچون کهن الگوی آتنا نمادی از خرد و 
جنگ آوری اس��ت، دیالوگ انتهایی ساتورنین در 
پایان نمایش تاکیدی بر این دیدگاه است؛ جایی که 
»ساتورنین« با چشمانی اشکبار عنوان می کند»من 

آزادم«.

»آن...« در »انتظامی« 
آفتاب ی�زد: نمایش��نامه خوانی »آن زندگی که 
من ب��ه تو دادم« به نویس��ندگی لوئیجی پراندلو، 
با ترجمه اصغر ن��وری و کارگردانی مریم عبدلی، 
جمعه س��وم آذر ۱۴۰۲ س��اعت ۱۷ به مدت ۵۰ 
دقیقه در تماشاخانه استاد انتظامی اجرا می شود. 
در خلاصه داس��تان نمایش��نامه »آن زندگی که 
من ب��ه تو دادم« آمده اس��ت: »زن��ی در تقابل با 
 مرگ فرزند، شیوه غیرقابل درکی برای دیگران را 

اتخاذ می کند.«

 فهیمه راستکار در خانه تئاتر 
یادبود فهیمه راستکار، همزمان با سالروز درگذشت 
این هنرمند برگزار می شود. این مراسم به کوشش 
انجمن صنفی بازیگران خانه تئاتر ایران روز جمعه 
۳ آذر م��اه برگزار می ش��ود. در این برنامه تعدادی 
از دوس��تان و همکاران فهیمه راس��تکار درباره او 
صحبت می کنند و در بخش پایانی هم مس��تند 
»جای خالی« که س��ال ۹۱ و ب��ا فاصله اندکی از 
درگذشت این هنرمند ساخته شده، برای اولین بار 

اکران می شود./ایسنا 

می گویند درهای صداوسیما باز است، اما نیست
برنامه زنده »جام جم« ش��بکه یک س��یما ش��امگاه دوش��نبه ۲۹ آبان ماه میزبان 
محمدمهدی عسگرپور، فیلمساز و شهاب اسفندیاری، رئیس دانشگاه صداوسیما بود. 
در ابتدای این مناظره تلویزیونی پرسشی مبنی بر اینکه مهم ترین اتفاقی که باید امروز 
رقم بزنید یک تولید با کیفیت است، فکر می کنید مهم ترین معضلی که ما الان  با آن 
دست و پنجه نرم می کنیم چیست؟ از سوی احمدرضا موسوی )مجری برنامه جام 
جم( مطرح شد. در بخشی از این نشست، محمد مهدی عسگرپور در پاسخ به این 
پرسش که »چقدر هنرمند، تهیه کننده و بازیگران توانستند خودشان را با تلویزیون 
تنظیم کنند، گفت: ما در کشوری زندگی می کنیم که صداوسیما وجود دارد و کاملًا 
دولتی است و طبق قانون شبکه خصوصی هم وجود ندارد. می گوییم صداوسیما به 
کجا پاسخگوست؟ وقتی درباره ارتقاء صحبت می کنیم باید ببینیم در دنیا چه کار 
می کنند. بالاخره تلویزیون هایی که در دنیا آثار محتوایی مختلفی را منتشر می کنند 
چگونه خودشان را ارزیابی می کنند و چگونه متوجه افت خود می شوند. ممکن است 
ما بگوییم آنها کلاً بر مبنای منافع مالی یا ملی و یا ترکیبی از هر دو هستند، اما ما در 
اینجا با یک خروجی مواجه هستیم؛ سازمانی که تلاطمات سیاسی به شدت روی همه 
چیزش تاثیر می گذارد و بعضا باعث می شود یک تعداد هنرمند دیگر نتوانند واردش 
شوند البته می گویند در باز است و می توانند وارد شوند اما می دانیم که واقعاً باز نیست. 
فهرست ممنوع الفعالیت هایمان در سازمان صداوسیما کم نیست. همین الان وقتی ما 
می خواهیم سریالی بسازیم باید ظاهرا کد ملی همه داده شود تا استعلام گرفته شود و 

بعد کار را جلو ببریم؛ البته من فعلاً توفیق کار با تلویزیون را ندارم./ایسنا  

 وقتی در تولید فیلم و انیمیشن به خواست کودک مان توجه نمی کنیم
نادر س��لیمانی بازیگر نام آش��نای س��ینما و تلویزیون و از فعالان 
عرصه فیلم ها و س��ریال های کودک و نوج��وان گفت: نوع برگزار 
شدن جش��نواره فیلم های کودک و نوجوان در سال های گذشته 
با امس��ال که شیوع بیماری کرونا را ش��اهدیم، تفاوت چندانی با 
هم ندارد. تنها چیزی که در سال های گذشته وجود داشت، شور 
و هیجانی بود که برای مخاطبان ایجاد می ش��د. سلیمانی با بیان 
آنکه نزدیک به ۳۰ سال اس��ت که برای کودکان و نوجوانان کار 
می کنم و می خواهم به عنوان عضو کوچکی از این جامعه تذکری 

بدهم؛ خاطرنش��ان کرد: متاس��فانه فیلم هایی ک��ه برای کودکان 
تولید می شوند، نکته ای به نام هیجان را فراموش کرده اند. هیجان 
باعث رشد عقلانی کودک می شود. ما کارگردان های بسیار خوبی 
در این کار داریم اما فیلم ها معمولا سفارش��ی س��اخته می شوند. 
ک��ودک تا زمانی که به س��ن نوجوانی نرس��یده به دنبال هیجان 
اس��ت و ما در بخش انیمیش��ن های کوتاه و بلن��د این مخاطبان 
را ج��ذب نکرده ای��م. به گزارش ایرن��ا، بازیگر فیل��م دزد و پری 
یادآور ش��د: انیمیش��ن هایی قوی در ایران می سازیم اما در متن 

و محتوای اصلی داس��تان توضی��ح واضحات می دهیم. در واقع از 
نگاه خودمان که بزرگ هس��تیم، فیلم می سازیم. سلیمانی گفت: 
باید توجه کنیم که همواره هیجان همراه با تخیل اس��ت و تخیل 
در کودکان، هر روز شتاب و سرعت بیشتری دارد و کودک هربار 
چیزهای جدیدتری می خواهد اما ما در تولید فیلم و انیمیشن به 
خواست کودک مان توجه نمی کنیم بلکه کار را از نگاه خودمان و 
از آنچه که س��فارش گرفته ایم می سازیم. این موضوع ایراد اصلی 

کار ما است.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی 
براب��ر رای ش��ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۱۰۰۶۰۰۱۸۸۲ هیئت اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمددهقانی سانیج فرزند علی بشماره 
شناسنامه ۱ صادره از تفت در ششدانگ خانه به مساحت ۱۰۸.۷۵ مترمربع بطور مفروز 
قسمتی از پلاک ۱۲۷۹ فرعی از ۲۴ اصلی بخش ۱۶ یزد واقع در سانیج خریداری عادی از 
مالک رسمی آقای علی دهقانی فرزند محمد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه ۱۴۰۲/۰۸/۱۶ 

تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ 

م.الف 360

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۱۰۰۶۰۰۲۱۵۰ هیئت اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای امیرحسین مبشر فرزند عباس بشماره شناسنامه ۲۷۸۴۹ 
ص��ادره از اصفه��ان در شش��دانگ خانه و باغچه به مس��احت ۷۵۶/۷۰ 
مترمربع بطور مفروز قسمتی از پلاک ۵۷۸ فرعی از ۱ اصلی بخش ۱۵ 
یزد واقع در علی آباد خریداری عادی مع الواسطه از مالکین رسمی بی بی 
فاطمه و محمدرضا و محمد مهدی همگی سمسار یزدی فرزندان محمد 
کاظم محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس 
از اخذ رس��ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اس��ت در صورت انقضای 
م��دت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالکیت صادر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: چهارشنبه ۱۴۰۲/۰۹/۰۱ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: پنج شنبه ۱۴۰۲/۰۹/۱۶ 

م.الف 381 

مفقودی
آق�ای هدایت قدمی بوژانی مالک وانت پیکان OHV 1600 مدل 
1393 رنگ س�فید - ش�یری - روغنی به ش�ماره پلاک 277 و 
 53 - ایران 19 و ش�ماره موتور  118P 0059899و شماره شاسی
 NAAA36AA1EG 654783 ب�ه علت فقدان اس�ناد فروش 
)برگ کمپانی و برگ سبز( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور 
را نموده اس�ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نس�بت به خودروی 
مذک�ور دارد ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی س�ازمان فروش 
ش�رکت ایران خودرو واقع در ش�هرک پیکانش�هر - ساختمان 
س�مند مراجعه نماید. بدیهی اس�ت پس از انقضای مهلت مزبور 

طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت

علی اصغر کریمی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تفت

در تئاتر راه میانبری
 وجود ندارد

   سعید زمانیان
نویسنده  
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آفت�اب ی�زد – نجمه حمزه نیا: داش��تن تناس��ب در اجزاء ص��ورت یکی از 
فاکتورهای زیبایی فرد محس��وب می شود. به طوری که در صورت عدم داشتن 
ت��وازن اجزاء صورت باهم تعادل آن بره��م می خورد. چانه یکی از اجزاء صورت 
می باشد که شکل و موقعیت آن در صورت تاثیر زیادی در زیبایی صورت دارد. 
بررس��ی چان��ه از این جهت اهمیت دارد که در ص��ورت اصلاح نیاز به جراحی 
زیبایی دیگر نمی باش��د. این جراحی طرفداران بس��یاری دارد و می تواند فواید 
بسیاری داشته باشد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر 
 امیر رضا معتبر، فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی و دکترمحسن فدایی،

 فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی گفت و گو کرده است. 
دکتر معتب��ر در اینباره می گوید: جراحی چانه که با نام های جنیوپلاس��تی و 
ژنیوپلاس��تی نیز شناخته می شود از جمله عمل های جراحی است که با هدف 
درمان یا زیبایی بیشتر انجام می شود. وی بیان کرد: چانه افراد شکل های مختلفی 
دارد. در صورتی که چانه جلوتر یا عقب تر از حد معمول باشد، می تواند موجب 
اختلال در زیبایی و ایجاد مشکلاتی برای افراد شود. این فوق تخصص جراحی 
پلاستیک و زیبایی اشاره کرد: اندازه و فرم چانه تا حد زیادی می تواند در زیبایی 
چهره تاثیر گذار باشد. برای مثال چانه بیش از حد کوتاه موجب می شود، بینی 
بزرگتر نشان داده شود و چانه بزرگ و دراز بینی را از حالت طبیعی کوچک تر 

نشان می دهد. 

<جراحیزیباییچانهبادوتکنیکانجاممیشود
وی ابرازکرد: جراحی زیبایی چانه با دو تکنیک انجام می شود. یکی از راه ها کاشت 
ایمپلنت یا پروتز چانه می باش��د که در ش��رایطی که رشد چانه کم باشد انجام 
می ش��ود و به منظور بزرگ کردن و جلو آوردن چانه، جایگذاری پروتز توصیه 
می شود که در این روش پروتز مصنوعی را روی استخوان فک قرار داده و به چانه 

فرم دلخواه را می دهند. 
دکتر معتبر ادامه داد: به بیان دیگر می توان گفت زمانی که رشد چانه به اندازه 
کافی و در تناس��ب با س��ایر اجزای صورت نباش��د، نیاز به بزرگ تر کردن چانه 

می باشد که در این شرایط از پروتز استفاده می کنند. 
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی افزود: روش دیگر جراحی چانه، 
ژنیوپلاستی اسلایدینگ یا استئوتومی استخوان چانه می باشد که از این روش 
برای افزایش رش��د یا کاهش رش��د در تمام ابعاد و تغییر و متقارن کردن فرم 
چانه اس��تفاده می کنند. در این روش، اس��تخوان چانه برش خورده و به جلو یا 
عقب کش��یده می ش��ود. این روش در افزایش یا کاهش سایز چانه و تغییر فرم 
چانه کاربرد دارد. بررس��ی ها نشان می دهد درصد رضایت بیمارانی که جراحی 

استئوتومی انجام داده اند، از بیمارانی که پروتز چانه انجام داده اند بیشتر است.
وی مطرح کرد: برای کوچک کردن چانه ابتدا لازم است برشی در پوست ایجاد 
شود تا به استخوان فک دسترسی پیدا کرد. این برش می تواند از دور دهان یا زیر 
چانه ایجاد شود. معمولا برش های دور دهانی با مشکلات زیادی همراه است. اما 

به هیچ عنوان جای زخم و برش بر روی صورت باقی نمی ماند.
 دکتر معتبر تصریح کرد: بعد از ایجاد برش و دسترس��ی به استخوان های فک 
با دو روش می توان در چانه تغییرات را ایجاد کرد که عبارتند از کوچک کردن 

مستقیم و روش ژنیوپلاستی اسلایدینگ است.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی افزود: برای انجام روش کوچک 
کردن مستقیم به کمک دریل مخصوص جراحی بخش های اضافی استخوان را 
برش می دهند و خارج می کنند. سپس جراح فرم مناسب چانه را در استخوان 

فک ایجاد می کند و انحنای لازم را به وجود می آورد. 
وی ادامه داد: در روش ژنیوپلاستی اسلایدینگ نیز ابتدا استخوان فک برش داده 
شده و بخشی از آن را خارج می کنند. سپس بخش عقبی و تکه جلویی فک را با 
مهره های مخصوص و پیچ چفت می کنند. با این تکنیک می توان بخش جلویی 
استخوان فک که فرم مناسب و طبیعی دارد، حفظ کرد و فقط بخش های میانی 

آن برداشته شود تا فک فرم کوچک تری پیدا کند. 
دکتر معتبر اضافه کرد: در این تکنیک جراح بخشی از استخوان چانه که ظاهری 
ش��بیه نعل اس��ب دارد را با ایجاد برش جدا می کند و آن را به سمت جلو و یا 
عقب می لغزاند. در نهایت محل مناس��بی انتخاب شده و استخوان جدا شده را 
به وسیله صفحات فلزی مخصوص یا سیم و همچنین پیچ های تیتانیومی که با 
بدن سازگاری دارد، به باقی استخوان فک متصل می کنند تا در جای خود محکم 
شود. این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی متذکر شد: عمل بزرگ کردن 
چانه در افرادی که به صورت طبیعی و از زمان کودکی چانه های کوچکی دارند، 
قابل انجام می باش��د. از این روش به منظور اص��لاح اثرات پیری در صورت نیز 
اس��تفاده می شود زیرا با افزایش سن، پوست خاصیت ارتجاعی خود را از دست 
داده و بافت های چربی زیر پوست از بین می رود که در نتیجه پوست صورت و 
چانه دچار افتادگی خواهد شد و همین مسئله موجب می شود چانه عقب تر از 
حد معمول دیده شود. وی ادامه داد: در برخی شرایط نیز ممکن است استخوان 
فک به دلیل آسیب دیدگی یا ابتلا به بیماری، از دست دادن دندان، استفاده از 
دندان مصنوعی تحلیل برود که در نتیجه پس روی کرده و کوچک تر می شود. 
دکتر معتبر می گوید: کوچک بودن چانه علاوه بر ایجاد مش��کلات ظاهری در 
ش��رایط شدیدتر می تواند در بسته شدن کامل دهان نیز مشکلاتی را به وجود 
بیاورد. جراحی چانه با هدف بزرگ تر کردن چانه برای حل تمامی این مشکل ها 
راه مناسبی می باشد. این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی اذعان داشت: 
جراحی بزرگ کردن چانه نیز مانند کوچک کردن چانه با دو تکنیک قابل انجام 

می باشد. در هر دو تکنیک برش لازم را 
می توان پشت لب پایین و دور دهان و 
یا در زیر چانه و یا از بیرون این برش ها 
را ایجاد کرد که عبارتند از جایگذاری 
پروتز و ژنیوپلاستی اسلایدینگ. وی 
بیان کرد: در شرایطی که از پروتز چانه 
به منظور بزرگ کردن چانه اس��تفاده 
شود، لازم است برای وارد کردن پروتز 
به چانه، درون چانه و در بافت همبند 
یک فضای خالی ایجاد ش��ود تا پروتز 
اس��تریل ش��ده را در جای مناسب و 
روی استخوان چانه جایگذاری کنند. 
کاشت پروتز عملی س��ریع و ساده تر 
می باشد و در بیش��تر موارد نیازی به 
ایجاد برش و یا تغییر شکل استخوان 

فک ندارد.
دکتر معتبر اظهارکرد: از ویژگی های 
مهم کار گذاشتن پروتز در چانه به فرم 
و شکل از پیش س��اخته آن می توان 
اشاره کرد که بسیار مناسب و متقارن 
می باش��د. جنس پروتزه��ا معمولا از 
سیلیکون می باش��د اما از مواد دیگر 
آلوژنی��ک نیز می ت��وان پروتز چانه را 
تهیه نمود. البت��ه پروتز چانه ممکن 
است با مش��کلاتی نظیر پس زدگی، 
حرک��ت پروتز و یا جابجا ش��دن نیز 
همراه باشد لذا به همین علت انتخاب 
مناس��ب پروتز در نتیجه عمل بسیار 

تاثیر گذار می باشد. 
این فوق تخصص جراحی پلاستیک 
و زیبایی افزود: سازگاری پروتز با بدن 
و ایج��اد تغییرات در آن در گذر زمان 
از جمله مواردی اس��ت که باید به آن 
توجه شود؛ زیرا در نتیجه و ماندگاری 

پروتز چانه بسیار مهم و تاثیر گذار است. وی ادامه داد: پروتزهایی که سطح صاف 
و یکدس��تی دارند، می توانند موجب تشکیل بافت های کپسولی و یا فیبروز در 
اطراف خود شوند. این پروتزها زمانی که بر روی استخوان قرار می گیرند بعد از 
مدتی موجب تحلیل رفتن استخوان های مجاور شده در نتیجه بعد از چند سال 
می تواند، نتیجه عمل را با تغییرات ناخوشایندی رو به رو کند لذا به همین منظور 

از پروتزهای متخلخل که دارای بافت اسفنجی است، استفاده می کنند. 
دکتر معتبر افزود: حفره های فراوان در این نوع از پروتزها مانع ایجاد فیبروز در 
اطراف چانه می شود و پیچ گونه خوردگی در استخوان فک ایجاد نخواهد شد. 
این نوع از پروتز ها در مقابل عفونت، مقاومت زیادی دارند البته باید توجه کنید 

که نصب و تراشیدن این نوع از پروتزها به دقت زیادی نیاز دارد.
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی خاطرنشان کرد: در شرایطی که 
چانه بیمار خیلی عقب و یا خیلی کوچک باشد، به نحوی که نتوان با کمک پروتز 
فرم و اندازه چانه را اصلاح کرد، در این شرایط از ژنیوپلاستی اسلایدینگ استفاده 
خواهد شد. با این تکنیک در ابتدا استخوان فک برش داده می شود و بخشی از 
چانه به جلو کشیده می شود.  وی افزود: ممکن است در این روش نیاز به حذف 
بخشی از استخوان چانه باشد. در نهایت جراح، بخش های باقی مانده از جلوی 
فک را بعد از قرارگیری در جای مناسب به وسیله صفحه و پیچ های تیتانیومی در 
جای خود ثابت می کند و در محل هایی که برش ها ایجاد شده، بخیه زده می شود. 
در برش هایی که در داخل دهان ایجاد ش��ده است، می توان از بخیه های جذبی 
استفاده کرد تا نیازی به کشیدن بخیه ها نباشد. دکتر معتبر بیان کرد: انواع روش 
ژنیوپلاستی عبارتند از ایمپلنت های چینی آلوپلاستیک، ژنیوپلاستی کشویی و 

ژنیوپلاستی پوکی استخوان .
این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی اظهار کرد: از ایمپلنت های چینی 
آلوپلاستیک برای اصلاح ناهنجاری های جزئی چانه استفاده می کنند و ظاهری 

متعادل و متقارن در بیمارانی که چانه آن ها عقب نشینی دارد، ایجاد می کند.
 وی افزود: از ژنیوپلاستی کشویی به منظور اصلاح ناهنجاری های پیچیده که در 
اثر ژنتیک، بیماری و یا زخم ایجاد شده است، به کار برده می شود. از این روش 
برای رفع مش��کلات مربوط به ناهنجاری های چانه نظیر انسداد راه های هوایی 

استفاده می شود. در این روش نیازی به پیوند استخوانی نمی باشد.
دکتر معتبر مطرح کرد: از روش ژنیوپلاستی پوکی استخوان می توان به صورت 
عمودی، افقی و یا ترکیبی از این دو انجام داد. ژینوپلاستی افقی برای چانه هایی 
به کار برده می شود که از حالت عادی خارج باشد. در صورتی که از ژنیوپلاستی 
عم��ودی به منظ��ور از بین بردن یا اضافه کردن بافت های اس��تخوانی با هدف 
افزایش یا کاهش طول چانه اس��تفاده می شود. در این روش نیز از صفحه های 
تیتانیومی با سایز 3 الی 8 میلی متری برای نگهداری چانه بعد از جراحی استفاده 
می ش��ود.این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی متذکر شد: در تمامی 

روش های جراحی چانه لازم است بیمار 
را به حالت بیهوشی کامل در بیاورند و 
ب��رش در زیر چانه و یا در داخل دهان 
ایجاد می شود. نوع برش ایجاد شده به 
نوع عمل ژنیوپلاستی بستگی داشته 
و ممکن اس��ت با برداشتن یک قطعه 
استخوان و یا قرار دادن ایمپلنت همراه 

باشد.
وی عنوان کرد: قبل از جراحی چانه در 
ابتدا لازم اس��ت اگر به بیماری خاصی 
مانند دیابت، بیماری ه��ای قلبی و یا 
غیره هس��تید به ج��راح اطلاع دهید. 
همچنین لازم اس��ت مص��رف برخی 
داروه��ا قبل از جراح��ی زیبایی چانه 

قطع شود.
دکتر معتبر اشاره کرد: رعایت بهداشت 
دهان و دندان از نکات مورد توجه بعد 
از جراح��ی چانه می باش��د. به منظور 
کاه��ش درد و ت��ورم بع��د از جراحی 
می توانید از مس��کن های تجویز شده 
و کمپرس س��رد و گرم استفاده کنید 
و غذاهای��ی نرم که نی��ازی به جویدن 
ن��دارد، مص��رف کنی��د. همچنین از 
صحبت ک��ردن زیاد و تکان دادن فک 
لازم است خودداری شود و سر خود را 
بالاتر از بدن نگه دارید و خم نکنید. در 
هنگام استراحت و خواب نیز سر باید 
بالاتر از بدن قرار بگیرد. از خوابیدن به 
پهلو خودداری کنید؛ زیرا موجب ایجاد 

فشار به چانه می شود.
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک 
و زیبای��ی ی��ادآور ش��د: دوره نقاهت 
جراحی کوچک ک��ردن چانه طولانی 
نیس��ت اما به هر حال نیاز دارید تا به 
مدت دو هفته در منزل اس��تراحت کافی داش��ته باشید و از انجام فعالیت های 
س��نگین خودداری نمایید. بعد از 14 روز می توانید به انجام فعالیت های روزانه 
خود بپردازید اما باید تا 8 هفته از انجام ورزش های شدید و یا هر نوع فعالیتی 
که موجب فشار و تماس چانه و صورت می شود پرهیز نمایید و دستورالعمل های 

مراقبتی لازم را رعایت کنید.
 وی مط��رح کرد: به صورت کلی جراحی چانه ب��ا درد و ناراحتی زیادی همراه 
نیس��ت و در طی مدت زمان کوتاهی عوارض و درد ناش��ی از عمل چانه از بین 
می رود. احساس درد بعد از انجام این جراحی متوسط بوده و با قرمزی، بی حسی، 
تورم و کبودی، سفتی در ناحیه چانه همراه است که تمامی این موارد کاملا رایج 
و طبیعی است. با کمک کمپرس و داروهای تجویز شده می توانید عارضه های 

جانبی بعد از عمل را کنترل نمایید.
 دکتر معتبر تشریح کرد: از مهم ترین و اصلی ترین مزایای جراحی چانه می توان 
به ایجاد تغییرات ظاهری اش��اره نمود. این جراح��ی را در صورت لزوم می توان 
همزم��ان با جراحی زیبایی بینی انجام داد که در این صورت نتیجه جراحی با 

تغییرات مثبت و چشمگیر زیادی همراه خواهد بود.
 

<کلمراحلجراحیچانهحدودیکساعتزمانمیبرد
 در ادامه نیز دکتر فدایی در اینباره خاطرنشان کرد: جراحی چانه به منظور شکل دهی 
به چانه انجام می شود که هم می توان آن را برجسته کرد که با پروتز یا جراحی 
فک انجام می ش��ود و یا اینکه آن را کوچک تر کرد. وی عنوان کرد: بس��یاری از 
اوقات جراح  همزمان با عمل جراحی بینی جراحی چانه را نیز به بیمار توصیه 
می کند. تا تناسب در صورت بهتر برقرار گردد. جراحی چانه تناسب را در صورت 
ش��ما افزایش می دهد.    این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی اظهار 
کرد: جراحی چانه از جمله جراحی های پروتز های صورت نیز محسوب می شود. 
از نظر درمانی برای کسانی انجام می شود که چانه عقب رفته ای دارند و بعد از 
این عمل، ابعاد اجزای صورتشان هماهنگ تر می شود. وی مطرح کرد: اولین قدم 
برای انجام جراحی چانه بررسی زوایای فکی و وضعیت قرارگیری دندان های بالا 
و پایین روی هم است. به طور مثال اگر دندان های فک پایین خیلی عقب تر از 
دندان های فک بالا باشد، جراحی پروتز چانه تاثیری روی وضعیت بیمار ندارد. 
اگر زاویه های مورد نظر ما در ناحیه فک مش��کلی نداشتند، می توانیم کوچکی 
چانه را با روش های جایگذاری پروتز بر چانه بیمار جبران کنیم.    دکتر فدایی 
اب��راز کرد: جراحان متخصص برای بزرگ کردن چانه بیمار از موادی اس��تفاده 
 می کنن��د که عبارتن��د از ایمپلنت هایی با جنس س��یلیکون یا مدپ��ور.  این 
فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی توضیح داد: ممکن است ایمپلنت های 
سیلیکونی بعد از جایگذاری در بدن دچار واکنش های شیمیایی شوند یا کمی 
حرکت کنند، اما مدپورها چسبندگی بهتری دارند، کمتر حرکت می کنند و به 

ندرت واکنش می دهند. اگرچه در قدیم ایمپلنت س��یلیکونی کاربرد بیشتری 
داشت اما امروزه ایمپلنت های مدپور بیشتر مورد توجه هستند.  وی توضیح داد: 
همان طور که گفته شد در گذشته جراحان از ایمپلنت های سیلیکونی استفاده 
می کردند. این تغییرات مشهود بود زیرا سیلیکون در اثر فشارهای احتمالی به 
ناحیه از محل جایگذاری خود، س��ر می خورد اما انواع جدید ایمپلنت یا مدپور 
به دلیل چسبندگی خوبی که با بافت بدن دارند معمولا از همان ابتدا که جراح 
توازن اولیه را برای ایمپلنت و صورت بیمار برقرار می کند، ایمپلنت از جای خود 
تکان نمی خورد. دکتر فدایی متذکر شد: هنگام انجام جراحی چانه انتخاب اندازه 
ایمپلنت و نحوه پیچ گذاری های ظریف در ثابت ماندن این پروتز ها، اهمیت دارد 
و به تجربه و دانش جراح پلاس��تیک بس��تگی دارد.  این فوق تخصص جراحی 
پلاس��تیک و زیبایی اظهار کرد: در صورت استفاده از ایمپلنت های سیلیکونی 
هن��گام انجام جراحی چانه،  امکان بروز عفونت وج��ود دارد اما در انواع مدپور 
ای��ن احتمال کم اس��ت. البته این را هم باید متذکر ش��د ک��ه اگر جراح به هر 
دلیلی ایمپلنت مدپور را تثبیت نکرده باشد و لازم باشد با جراحی مجدد آن را 
جابه جا کند، احتمال ایجاد چسبندگی در ناحیه بالا می رود. وی تشریح کرد: 
بیمار کاندیدای جراحی ایمپلنت چانه باید رشد فکی کاملی داشته و به مرحله 
 تثبیت وضعیت فکی رسیده باش��د. حال اگر بیمار میانسال است و با توجه به
  اطلاع رسانی های گسترده امروزی به این جراحی علاقه مند شده اما نمی داند که
 از نظر س��نی کاندیدای مناسبی هست یا خیر باید بگویم که ما جراحان برای 
این جراحی حد بالای سنی را نمی بینیم اما دقت می کنیم که بیمار در وضعیت 

مناسبی تصمیم به این جراحی گرفته باشد.
دکتر فدایی ادامه داد: نکته دیگر این است که ما گاهی راه حل های جایگزینی 

برای پروتز چانه داریم مثلا نمایان تر کردن چانه به کمک جراحی.   
این فوق تخصص جراحی پلاس��تیک و زیبایی مطرح کرد: جراحی پروتز چانه 
می تواند تحت بیهوشی کامل یا بی حسی موضعی و توسط جراح پلاستیک انجام 
شود، با توجه به شرایط جسمانی شما و موارد دیگر، جراح تصمیم می گیرد که 

کدام نوع بیهوشی برای شما مناسب تر است.
وی ادامه داد: پس از بیهوشی ابتدا یک برش در پوست زیر چانه ایجاد می شود و 
سپس پروتز چانه که اندازه ی آن قبلُا متناسب با چهره  شما انتخاب شده است در 
زیر بافت نرم و در نقطه ی مرکزی چانه قرار می گیرد تا برآمدگی چانه را اصلاح 
نماید. سپس ناحیه مورد نظر بخیه می شود. عمل پروتز چانه و گونه را می توان 
با خارج کردن چربی از ناحیه چانه و گردن به صورت همزمان انجام داد تا نتایج 

مطلوب تری ایجاد شود.
دکتر فدایی عنوان کرد: برای پروتز گونه، برش هایی داخل دهان و دقیقاً بالای 
خطوط لثه دندان های بالایی ایجاد می ش��ود و هیچ گونه جای زخمی در روی 
صورت قابل مش��اهده نمی باش��د. پروتز گونه از طریق برش ایجاد ش��ده روی 
استخوان گونه قرار می گیرد و سپس محل برش توسط بخیه های جذبی دوخته 
می شود. این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی اذعان داشت: کل مراحل 
جراحی چانه حدود یک س��اعت زمان می برد و س��پس ش��ما به اتاق ریکاوری 
منتقل می ش��وید، بعد از گذشت چند ساعت در صورتی که حال عمومی شما 
خوب باشد می توانید به منزل باز گردید. همچنین به مدت یک الی دو روز باید 
در منزل تحت مراقبت باش��ید.وی می گوید: جراحی چانه گاهی همراه با لیفت 
صورت و جراحی بینی، پیوند استخوان، تزریق چربی و … ممکن است انجام 
 ش��ود تا تاثیرات بهتری داش��ته باش��د. بخیه ها پس از یک هفته در طی اولین 
ویزیت در مطب خارج خواهند شد. دکتر فدایی بیان کرد: عوارض احتمالی که 
پس از پروتز چانه و گونه ممکن اس��ت به وجود بیاید عبارتند از عفونت، تغییر 
محل پروتز است. این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی افزود: عفونت در 
اکثر جراحی ها ممکن است پیش بیاید، جهت جلوگیری از ایجاد عفونت پیش 
از جراحی و پس از جراحی باید آنتی بیوتیک هایی که پزشک برای شما تجویز 
نموده است را مصرف کنید، در صورتی که عفونت برطرف نشود لازم است که 
پروتز ها به صورت موقت برداش��ته شوند. وی ادامه داد: پروتز ها ممکن است از 
محلی که قرار گرفته اند کمی خارج ش��وند و تناسب چهره از بین برود، در این 
مورد لازم است طی یک جراحی دیگر پروتز به محل اولیه خود برگردانده شود. 
دکتر فدایی عنوان کرد: جراحی پروتز چانه ممکن است جهت زیبایی انجام شود 
یا به منظور برطرف نمودن نقایص ژنتیکی یا آسیبی که طی یک حادثه وارد شده 
است، استفاده می شود. این جراحی جزو جراحی های زیبایی کم عارضه است و 
تاثیر زیادی در زیبایی چهره فرد دارد و حتما باید توسط جراح پلاستیک صورت 
انجام شود. این فوق تخصص جراحی پلاستیک و زیبایی ابراز کرد: عمده ترین 
علت اینکه این روزها آمار جراحی پروتز چانه افزایش یافته است  را می توان در 
تغییر ارزش های مورد توجه برخی افراد جامعه دانست. برخی مردم، این روزها 
تاییدش��دن و مورد توجه قرار گرفتن را در داش��تن چهره مد روز می دانند. وی 
اضافه کرد: مورد دوم افزایش انجام جراحی پروتز چانه، افزایش پزشکان معدودی 
اس��ت که با اس��تفاده از خلأهای قانونی به حیطه کاری پزشکان فوق تخصص 
جراحی پلاس��تیک وارد شده اند. برای این گروه از پزشکان که تنها دوره چند 
جلسه ای ایمپلنت را گذرانده اند، بهترین و آسان ترین روش جلب بیمار این است 
که او را به گذاشتن پروتزی که شاید اصلا احتیاج نداشته باشد تشویق کنند. این 
افراد دانش کافی یک جراح فوق تخصص جراحی پلاستیک که راه های علمی 
اص��لاح نواقص ظاهری ب��دن را می داند، ندارند. دکتر فدایی گفت: فرم دادن به 
اجزای بدن نیاز به علم تخصصی و تجربه لازم دارد و جراح باید بتواند ضمن ایجاد 

شکلی مناسب، سلامت اعصاب و دیگر بافت های ناحیه را حفظ کند.

 گفت و گوی آفتاب یزد با متخصصان درباره جراحی چانه

دانستنی هایی از »ایمپلنت چانه« که برای همه مفید است
کوچک بودن چانه علاوه بر ایجاد مشکلات ظاهری در شرایط شدیدتر می تواند در بسته شدن کامل دهان نیز مشکلاتی را به وجود بیاورد
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افرادی که  = دکتر معتبر: عمل بزرگ کردن چانه در 
به صورت طبیعی و از زمان کودکی چانه های کوچکی 
منظور  به  روش  این  از  می باشد.  انجام  قابل  دارند، 
می شود  استفاده  نیز  صورت  در  پیری  اثرات  اصلاح 
خود  ارتجاعی  خاصیت  پوست  سن،  افزایش  با  زیرا 
از  پوست  زیر  چربی  بافت های  و  داده  دست  از  را 
بین می رود که در نتیجه پوست صورت و چانه دچار 
افتادگی خواهد شد و همین مسئله موجب می شود 

چانه عقب تر از حد معمول دیده شود
 

ایمپلنت جراحی  کاندیدای  بیمار  فدایی:   =دکتر 

 چانه باید رشد فکی کاملی داشته و به مرحله تثبیت 
میانسال  بیمار  اگر  باشد. حال  وضعیت فکی رسیده 
است و با توجه به اطلاع رسانی های گسترده امروزی 
به این جراحی علاقه مند شده اما نمی داند که از نظر 
سنی کاندیدای مناسبی هست یا خیر باید بگویم که ما 
جراحان برای این جراحی حد بالای سنی را نمی بینیم اما 
دقت می کنیم که بیمار در وضعیت مناسبی تصمیم به 

این جراحی گرفته باشد

اینافرادبهبیماریقلبیمبتلامیشوند
نتایج پژوهش ها نشان می دهد، افرادی که نسبت به دیگران خصومت 
دارند و بدبین هس��تند در معرض خطر ابتلا به مشکلات قلبی قرار 
دارند و این خصوصیات اخلاقی خطر ابتلا به این بیماری را افزایش 
می دهند. به گزارش ایس��نا،  پژوهش کنونی ش��امل 1۹۶ نفر بود 
و س��ه نوع خصومت از لحاظ عاطفی، رفتاری و ش��ناختی را مورد 
بررس��ی قرار داد.محقق ارشد این تحقیق، الکساندرا تی تایرا اظهار 
کرد: خصومت با بدگمانی، بیشتر جنبه شناختی دارد و شامل باورها، 
افکار و نگرش های منفی در مورد انگیزه ها، مقاصد و قابل اعتماد بودن 
دیگران است، بنابراین می توان آن را بدگمانی، عدم اعتماد یا باورهای 
بدبینانه نسبت به دیگران در نظر گرفت.این یافته ها نشان می دهند 
که تمایل بیشتر به درگیر شدن در خصومت همراه با بدگمانی که به 
نظر می رسد به فضای سیاسی و بهداشتی امروز بسیار مرتبط است 
می تواند نه تنها برای پاسخ های کوتاه مدت استرس، بلکه برای سلامت 
بلندمدت ما نیز مضر باشد.در این میان، خصومت رفتاری به صورت 
پرخاش��گری کلامی یا فیزیکی و خصومت عاطفی به صورت خشم 
مزمن ظاهر می شود. در شرایط سالم، افراد به عوامل استرس زا عادت 
می کنند و با آنها س��ازگار می شوند.تایرا توضیح داد که اساسا، وقتی 
چندین بار در معرض یک چیز قرار می گیرید، تازگی آن مورد از بین 
می رود و به اندازه دفعه اول واکنش بزرگی در برابر آن نشان نخواهید 
داد. وی افزود: این رفتار، پاس��خی س��الم است اما نتایج پژوهش ما 
نشان می دهد که تمایل بیشتر به خصومت همراه با بدگمانی ممکن 
است از این کاهش پاسخ در طول زمان جلوگیری یا آن را مهار کند. 
به عبارت دیگر، سیستم قلبی عروقی به یک استرس زا دوم نیز مانند 
اولی پاس��خ می دهد که رفتاری ناسالم اس��ت زیرا به مرور زمان بر 

سیستم قلبی عروقی ما فشار بیشتری وارد می کند.
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در ساعات اولیه صبح شنبه انبوهی از پزشکان و بیماران بر فراز انبوهی از بتون و آوار کیلومترها 
در خیابان های ویران شده شهر غزه قدم زدند و مجبور شدند با پای پیاده از بیمارستان های 
باقیمانده خود خارج شوند. پزشکان گفتند که می ترسند بیماران بدحال را در شهری پشت 
سر بگذارند که اکنون عمدتاً به ویرانه تبدیل شده و توسط نیروهای اسرائیلی اشغال شده است.

به گزارش فرارو به نقل از گاردین، »ویلیام شومبورگ« رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ 
در غزه با توصیف آن چه از زندگی در داخل آن شهر باقی مانده می گوید: »این اساسا جهنم 
روی زمین است«. برای چندین هفته ده ها هزار نفر از ساکنان غزه امیدوار بودند که پناه بردن 
به بیمارستان های آن شهر بتواند امنیت شان را تامین کند زیرا غزه در حال تحمل بمباران های 
فزاینده اســرائیل بوده اســت. با این وجود، با نزدیک شدن نیروهای اسرائیلی به بزرگترین 
بیمارستان غزه یعنی دارالشفاء هزاران نفر همراه با کادر پزشکی آواره شدند و در خیابان های 

ویران شده به سمت جنوب آن منطقه حرکت کردند.
وزارت بهداشت فلسطین در غزه اعلام کرد که نیروهای اسرائیلی صبح شنبه سه روز پس از 
حمله به آن مرکز خواستار تخلیه بیمارستان الشفاء شدند. پزشکان گفتند که به آنان گفته 
شده که یک ساعت فرصت دارند تا بیمارستان را که پیش تر مرکز اصلی سیستم پزشکی 
غزه بود تخلیه کنند. سربازان اسرائیلی با تک تیراندازهایی که در اطراف آنجا مستقر بودند 
در مجتمع گشت زنی می کردند. »عدنان البرش« متخصص ارتوپدی که در ساعات اولیه روز 
شنبه الشفاء را ترک کرد، می گوید: »ما صدای ناله مجروحان را می شنیدیم اما نمی توانستیم 
کمک کنیم. بیماران در حال مرگ بودند. با این وجود، ما را مجبور کردند که بیمارستان را 
ترک کنیم. اجساد را می دیدم. بیمارستان ویران شد. بدون آب، بدون اکسیژن و بدون دارو«.

ده ها مجروح روی زمین آغشته به خون روی زمین کاشی شده دراز کشیده بودند، برخی را 
روی برانکارد گذاشــته بودند در حالی که دو کودک روی زمین نشسته بودند و مرد سومی 
سعی می کرد برخی از زخم های آنان را پانسمان کند. وزارت بهداشت غزه اعلام کرده که ۵۳۰ 
بیمار همراه با پزشکان مجبور به تخلیه بیمارستان شدند اما پنج پزشک موافقت کردند که با 
۱۲۰ نفر از بدترین مجروح شدگان باقی بمانند. ۳۰ نوزاد نارس از ۳۹ نوزاد نارس که یکشنبه 
گذشته از بخش نوزادان خارج شده بودند یک هفته بیرون از انکوباتورهای خود زنده مانده 

بودند و در یکی از اتاق های عمل الشفاء برای گرم ماندن در صف انتظار بودند.
کارکنان پزشکی گفتند که با همکاری کمیته بین المللی صلیب سرخ در حال تلاش برای 

یافتن راهی به منظور نجات نوزادان هستند. »احمد المخللاتی« جراح می گوید: »بسیاری از 
بیماران نمی توانند بیمارستان را ترک کنند زیرا در تخت های ای سی یو یا انکوباتورهای نوزاد 
هستند. من به همراه پنج پزشک دیگر با ۱۲۰ بیمار در بیمارستان الشفاء می مانیم زیرا آنان 

به دلیل شرایط سلامتی خود نمی توانند آنجا را ترک کنند«.
حمله به الشفاء بزرگترین مرکز پزشکی غزه از ساعاتی پیش از صبح چهارشنبه با ورود تانک های 
اسرائیلی به منطقه آغاز شد. برای بیش از ۱۲ ساعت کماندوهای اسرائیلی در بخش اورژانس 
و جراحی بیمارستان پرسه می زدند. به گفته شاهدانی که با شبکه های خبری بی بی سی و 
الجزیره صحبت کردند نیروهای اسرائیلی با استفاده از بلندگو از مردان ۱۶ تا ۴۰ساله خواستند 
که وارد حیاط بیمارستان شوند و سپس آنان را پس از بازرسی بازداشت می کردند و به مکانی 
نامعلوم می بردند. پزشکان داخل بیمارستان بعدا گزارش دادند که نیروهای اسرائیلی اسکنرهای 
تشخیص چهره را در خروجی های بیمارستان قرار داده اند. الشفاء تنها بیمارستان شهر غزه 
نیست که مجبور به تخلیه شده است. در بیمارستان قدس آمبولانس های هلال احمر فلسطین 
در اوایل هفته گذشــته پس از بازگشت اولیه به دلیل گلوله باران شدید اطراف بیمارستان 

توانستند تعدادی از بیماران و کارکنان را از بیمارستان تخلیه کنند.
هلال احمر فلسطین روز پنجشنبه فیلمی از ۱۴۰۰۰ نفری که در آنجا پناه گرفته بودند را 
به اشتراک گذاشت که در حال عبور از ساختمان های بمباران شده و انبوهی از آوار بودند در 
حالی که تقریبا ۱۱ کیلومتر راه می رفتند. در بیمارستان الاهلی عرب در شرق شهر غزه تنها 
بیمارستانی که می توانست در بخش عمده روزهای هفته گذشته بیماران جدید را پذیرش 
کند پزشکان گفتند که دیگر امکان انجام عمل های جراحی نجات بخش وجود ندارد و مجبور 

به تخلیه بیمارستان شده اند.
»غســان« جراح فلسطینی می گوید از زمانی که الشفاء محاصره شد و عملا به عنوان یک 

بیمارستان دچار فروپاشی شده بود همه مجروحان به بیمارستان الاهلی می رفتند.
او می گوید:  بنابراین، در آن دوره شش روزه تا ساعات اولیه صبح پنجشنبه پذیرش بیش از 
۵۰۰ مجروح را انجام دادیم و به طور مستقیم مشغول عملیات بودیم. گاهی اوقات این کار 
را تا پاسی از شب برای ۲۰ ساعت متوالی انجام می دادیم. در ساعات اولیه صبح پنجشنبه 
آخرین مورد را به اتمام رساندیم و به ما گفتند که این یعنی آخرین بیهوشی است و اتاق های 
عمل دیگر توانایی انجام هیچ نوع جراحی را ندارند. تصمیم گرفتیم صبح پنجشنبه بیمارستان 

را تخلیه کنیم حداقل اتاق های عمل را تخلیه کنیم و سایر بخش های بیمارستان را به عنوان 
پایگاه کمک های اولیه نگه داریم زیرا دیگر نمی توانستیم بیماران را عمل کنیم.

این یک فروپاشی کامل سیستم بهداشتی است. با تعطیلی دوره ای دو شرکت تلفن فلسطینی 
فعال در غزه به دلیل کمبود سوخت وضعیت وخیم تر شده و منجر به قطعی مکرر ارتباطات 
شده است. آمبولانس ها نمی توانند با بیمارستان ها ارتباط برقرار کنند و مردم نمی توانند با 
آمبولانس تماس بگیرند. من افرادی را می شناسم که کیلومترها تا بیمارستان راه رفته اند تا 

مکان بمباران را به خدمه پزشکی اطلاع دهند.
مقام های اسرائیلی مدت ها مدعی شده بودند که حماس از بخش زیرین تاسیسات پزشکی 
از جمله یک مرکز فرماندهی در پناهگاه های زیر بیمارستان الشفاء به فعالیت ادامه می دهد. 
حماس و کارکنان بیمارستان شفا این موضوع را تکذیب کردند. ناظران خاطرنشان کردند که 
اسرائیل با یورش به بیمارستان ها شواهدی از فعالیت حماس را به دست آورد اما آن شواهد 

نشان ندادند که الشفاء به عنوان مرکز فرماندهی مورد استفاده قرار می گرفت.
ارتش اســرائیل بعدا فیلمی از دهانه تونلی منتشــر کرد که به گفته آن تشکیلات در زیر 
بیمارستان قرار داشت و هم چنین تصاویری از یک کلاچ سلاح های خودکار و لباس نظامی 
که به گفته آنان در داخل یک دســتگاه در مجتمع بیمارستانی پیدا شده بود را به نمایش 
گذاشت. آنان هم چنین تصاویری از چهار تفنگ خودکار، مهمات و تجهیزاتی مانند چاقو و 

واکی تاکی منتشر کردند که به گفته شان در بیمارستان قدس کشف شده است.
یکی از پژوهشگران گروه بین المللی بحران می گوید: »ارتش اسرائیل چیزهای مختلفی را 
کنار یکدیگر قرار می دهد اما این شواهد قانع کننده نیستند. بسیار دشوار است که بفهمیم 
ارتش اســرائیل چه می کند چرا موضوع الشفاء را تا این اندازه مطرح کرد و بعد اساسا هیچ 
چیز قانع کننده ای ارائه نکرد. من فکر می کنم درک آن برای هر فردی دشوار است و در سطح 

عمومی در عرصه روابط عمومی این صرفا یک فاجعه بوده است«.
در حالی که هزاران نفر مجبور به فرار از بیمارستان های غزه با پای پیاده شدند تیم های هلال 
احمر فلسطین برای تیم های پزشکی اورژانسی خود که در بیمارستان الاهلی در میان بمباران 
شدید و تیراندازی سربازان اسرائیلی محاصره شده بودند درخواست کمک کردند. در الشفاء 
پس از تخلیه بیمارستان فقط پنج پزشک برای مراقبت از ۳۰ نوزاد نارس و تعداد زیادی از 

بیمار بدحال در میان ویرانه های متروک شهر غزه باقی ماندند.

جمهوریخواهان تندرو کنگره آمریکا تحت تاثیر و فشار لابی های حامی اسرائیل، فعالیت 
یک دیپلمات ارشد سابق ایرانی در دانشگاه پرینستون آمریکا را زیر فشار سیاسی گرفته 
و در نامه ای به ریاست دانشگاه پرینستون خواستار اخراج »سید حسین موسویان« از این 
دانشــگاه به اتهام رابطه او با حکومت ایران شــده اند. به گزارش عصرایران، وبگاه خبری 
دانشگاه پرینستون آمریکا با انتشار این خبر نوشته: روابط دانشگاه پرینستون و ایران بار 
دیگر زیر ذره بین نظارت کنگره قرار گرفته است. بر اساس این خبر، »کمیته آموزش و 
نیروی کار« مجلس نمایندگان آمریکا اخیرا اعلام کرده که تحقیقات خود را از سید حسین 
موسویان، پژوهشگر دانشگاه پرینستون، در بحبوحه ادعاهایی که موسویان از موقعیت خود 
برای پیشــبرد منافع ایران استفاده می کند، آغاز کرده است. ۱۲ عضو جمهوریخواه این 

کمیته نامه ای به »کریستوفر ایسگروبر« رئیس دانشگاه پرینستون نوشته و از او خواستار 
توضیح به ۱۰ سوال خود شده اند که به گفته آن ها به تحقیقات شان از فعالیت های موسویان 
کمک می کند. هیچ یک از اعضای دموکرات کمیته این نامه را امضا نکرده اند. موسویان که 
در سال ۲۰۰۹ )۱۳۸۸( به عنوان کارشناس امنیت و سیاست هسته ای خاورمیانه در برنامه 
علوم و امنیت جهانی پرینستون استخدام شد، قبل از دستگیری در سال ۲۰۰۷ در ایران، 
از چهره های برجسته دولت ایران بود. وی از سال ۱۳۶۹ تا ۱۳۷۶ سفیر ایران در آلمان بود. 
موسویان از سال ۱۳۷۶ تا ۱۳۸۴ ریاست کمیته روابط خارجی شورای عالی امنیت ملی 
ایران را بر عهده داشت و از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۶ مشاور سیاست خارجی علی لاریجانی 
دبیر شورای عالی امنیت ملی بود. وی همچنین از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۷ در مرکز تحقیقات 

استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام کار کرده است. در سال ۲۰۰۷، موسویان در 
پی ایراد اتهامات از سوی محمود احمدی نژاد رئیس جمهوری وقت ایران، که مدعی بود 
او اطلاعاتی را به اعضای اروپایی تیم مذاکره کننده هسته ای ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۵ که موسویان 
هم بخشی از آن مذاکرات بود، درز داده، دستگیر شد. موسویان در ایمیلی به وبگاه »دیلی 
پرینســتونین« فهرستی از پاسخ های خود را به ۱۰ پرسش مطرح شده جمهوریخواهان 
کنگره نوشته است. او در خصوص هرگونه ارتباط مستمر با دولت ایران نوشت: »از ژوئن 
۲۰۲۱ تاکنون نتوانستم به ایران بروم و از زمانی که دادگاه ایران در سال ۲۰۰۸ مرا محکوم 
کرد، با هیچ دولتی از جمله دولت ایران تعامل نداشته ام. وی افزود که حتی نتوانسته در 

مراسم خاکسپاری پدرش در ایران در نوامبر ۲۰۲۲ شرکت کند.

بسیج، نماد زرّین مقاومت و ایثار
ادامه از صفحه اول:

... با درخشش فزاینده تر در بین عموم مردم و کشورهای اسلامی منطقه و جهان ظاهرشده 
اســت و خدمات صادقانه و ارزشمند وی به آحاد محرومین، از سیمای ارزشی وانقلابی 
وی رفع مظلومیت نموده ونهاد مردمی سپاه و بسیج به عنوان تشکیلات انقلابی در ذیل 
منظومه فکری مقام امام خامنه ای حفظه الله و در مسیر رشد اقتصادی و محرومیت زدایی 
مناطق محروم حرکت و با انگیزه انقلابی همیشگی وهمواره در کنار محرومان قرار داشته 
است، استحداث واحدهای مسکونی برای خانواده های کم بضاعت و زنان سرپرست خانوار 
درمناطق محروم واحداث پروژه های زیرساختی و زیربنایی در مناطق دورافتاده مرزی و 
روستاهای محروم در قالب گروه های جهادی، ایجاد اشتغال مولدّدرراستای تحقّق اقتصاد 
مقاومتی و امضاء تفاهم نامه مشــترک همکاری با نهاد انقلابی کمیته امداد در نیل به 
کمک به مددجویان و نیازمندان مناطق محروم با اســتفاده از توانمندی وظرفیت های 
درون سازمانی، امضای تفاهم نامه همکاری سازمان بسیج سازندگی، با سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشــاورزی در مردمی کردن و انتقال توســعه صنعت کشــاورزی به 

کشاورزان در مناطق روستایی و محروم، تاسیس و ایجاد هزاران صندوق قرض الحسنه 
و اعطای وام به محرومین و نیازمندان توســط سازمان بسیج سازندگی سپاه، در جهت 
اشــتغال زایی در مناطق محروم و کمک به تولید، مشارکت مهندسی سپاه در بازسازی 
و ســازندگی کشــور، پس از جنگ و جذب بالای جوانان دانشجو ومتخصّص بسیجی، 
با ظرفیت های علمی و مهارتی درقالب گروه های جهادی واســتفاده ازخدمات آن ها در 
مناطق محروم، مردمی ســازی کردن کشــور درحوزه تولید و اشتغال کشاورزی، رفع 
مشکلات حاشیه نشینی در شهرها وکمک معیشتی وتهیه وپخش بسته های معیشتی 
بین مردم ودرمناطق آسیب دیده ناشی ازسیل، زلزله و... ازخدمات اقتصادی، مظلومانه 
و بی منّت خدمات جهادی سپاه عزیز پاسداران انقلاب اسلامی وبسیج، به اقشارمختلف 
مردم ودرمسیر محرومیت زدایی و رشد و توسعه اقتصادکشورمحسوب وخدمات عظیم 
اقتصادی وجهادی وی درمناطق دورافتاده، محروم و روســتایی کشوردرابعاد مختلف، 
عمرانی، پزشــکی، کشاورزی و...ازدستاوردهای شــگرف و زرّین محور خدمت جهادی 
سپاه وبســیج در شرایط اقتصادی کشورو دوران تحریم های ظالمانه اعمالی دولت های 
غربی واستکباری ودررأس آن آمریکا، محسوب واگرچه برخی درداخل وخارج و همسو 
با گروه های اپوزیسیون خارج نشین و ضدانقلاب همواره درصدد کم رنگ جلوه گر نمودن 

این خدمات ارزشمندجهادی برآمده ولیکن مردم به عنوان صاحبان اصلی این انقلاب که 
دستاورد خون پاک ومطهر هزاران شهید والامقام بوده، همیشه بیدار ودر صحنه انقلاب 
باقی وامروزه خدمات جهادی و نقش گروه های جهادی ســپاه وبسیج دررشد وتوسعه 
آبادانی و پیشــرفت کشور دردهه چهارم انقلاب کاملاً ملموس و انکارناپذیر و الحمدلله 
امروزه سپاه مقتدر و انقلابی با همین تفکرات ناب بسیجی بیش ازپیش در رفع مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مردم درمناطق محروم و مستضعف پیشگام بوده و هست و این اقدام 
اصیل وانقلابی سپاه وبسیج، درتجهیز و بهره مندی ازنیروهای جهادی درمناطق محروم 
وارائه خدمات به مســتضعفین بیش ازپیش شایسته تقدیر و قدرشناسی است، چراکه 
ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی ونهاد بسیج دست قدرتمند ولایت دردفاع از مظلومین 
وآحاد محرومین و ستون ونگهبان انقلاب اسلامی وخدمت بی منت به مردم ازسیاست ها 
واولویت های همیشگی سپاه پاسداران درعرصه های انقلاب واقتصادی کشور بوده وهست 
و امروزه نیز در جنگ تمام عیار اقتصادی دشمنان قسم خورده نظام وانقلاب، به کمک 

دولت و سایر قوا شتافته است.
* حقوقدان و معاون وکلای قوه قضائیه
** قربان نگاری: حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری

هم تشکر می کنیم هم پیگیری
سخنی با »وزیر« و »وزارت نیرو«

ادامه از صفحه اول:
ســؤال نخست: در دولت آقای روحانی، طرح انتقال آب از خلیج فارس به 
چادرملو )دقیقاً چادرملو( انجام شد تا دیگر این معدن بزرگ و صنایع وابسته 
از آب های سطحی )اصطلاحی که آقای وزیر گفت و دقیقاً نمی دانیم چیست 
اما حدس می زنیم منظور همان آب انتقالی یا برداشت از چندین حلقه چاه و 
آسیب رساندن به سفره های آب زیرزمینی باشد( بهره برداری نکند در همان 
زمان در بیلبوردهای در جاده ی یزد تهران، اینگونه تبلیغ شد که با انجام انتقال 
آب به یزد )چادرملو( این معدن و صنایع وابسته دیگر از آب... استفاده نخواهد 
کرد. لازم به توضیح نیست که یک معدن بزرگ در کلاس چادرملو با صنایع 
وابسته لابد می داند مصارفی دارد و نیازهایی )شرب و صنعت( و لابد در این 
پروژه انتقال آب، همه ی پیش بینی ها باید انجام می شده است که گویا نشده، 
پرسش این جا است؛ آن آب انتقالی که می دانیم به چادرملو رسیده هم اکنون 

در کجا و در چه جاهایی مصرف می شود؟
پرسشــی دیگر: اگر چه با تبلیغات گسترده، خبر انتقال آب از خلیج فارس 
منعکس شــد اما هم زمان اقدام به حفر چاه در مناطقی از کویر ســاغند و 
سیاهکوه اردکان نیز انجام شد )گفتند برای مصارف شرب کارکنان و البته به 

صورت اضطراری که در ابتدا فقط چند حلقه موافقت شد اما احتمالا بعدها 
این حفاری ها گسترش نیز پیدا کرد( در کنار حفر چاه، آب شیرین کن ها نیز 
نصب و پساب های بسیار خطرناک در کویر رها شد که در این باره با مراجعه 
با آرشیو آفتاب یزد می توانید ابعاد آن را که خیلی هم تلخ است درک کنید. 
پرسش دقیق آفتاب یزد این است؛ اگر آب انتقال داده اند، حکایت حفر چاه 
چیست؟ اضطرار چه معنایی دارد؟ آب شیرین کن ها با آن تبعات سنگین چه 

می گوید؟
پرسش سوم: وزارت نیرو هشدار و دستور داده که ما آن را در جای »اولتیماتوم« 
تلقی می کنیم و این یعنی؛ وزارت نیرو با درک اتفاقاتی که رخ داده )شــما 
بخوانید تخلفات گسترده( اقدام به صدور این دستورالعمل کرده است. از این 
جا به بعد ما برداشت مان این است که نه تنها طی سال های گذشته که هم اکنون 
نیز برخی معادن و صنایع در مسیر تخطی و اصرار به تخلف گام برمی دارد، 

مماشات های گذشته و چشم فروبستن های فعلی را چگونه باید هضم کرد؟
پرســش چهارم: این روزها، چند خبر در رسانه ها دست به دست می شود: 
»تخفیف هزار میلیاردتومانی از محل اخذ مالیات برای جاده سازی«، اصرار 
و پیگیــری برای اخذ مجوز احداث کارخانه فولاد در محل بهره برداری از 
»آنومالی D-19« و حســاب ویژه باز کردن روی آب ناپایداری که حاصل 
حفاری های عمیق برای بهره برداری از ســنگ آهن به وجود آمده. چگونه 
است که وزارت نیرو از یک سو شعار انتقال آب از دریا می دهد، جداسازی 

آب شرب و صنعت را ســرلوحه ی برنامه های خود قرار داده اما نه جلوی 
برداشت از آب های زیرسطحی )زیرزمینی( را صادر می کند و نه تکلیف آب 
شیرین کن ها و تخریب های گسترده را روشن، مضافاً این که سازمان محیط 
زیست علیه مدیران چادرملو اگرچه تقاضای تعقیب جرم کرده اما این مجموعه 
بی توجه به پیگیری های محیط زیستی و قضایی، نه تنها آب شیرین کن ها را 
جمع نکرده که در کمال تعجب پیگیر اخذ مجوز احداث کارخانه فولاد در 
منطقه ای است که ذره ای آب ندارد و خوب می دانیم احداث کارخانه فولاد 
همان و ایجاد نیاز به آب بیشتر نیز همان. این تناقض و تخلفات را کدام دستگاه 

پاسخ خواهد داد؛ محیط زیست؟ وزارت نیرو؟ قوه قضائیه؟ یا...
سوال آخر: پس وزیر تکلیف بودجه ای که در دولت دوم آقای روحانی برای 
اجرایی شدن طرح انتقال آب برای مردم یزد تخصیص یافت دقیقا کجاست؟! 

شما می دانید؟

< کلام آخر
گفته ها و تصمیمات وزیر و وزارت نیرو را به فال نیک گرفته، ابراز سپاسمندی 
را فراموش نمی کنیم اما بند بندِ مصوبات و دستورالعمل ها و نیز نتایج عملی آن 
را پیگیری خواهیم کرد. دستِ آخر این که؛ درباره ی آن تخفیف سخاوتمندانه، 
گنگ و پر از ابهام هزار میلیاردتومانی نیز حرف هایی داریم که در گزارشی 

مستقل آن ها را نیز منتشر خواهیم کرد... فعلا زیاده عرضی نیست تا بعد!

هم سخن حدادعادل ناصواب بود 
هم استدلال رشیدپور!

ادامه از صفحه اول:
آن چه اما در این کشمکش گُم و ناپدید شده است؛ منحنی رشد نام هایی است که این 
روزها خانواده ها روی فرزندان شــان می گذارند. اصرار به نام های حتی نادر و ناشناس، 
به صرف این که ایرانی اســت، تأکید بر ترکیبی از نــام های ایرانی و غیر ایرانی حتی با 
مراجعه به دادگاه و طی مراحل سخت انتخاب نام هایی که »ثبت احوال« به آسانی آن ها 

را قبول نمی کند )مســتند به اظهارات سیف الله ابوترابی، سخنگوی وقت سازمان ثبت 
احوال کشور )۱۳۹۷( که گفته بود: »اینطور نیست که مانند گذشته هر نامی که والدین 
بخواهند برای فرزند انتخاب کنند و همان اســم هم ثبت و تایید شود. به دنبال انتخاب 
برخی اسامی نادرست و بی معنی در سازمان ثبت احوال »کمیته نام« ایجاد شده و اسامی 
پیشنهادی خانواده ها در این کمیته بررسی می شود. این اسامی عجیب و غیرمتعارف که 
در کمیته توســط اساتید ادبیات فارســی و عربی بررسی می شوند اغلب در سامانه اسم 
سازمان ثبت احوال وجود ندارند و پس از تایید این کمیته، اسامی در شناسنامه کودکان 
ثبت می شــود.«(  و افول نام هایی که حتی پیش از انقلاب نیز به آسانی خانواده ها روی 

فرزندان شان می گذاشتند. 

بد نیست جناب حداد عادل، سیری در نامگذاری فرزندان ایرانی ها داشته باشند تا در کنار 
این ادعای قطعاً ناصواب که: »کسی را نمی شناسم که قبل از انقلاب نام فرزندش را زینب 
گذاشــته باشد«، به واقعیت های تلخ دیگری نیز پی ببرند از جمله وجود نوعی لجبازی 
ایرانی ها در انتخاب نام هایی که هیچ گاه به این فراوانی با آن مواجه نبوده ایم و نام هایی که 
نشان از نوعی کدورت از جریان طبیعی زندگی شان دارد. حال و حوصله ندارند بررسی 
کنند امر کنند فهرستی از نام های حتی به گوش تاریخ دانان و ایران شناسان ناآشنا، که 
این روزها ایرانی ها روی فرزندان شان می گذارند و بعدها برای خود آن ها هم جای پرسش 
خواهد بود که این نام دیگر چیست را برای شان بیاورند تا با تأملی در گفته ی اخیر خود، 

اندکی نگرانی چاشنی ابراز نظرهای بعدی خود کنند و پخته تر اظهار نظر کنند!

قراردادهای هوشمند، 
اعتماد را به ارزهای دیجیتال بازگردانده است

ادامه از صفحه اول:
... با این حال، قراردادهای هوشمند، اعتماد را به ارزهای دیجیتال 
بازگردانده و همچنین به آن ها کنترل بر کیف پول دیجیتال خود و 
آزادی سرمایه گذاری بنا به صلاحدید را می دهد. تنوع یکی دیگر از 

مزایای قراردادهای هوشمند است. طیف گسترده ای از قراردادهای 
هوشمند قابل اجرا هستند و می توان یکی را با توجه به نوع معامله 
انتخاب کرد. اینها دلایل قانع کننده ای برای پیاده سازی فناوری 
بلاک چین در سیستم معاملاتی کشور هستند. متاورس و کریپتو 
عاملی در جهان جدید برای کاهش هزینه در آموزش و سرگرمی 
و همچنین برای کسب و کارها ی افراد برای کسب سود بیشتر، 
تاسیس شده است لذا باید از پل دانش عبور کرد تا بتوان از این 

منابع حداکثر استفاده را به دست آورد.

سینمای حقیقت 
سینمای پاک و بی ادعا

ادامه از صفحه اول:
ســازندگان مستند آیینه تمام نمای یک ملت، یک تاریخ، یک 
فرهنگ هســتند و یا بهتر است بگوییم آینه تمام نمای زمین 
ما با هر سطح از آگاهی با تماشای مستند به درک بیشتری از 

»چیزها« می رسیم این فضا برای پیشبرد دید انسانی بسیار موثر 
اســت با توجه به نگاه امسال جشنواره سینمای حقیقت به دو 
بحران بزرگ جهان یعنی بحران آب و جمعیت شاهد دیدار آثار 

ارزشمندی از سینمای مستند ایران و جهان باشیم.
صدو بیســت سال از تاریخ سینمای ایران می گذرد و سینمای 
مســتند ایران نیز از همان لحظات اولیه سینمایی با ارزش تر و 

مهمتر از سینمای داستانی بوده است.
بیاییم به سینمای مستند با احترام بنگریم.

7گزارش

? اینجانبان اهالی محلــه نازی آباد از 
اقدامات جهادی شهردار محترم منطقه 
۱۶ در آســفالت نمودن معابر و شریان 
اصلی این محله که ســالیان سال رنگ 
آســفالت به خود ندیده بود و بهســازی 
انهار ســطح محــدوده کمال تشــکر و 
قدردانــی داریم. /از طــرف اهالی محله 

نازی آباد
? کمبود و تاخیر در اعزام اتوبوس باعث 
شده وقت مســافران در ایستگاه ها تلف 
شــود. به عنوان نمونه اتوبوس های خط 
پاســدار گمنام - میدان هفتم تیر و خط 
نیکنام - بهارستان با حرکت لاک پشتی 
خدمات رسانی به مســافران را بر عهده 

دارند. سید حسن میرنبوی از تهران
۰۹۵۱- ای کاش کســانی که همه سهم 
انتخاباتی را برای خود و گروه متعلق به 
خود می خواهند کارنامه درخشــانی در 
خدمــت به مردم داشــتند. کاش مردم 

دلخوشی از اینها داشتند!
۱۹۱۵- آیا اگر گاهــی منع ورود بانوان 
به ورزشگاه ها ادامه یابد ای اف سی یا فیفا 
برای فوتبال ما دردســرهای جدیدتر و 

محرومیت های جدید اعمال نمی کند؟ 
۱۹۳۱- وقتی امثال آقای باهنر می گوید 
ممکن اســت من هم ردصلاحیت شوم 
باید متوجه شد پروژه خالص سازی خیلی 
تند و تیز عمــل می کند؟ حلقه ها را هر 

روز تنگ تر می کنند. 
۱۹۴۱- خیلی جالب است آقای منوچهر 
متکی نماینده مجلــس می گوید وزرای 
دولت صبح روز معرفی به مجلس تغییر 
می کردند! واقعا ایــن موضوع عجیب و 

حیرت انگیز است. 
۲۱۱۰- اگــر قرار باشــد در برنامه های 
رسانه ملی و در تلویزیون هم به بهانه های 
خالص ســازی تغییرات گسترده صورت 
گیرد دیگر از این رســانه چه می ماند؟ 
رسانه ای که دیگر چندان با مخاطب بالا 

روبرو نیست. 
۱۸۰۱- تا زمانی که وضعیت حمل و نقل 
عمومی به بالاترین کیفیت لازم نرســد 
امکان کاهش بــار ترافیکی تهران وجود 
ندارد. البته افزایش خطوط جدید مترو 

توسط شرکت مترو قابل تقدیر است. 
۱۸۱۵- پیــروزی تیــم ملــی فوتبال 
نوجوانان ایران مقابل تیم برزیل قهرمان 
جهان باعث شادمانی مردم شد. باید روی 
این جوانان آینده دار سرمایه  گذاری کرد. 

آنها را به حال خود رها نکرد. 
۱۸۲۱- درســت نیست یک عده خاص 
با یک ســلیقه خاص خودشــان به کل 
جامعه تحمیل کنند. مردم در انتخابات 
رأی می دهند که تفاوت آرا و ســلیقه ها 
مشخص شود نه تک ســلیقه ای اعمال 

گردد!
۱۹۰۵- تصاویر منــع ورود بانوان را به 
ورزشگاه نقش جهان اصفهان را دیدیم. 
واقعا ناراحت کننده بــود. خب اینها هم 

حق دارند به استادیوم بروند. 
۱۷۲۱- تا زمانی که افراد خاص بخواهند 
همه امور را به دست بگیرند در هر کاری 
دخالت کنند مردم امیدی به اصلاح امور 

در بسیاری از امور را ندارند.
۱۷۳۱- وقتی اعلام می شود تلویزیون با 
عوامل برنامه به افق فلسطین خداحافظی 
کــرد. یعنی مــوج خالص ســازی ها به 

تلویزیون هم رسید! 
۱۶۰۵- وقتی شــرایط برای متخصصان 
در داخل کشــور به خوبی مهیا نیست 
و برخی تمایل به مهاجرت دارند چطور 
می توان توقع داشت که برخی مهاجران 

از خارج برگردند؟ 
۱۶۱۵- کدام یک از شعارهای دولت در 
موردکاهش بیکاری، نرخ تورم، ســاخت 
مســکن و... محقق شــده؟ چــرا دم از 
کاهش قیمت ها می زنند؟ اما قیمت ها در 

بازار افسارگسیخته شده؟! 
۱۶۳۱- فعــلا که با شــرایط فعلی در 
نرخ تــورم ۲ رقمی مانده ایم و امیدی به 
کاهش آن نیست. چه رسد به تورم یک 
رقمی. با این افزایــش قیمت ها امید به 

تورم یک رقمی هم یک رویاست! 
۱۷۰۱- کاهش ارزش پول ملی در نتیجه 
تــورم بدترین ضربه ای بود که به اقتصاد 
مردم وارد شــد. قدرت خریدشان هم به 
طرز وحشــتناکی پایین آمد. چه کسی 

پاسخگوی افت ارزش پول ملی است؟ 
۱۵۲۱- ایــن طبیعــی اســت که یک 
رســانه دولتی به اصلاح طلبــان بتازد از 
ردصلاحیت ها دفــاع تمام قد بکند. غیر 

از این بود جای تعجب ندارد. 
۱۵۳۱- چــرا برخی از بانــوان طرفدار 
پرســپولیس را بــرای تماشــای بازی 
پرسپولیس- ســپاهان به استادیوم راه 

ندادند؟
پیام های مردمی در صفحات 7-2
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در حمله نیروهای اسرائیلی در بیمارستان الشفاء و دیگر بیمارستان های غزه چه گذشت؟

این اساساً جهنم روی زمین است
یورش نیروهای اسرائیلی به بیمارستان الشفاء فعالیت را برای کادر پزشکی آن بیمارستان ناممکن ساخته و باعث خروج اجباری هزاران بیمار از آنجا شده است

فشار بی امان لابی اسرائیلی برای اخراج دیپلمات سابق ایرانی از آمریکا



کلاه ناپلئون 
نزدیک به ۲میلیون یورو 

به فروش رفت

یکی از کلاه های ناپلئون نزدیک به ۲ میلیون 
یــورو در حــراج به فروش رفــت. یک کلاه 
متعلق بــه ناپلئون بناپارت، امپراتور ســابق 
فرانسه روز یکشــنبه در حراج نزدیک به دو 

میلیون یورو فروخته شد. 
بــه گزارش فرارو، هویــت و ملیت فردی که 
این کلاه را خریداری کرد اعلام نشده است. 
کلاه ناپلئون بناپارت در حالی به قیمت یک 
میلیــون و ۹۳۲ هزار یورو به فروش رفت که 
بنگاه حراج »اوســنا« قیمت آن را به مراتب 
پائین تر از ایــن تخمین زده بود. بنگاه حراج 
»اوســنا« پیش از این قیمت کلاهی که روز 
یکشــنبه به فروش رفت را بین ۶۰۰ تا ۸۰۰ 
هــزار یورو تخمین زده بــود. قیمت پایه آن 
در جریــان حراج ۵۰۰ هزار یــورو بود. کلاه 
متعلق به ناپلئون بناپارت در آســتانه اکران 
عمومی یک فیلم پرخــرج هالیوودی درباره 
امپراتور پیشــین فرانســه به حراج گذاشته 
شــد. فیلم »ناپلئون« بــه کارگردانی ریدلی 
اســکات، فیلمســاز بریتانیایی قرار است از 
روز چهارشنبه در فرانسه اکران شود. واکین 
فینیکس، بازیگر سرشناس آمریکایی در این 
فیلم نقش ناپلئــون بناپارت را بازی می کند. 
تخمین زده می شود امپراتور پیشین فرانسه 
طی پانزده ســال حضورش در راس قدرت از 
حدود ۱۲۰ کلاه استفاده کرد. به همین دلیل 
هر از چندگاه یکی از کلاه های او در حراج به 

فروش می رسد. 
یکی از این کلاه ها که گفته می شود ناپلئون 
بناپارت از آن در جریان نبرد واترلو اســتفاده 
کرد ســال ۲۰۱۸ در شــهر لیون فرانسه به 

قیمت ۳۵۰ هزار یورو به فروش رسید.

آفتاب یزد - گروه شبکه: چندی پیش ویدیوی 
کوتاهی از جشــن فــارغ التحصیلی تعــدادی از 
فارغ التحصیلان پردیس کیش دانشــگاه صنعتی 
شــریف در فضای مجازی منتشر شد که به دلیل 
عدم رعایت قوانین و مقررات دانشــگاه از ســوی 
این فارغ التحصیلان واکنش های مختلفی را درپی 
داشــت. در اولین واکنش، دکتر علی شمسی پور، 
ســخنگوی وزارت علوم در صفحــه ایکس خود 
نوشته بود: »پیرو اتفاقات ناهنجاری که در مراسم 
فارغ التحصیلی دانشجویان پردیس کیش دانشگاه 
صنعتی شــریف افتاده اســت، وزیر علوم دستور 
پیگیری و بررسی و اعلام نتیجه ظرف ۴۸ ساعت 
صادر کرد. با متخلفین در هر سطحی برخورد قانونی 
و جدی انجام خواهد شد.« سپس دانشگاه صنعتی 
شــریف، با صدور اطلاعیه ای در خصوص حواشی 
به وجود آمده در مراســم دانش آموختگی پردیس 
بین الملل کیش این دانشگاه توضیحاتی ارائه کرد. 
در متن اطلاعیه روابط عمومی دانشــگاه صنعتی 
شریف آمده است: »مراسم دانش آموختگی ۸۱ نفر 
از دانشجویان پردیس بین الملل دانشگاه صنعتی 
شــریف در جزیره کیش، روز پنجشنبه ۲۵ آبان 
۱۴۰۲، برگزار شد. متاسفانه، در بخش پایانی مراسم، 
هنگام اهدای جوایز و گرفتن عکس دسته جمعی، 
مواردی از عدم رعایت شئونات و قوانین مشاهده شد 
که در شأن خانواده بزرگ دانشگاه صنعتی شریف 
نبود و منجر به امتناع رئیس و معاون آموزشــی و 
تحصیلات تکمیلی دانشگاه از مشارکت در اهدای 
بخشــی از جوایز و ترک ســالن همایش از سوی 
رئیس دانشگاه شد. دانشگاه صنعتی شریف، ضمن 
محکوم کردن ناهنجاری اتفاق افتاده در آن مراسم و 
عذرخواهی از خانواده معظم شهدا و ایثارگران و همه 
دلسوزان جمهوری اسلامی ایران، اهتمام مسئولین 
دانشگاه به برخورد جدی با مسببین این رخداد و 
افرادی که در این زمینه قصور یا تقصیری داشته اند 

را در اسرع وقت اعلام می نماید.«

< استعفا رئیس پردیس کیش
اما این پایان ماجرا نبود چرا که دکتر علی ســلک 
غفاری رئیس پردیس کیش این دانشگاه با ارسال 
نامه ای خطاب به دکتر جلیلی رئیس دانشــگاه و 
رئیس هیئت امناء پردیس کیش از ســمت خود 
کناره گیری کــرد. در متن اســتعفای وی آمده 
بود: »ضمن اظهار تاسف از عدم رعایت مقررات و 
شئونات دانشگاهی برخی از دانش آموختگان این 
پردیس... ضمن عدم تأیید این رفتار خارج از عرف، 
به منظور صیانت از ارزش های نظام مقدس جمهوری 
اسلامی و حفظ شأن دانشگاه صنعتی شریف، ادامه 
مسئولیت به عنوان رئیس پردیس بین الملل شریف 
کیش را به صلاح نمی دانم و بدینوسیله استعفای 
خود را به آن مقام محترم و هیئت امنای محترم 
پردیس بین الملل شریف کیش تقدیم می دارم« در 
ادامه هم دکتر رسول جلیلی رئیس دانشگاه صنعتی 
شریف ضمن قبول استعفای پردیس این دانشگاه، 
دکتر رضا یوسفی را به عنوان »سرپرست پردیس 

بین الملل شریف کیش« منصوب کرد.

< برکناری رئیس دانشگاه شریف
اما به نظر می رســد که پــس لرزه های این اتفاق 
تمامی ندارد چــرا که ســخنگوی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری از انتصاب سرپرســت جدید 
دانشگاه صنعتی شریف خبر داد. به گزارش مهر، 
علی شمســی پور در توییتی اعــلام کرد: »دکتر 
سیدعباس موســوی عضو هیات علمی دانشگاه 
صنعتی شــریف به عنوان سرپرســت جدید آن 
دانشگاه معرفی شــد و از زحمات صادقانه آقای 
دکتر رسول جلیلی تقدیر و تشکر به عمل آمد.« 
به گزارش عصرایران، موســوی دانشیار دانشکده 
مهندسی شــیمی و نفت و دانش آموخته مقطع 
کارشناسی مهندسی شــیمی در سال ۷۸ است 
که در گرایش طراحــی فرآیندهای صنایع نفت 
درس خود را گذرانده و کارشناسی ارشد مهندسی 

شیمی، گرایش مهندسی پلیمر را از شریف گرفته 
و دکتری مهندسی شیمی، گرایش مهندسی پلیمر 
را هم از دانشگاه صنعتی شریف در سال ۸۶ گرفته 

است. وی سابقه مسئولیت حوزه ریاست مرحوم 
دکتر روستا آزاد و ریاست مرکز پژوهشی بیوشیمی 

دانشگاه را هم در کارنامه دارد.

آفتاب یزد- گروه شبکه: روز سه شنبه روز تلخی 
برای فوتبال ایــران بود . روزی که هم تیم ملی 
فوتبال نوجوانان  با شکست  در برابر مراکش از 
صعود به  مرحله یک هشتم نهایی بازماند و هم 
تیم ملی فوتبال بزرگسال در دومین بازی اش در 
مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶  با ازبکستان تن 
به تساوی داد. اما  تیم ملی فوتبال نوجوانان ایران 
در بازی دور یک هشــتم نهایی جام جهانی زیر 
۱۷ سال اندونزی از ساعت ۱۵:۳۰ روز سه شنبه 
به مصاف مراکش رفــت و با نتیجه یک بر یک 
به تساوی دســت یافت و در نهایت در ضربات 
عبدی  پنالتی شکست خورد.شاگردان حسین 
 در وقت های معمولی به تساوی یک بر یک دست 
پیدا کردند. این دیدار پس از تساوی به ضربات 
حســاس پنالتی رفت که ایران با نتیجه ۴-یک 
شکســت خورد و از دور رقابت ها کنار رفت تا 
رویای تیم حســین عبدی در همین مرحله به 
پایان برســد. در خلال ضربات پنالتی، حسام 
نفری )یکی از ملی پوشان ( در حالی که همه چیز 
پایاپای دنبال می شــد، پنالتی خود را چیپ زد 
که توپ از بــالای دروازه بیرون رفت و در ادامه 
سومین ضربه هم از دســت رفت و مراکش هر 
چهار پنالتی خود را گل کرد. گفتنی است تیم 

نوجوانان ایران در اولین بازی خــود با یک کامبک تاریخی با 
نتیجه ۳ بر ۲ برزیل را از پیش رو برداشت؛ برزیلی که دوشنبه 
با پیروزی مقابل اکوادور به جمع ۸ تیم برتر راه یافت. شاگردان 
 حسین عبدی در گام دوم ۲ بر ۱ به انگلیس باختند و با پیروزی 
۵ بر ۰ مقابل نیوکالدونیا به عنوان تیم ســوم به مرحله حذفی 
صعود کردند. در مرحله یک هشــتم نهایی، اما نوجوانان ایران 
مقابل مراکش شکست خوردند و فرصت صعود به جمع ۸ تیم 

برتر از دست رفت.

< عذرخواهی می کنم
اما حسین عبدی، ســرمربی تیم ملی فوتبال نوجوانان، پس از 
حذف تیم ملی از جام جهانی زیر ۱۷ سال از طرفداران فوتبال 
عذرخواهی کرد. به گزارش ایسنا، حسین عبدی، سرمربی تیم 
ملی فوتبال نوجوانان پس از شکست مقابل مراکش و حذف از 
جام جهانی زیر ۱۷ ســال اندونزی گفت: به تیم مراکش تبریک 
می گویم، تیم خیلی خوبی بودند. آن ها توانستند در دقایق پایانی 
به تساوی برســند و در ضربات پنالتی برنده شوند.او ادامه داد: 
بچه های ما خیلی خوب بودند و با فشاری که روی آن ها بود، در 
این چند روزی که در مسافرت بودیم فشار زیاد بود. از شهری به 
شهر دیگر ۳ ساعت مسافرت داشتیم و یک پرواز ۲ ساعته هم 
داشتیم ولی حریف ۵ روز تقریبا اینجا بود و تمام تمریناتشان 

اینجا برگزار شــد.عبدی درمورد این رویارویی و شکســت 
شــاگردانش گفت: اســم این بازی را بازی اشک ها و لبخندها 
می گذارم چون که یک بر صفر جلو بودیم، بازی مساوی شد و در 
پنالتی شکست خوردیم. اگر بچه های ما کمتر خسته بودند شاید 

نتیجه دیگری رقم می خورد. در هر صورت بازی 
خیلی خوبی بــود و به بچه ها تبریک می گویم. 
ممنون از فیفا که چنین رویدادهایی گذاشته که 
چنین بچه هایی را به همه معرفی کنیم.عبدی با 
عذرخواهی از طرفداران تیم ملی گفت: از مردم 
عذرخواهی می کنیم و امیدوارم در آینده کاری 
انجام بدهیم که این مردم عزیز لایق آن هستند.

< واکنش فیفا
از ســوی دیگر فدراســیون جهانی فوتبال، به 
شکســت تیم نوجوانان ایران مقابل مراکش و 
حذف از جام جهانی زیر ۱۷ سال واکنش نشان 
داد.فدراسیون جهانی فوتبال فیفا، در پایان این 
بازی به حذف تیم ایران واکنش نشان داد و آن را 
یک پیروزی دراماتیک برای مراکش برشمرد. در 
سایت فیفا آمده است، »طه بنغوزیل« دروازه بان 
مراکش ســتاره بازی بود و با مهار پنالتی های 
بازیکنان ایران توانست جشن باشکوهی را برای 
تیم خود به ارمغان بیاورد. همچنین اســماعیل 
قلی زاده و آرشا شکوری از بازیکنان خوب ایران 
در این بازی بودند که هر کدام از آنها با عملکردی 
که داشتند توانستند در بین سایر بازیکنان ایران 

خوش بدرخشند.
اما تیــم ملی فوتبال ایران هم در دومیــن بازی اش در مرحله 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ در ورزشگاه بنیادکار تاشکند به مصاف 
ازبکستان رفت و به تساوی ۲ - ۲ دست یافت. به این ترتیب با 

این تساوی روز تلخ فوتبال ایران تکمیل شد.

روز تلخ فوتبال ایران
بزرگسالان در برابر ازبکستان متوقف شدند و نوجوانان حذف

کشف اتفاقی یک گنجینه 
به جای سیب زمینی

کشــف اتفاقی ســه اثر تاریخی متعلق به مصر 
باستان در اسکاتلند به کشف مجموعه بزرگی از 
آثار تاریخی در این کشــور منجر شد. به گزارش 
ایسنا به نقل از آرت نت، یک دانش آموز اسکاتلندی 
که در ســال ۱۹۵۲ میلادی به عنوان تنبیه در 
زمین مدرســه برای برداشــت سیب زمینی بیل 
می زد، فکر نمی کرد کارش تاریخ ســاز شود. در 
کمــال تعجب، بیل او به یک ســردیس بزرگ و 
قرمزِ ماسه سنگی برخورد کرد. مدت زیادی طول 
نکشید که کارشناســان این سردیس را یک اثر 
تاریخی مصری شناســایی کردند که قدمت آن 
به دودمان دوازدهم مصر باستان بازمی گردد. این 
شیء ارزشمند به موزه ملی اسکاتلند تحویل داده 
شــد و اکنون در گالری مصر باستان این موزه به 
نمایش گذاشته شده است. اینکه یک اثر تاریخی 
که حدود چهارهزار ســال پیش در شمال آفریقا 
ساخته شده بود از زیر خاک اسکاتلند سردربیاورد، 
اتفــاق عجیبی بود و گمــان می رفت که چنین 
اکتشــافی فقط یک بار رخ دهد. تا اینکه در سال 
۱۹۶۶ میلادی یک دانش آموز دیگر در مدرســه 
خصوصی »Dalhousie Castle« واقع در شهر 
»فایف« اســکاتلند یک مجسمه برنزی به شکل 
»آپیس«، یکی از اســاطیر مصر باستان را که به 
شکل گاو نر اســت، پیدا کرد. او این کشف را در 
حالی انجام داد که در کلاس ورزشی در حال بالا 
و پایین پریدن بود که روی جسم ناهمواری که از 
زمین بیرون زده بود، فرود آمد. شاید عجیب ترین 
نکته در داستان کشف مجسمه برنزی این باشد که 
معلم او همان پسربچه سال ۱۹۵۲ میلادی بود که 
۱۴ سال پیش سردیس ماسه سنگی را کشف کرده 
بود. پس از اینکه مجسمه برنزی به مسئولان موزه 
نشان داده شــد، کارشناسان تشخیص دادند که 
قدمت این مجسمه به دوران بطلمیوس می رسد، 
اما معلم با آن فرار کــرد و این اثر تاریخی هرگز 
دوباره پیدا نشــد. کشف تصادفی دو اثر باستانی 
ارزشمند مصری در یک محوطه یکسان واقع در 
اسکاتلند ممکن است کمی بعید به نظر برسد، اما 
بعد از اینکه گنج ســوم پیدا شد، مسئولان موزه 
تصمیم گرفتند که تحقیقات بیشــتری در این 
محوطه انجام دهند. اثر تاریخی ســوم، که یک 
مجســمه برنز بود دو دهه پس از اکتشاف قبلی، 
یعنی در سال ۱۹۸۴ میلادی توسط پسری کشف 
شد که با دستگاه فلزیاب در زمین های یک مدرسه 
شبانه روزی متخلفان کم سن و سال پرسه می زد. 
پس از اینکه اکتشــاف ســومین اثر به »الیزابت 
گورینگ«، مدیر »موزه اســکاتلند« گزارش شد، 
کارشناسان تشخیص دادند که قدمت این مجسمه 
به دودمان بیست و پنجم مصر باستان بازمی گردد. 
زمانی که مدیر موزه از دو اکتشاف مشابه دیگر در 
همان محوطه مطلع شد، مقدمات یک ماموریت 
کاوشــی را آماده کــرد. در نتیجه ایــن کاوش، 
مجموعه ای شامل ۱۵ اثر تاریخی از جمله لوحی 
با نقش چشم »حوروس« کشف شد. صاحب این 
آثار تاریخی هرگز مشخص نشد. گمان می رود که 
یکی از ساکنان قبلی »فایف« صاحب این مجموعه 

آثار تاریخی ارزشمند بوده است.
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سرِ ارادتِ ما و آستانِ حضرت دوست حافظ نامه 
که هر چه بر سرِ ما می رود ارادتِ اوست

تفسیر: وزارت راه اعلام کرده: ۳۰۰ خانه از سوی دولت در حال ساخت 
است. حافظ می گوید ارادت ما به دولت بیشتر شد حتی اگر به جای 

چندمیلیون مسکن سیصد مسکن بسازند!

یــک زن نیجریه ای ۱۱ روز را صرف ســاخت 
یــک کلاه گیس دست ســاز ۳۵۰ متری کرد. 
این کلاه گیس به عنوان طولانی ترین کلاه گیس 
جهــان در گینــس ثبت شــد. بــه گزارش 
خبرآنلایــن، هلــن ویلیامز، کلاه گیس ســاز 
حرفه ای، با ســاختن یک کلاه گیس بســیار 
بلند، آن را به عنــوان طولانی ترین کلاه گیس 
دست ســاز جهان در کتاب رکوردهای گینس 
ثبت کرد. ویلیامز گفت که از ۱۰۰۰ دسته مو، 
۱۲ قوطی اســپری مو، ۳۵ بسته چسب مو و 
۶۲۵۰ گیره مو برای ســاخت این اثر استفاده 

کرده اســت. او هم چنین گفــت: »پیدا کردن 
مواد لازم برای ســاخت بلندترین کلاه گیس 
جهان کار آســانی نبود و تجربه شخصی من 
به عنوان یک کلاه گیس ساز در این امر بسیار 
کمکــم کرد. من تا کنون بــه صدها هنرآموز 
آموزش داده ام و هزاران کلاه گیس ساخته ام.« 
او برای ســاخت این کلاه گیس تقریباً ۲۵۰۰ 
دلار هزینه کرده اســت. ویلیامز حدود هشت 
سال به طور حرفه ای در این زمینه مشغول به 
کار اســت و معمولاً هر هفته بین ۵۰ تا ۳۰۰ 

کلاه گیس می سازد.

آیا میدانید اصول خودمراقبتی در وعده های 
غذایی چیست؟ خبرچین براساس مطالعات 
بهداشت نیوز به نتایج جالبی دست یافته که 

خدمتتان ارائه می کند:
* هیچگاه در غذا خوردن عجله نکنید حتی 
اگر خیلی گرسنه باشــید گرچه اکثریت ما 
آدم های گرسنه ای هستیم! یعنی گرسنه مون 
کردند! اما اگر چیزی برای خوردن یافت کردید 
آهسته بخورید همانگونه که سر پیچ آهسته 

باید برانید.
* از طعم و بوی مواد غذایی لذت ببرید، با ولع 
میل کنید حتی اگر غذایی که می خورید غذای 

تکراری مثل نیمرو، املت یا اشکنه باشد!
*از بیــن بردن عامل حواس پرتی هنگام غذا 
خوردن را مــد نظر قرار دهیــد؛ هنگام غذا 
خوردن از هر چیزی که حواس شــما را پرت 
می کند آرامش شما را به هم میزند پرهیز کنید 
حتی نگاه به تلویزیون. چرا که اگر خبرها را نگاه 
کنید از رد صلاحیت ها خبر میدهند از تورم و 
گرانی خبر میدهند یا اگر فیلم و سریال ببینید 
که یا تکراری اند یا نچسب اند، یا خبر از افزایش 
بودجه صدا و سیما با این برنامه های نه چندان 
دلچســبش می دهند اعصابتان را بیشتر بهم 
میریزد و غذایتان به قول قدیمی ها هر چه باشد 
به دهانتان زهر مار می شود! غذا خوردن باید با 
آرامش باشد، یعنی با آرامش غذا بخورید. حتی 
اگر همسرتان هنگام غذا خوردن با حرف هایی 
آرامش شــما را به هم زد از او بخواهید نقد و 
انتقادات و مطالبات تند و تیز و غر و لندهایش 
را بگذارد برای بعد غذا، اتفاقا بابای خدا بیامرز 
من یک عادت خاصی داشت همیشه قبل از 
نشستن سر سفره به مادرم می گفت: هر غری 
داری الان بزن سر سفره غر و لند نکن بزار یه 

لقمه ای که می خورم به دلم بچسبه!
*از خود بپرســیم اگرغذا می خوریم آیا واقعا 
گرسنه هستیم و آیا غذایی که انتخاب کرده ایم 
مغذی اســت یا خیر؟ که البته باید گفت: ما 
بخاطر تورم قیمت مواد غذایی بیشــتر اوقات 
گرسنه یا نیمه گرسنه ایم! خوراکی هایی هم 
که می خوریم نمیدانیم چقدرمغذی باشند؟ 
البته خوشبختانه اشکنه غذایی سنتی و بسیار 
مقوی است اما از غذاهایی که انتخاب ما باشد 
نیست. انتخاب ما اشکنه نبود. اشکنه از جمله 
غذاهــای تحمیلی و اجبــاری دوران جنگ 

اقتصادیست!
زیاده عرضی نیست جیب ما همیشه خالیست!

خبرچین

انتخاب ما 
اشکنه نبود!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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پس لرزه های یک جشن فارغ التحصیلی

فعلا دو رئیس دانشگاه عزل شدند

بلندترین کلاه گیس دنیا:

ساخت کلاه گیس ۳۵۰ متری در ۱۱ روز!

تمام شد. همه چیز تمام شد تا سورابایا به شهری نفرین شده 
و لعنتی بدل گردد و در غروبی طاعون زده، چنان در اقیانوس 
بیم و هراس غرقه شــویم که یادمان برود برای صعود باید 
بیشتر بمیریم. نه، این بچه ها برای حماسه سازی و تاریخ سازی 
آماده نشده بودند. این پسران حرف شنو انگار باور نداشتند 
که با خاکمال کردن مراکــش می توانند بر تمام احتمالات 
ضربدر بکشند و راه خود را از سلبریتی های فیک جدا کنند. 
دیشــب در دوزخ آن سوی قاره در حالیکه می توانستیم با 

پوست کندن مغربی ها، بیرق وطن را به اهتزاز درآوریم و دنیا 
را روی سرمان بگیریم، در حوض دلواپسی و استرس غرق 
شدیم تا ضربات مرگبار پنالتی کارمان را یکسره کند و دست 
از پا درازتر به خانه برگردیم. حالا جام جهانی نوجوانان برای 
ما تمام شده، اما باور کنیم دل بریدن از این استعدادهای ناب 
و دل به قضا و قدر سپردن جور و ستم به آینده سازانی است 
که زیر چتر التفات می توانند آینده لبریز از سوال و ایهام و 
ابهام را گارانتی کنند. در چنین عرصاتی فدراسیون نشینان 
و متولیان فوتبال باید قدر سرمایه هایی که خون گریستند را 
بدانند و اتمسفری همدلانه را برای پرواز در افق های پیش رو 
ترســیم کنند. ما باختیم و از صحنه جام بیرون رفتیم اما 
اندونزی آخر دنیا نیست و می توانیم با کمی توجه و حمایت 
دوباره با این بچه ها از نردبان سرنوشــت بالا رویم و برای 

فرداهای پرغبار چاره بیندیشیم.

»سورابایا« 
آخر دنیا نیست!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت
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رئیس ش��ورای اسلامی ش��هر تهران با بیان این که کار خلاف 
در مجموع��ه س��عدآباد ای��ن بود ک��ه مجوز کمیس��یون ماده 
۷ را دریاف��ت نکرده بودند، گفت: س��ازمان بوس��تان ها هم اگر 
می خواه��د درخت قط��ع کند، باید اجازه بگیرد، چه برس��د به 
مجموعه های دیگر.به گزارش ایلنا، مهدی چمران یادآور ش��د: 
س��ازمان بوس��تان ها هم اگر می خواهد درخ��ت قطع کند باید 
اجازه بگیرد، چه برسد به مجموعه های دیگر. بنده این موضوع 
را مطرح کردم و بی بی س��ی اعلام کرد که ما حمایت کرده ایم. 

از بی بی س��ی انتظاری نیست و از رسانه های خود 
درخواس��ت می کنیم اخبار را به درس��تی ارس��ال 
کنن��د. باید س��عی کنیم خودمان ب��رای خودمان 
مش��کل ایجاد نکنیم. رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران با تأکید بر اینکه مسائلی که برای بنده مبهم 

اس��ت بلافاصله با تماس، پیگی��ری می کنم، گفت: در خصوص 
مس��ئله آب و یا قط��ع درختان مجموعه س��عدآباد، موضوع را 
بلافاصل��ه پیگیری کردیم. درس��ت اس��ت که مش��کل کم آبی 

داریم اما نباید آب بوس��تان ها را قطع کرد. چمران 
گف��ت: اینکه بگوین��د درخت��ان آب نمی خواهند و 
باید رها ش��وند، درس��ت نیس��ت. درخت��ان اگر از 
بی��ن برود به حیات انس��ان ها لطمه وارد می ش��ود. 
اگر آب درختان بوس��تان چیتگر و لویزان خش��ک 
ش��وند، خسارات جبران ناپذیر خواهد بود. آب شرب مردم باید 
 تأمین ش��ود ام��ا آب درختان را نیز باید ب��ا روش های مختلف

 تأمین کنیم.

 قطع درختان سعدآباد مجوز کمیسیون ماده هفت نداشته  است
 شورای شهر 

 دولت 

 حمل و نقل 

هشدار نسبت به 
کمبود آب در دریاچه چیتگر

عضو شورای شهر تهران در خصوص کمبود آب 
در دریاچه شهدای خلیج فارس هشدار داد. به 
گزارش ایس��نا، سوده نجفی گفت: نبود تصفیه 
خانه برای فاضلاب مسکونی برج ها مشکلاتی را 
ایجاد کرده است به گونه ای که من به عینه دیدم 
که یک برج فاضلاب خود را در یک زمین خالی 
رها می کرد که این زمین تبدیل به نیزار ش��ده 
 ب��ود و حجم آب هم به گونه ای بود که احتمال 
غرق شدگی وجود داشت اما در عین حال این زمین 
 فاقد هر گونه ایمنی بود و از معاونت شهرسازی 
می خواهم که در این خصوص چاره اندیش��ی 
کند.وی با بی��ان اینکه عدم اختصاص حق آبه 
دریاچه چیتگر از رودخانه کن باعث ش��ده که 
کمبود آب دریاچه قابل توجه شود، گفت: ادامه 
این روند آسیب زا خواهد بود و از آب منطقه ای 
می خواهیم که ب��رای تأمین حق آب��ه دریاچه 
همکاری کند و این در حالیست که هشت چاه 
به عمق ۲۵۰ متر دور دریاچه حفر ش��ده بود و 
باید ببینیم که مجوز حفر این چاه را چه کسی 

صادر کرده است.

قائم مقام وزیر کشور مطرح کرد
علل اصلی مهاجرت روستاییان، 

تحصیل فرزندان 
در محیط های آموزشی

 بهتر است
قائ��م مق��ام وزیر کش��ور گفت: عل��ل اصلی 
مهاجرت روس��تاییان، تحصی��ل فرزندان در 
محیط های آموزشی بهتر و مشکلات درمانی 
اس��ت.به گزارش ایلنا؛مجید بکایی بیان کرد: 
وزارت کش��ور مجری سیاس��ت های عمومی 
دولت اس��ت و برای پیشبرد مقاصد فرهنگی 
و اجتماعی و سیاس��ی تلاش می کند. سردار 
بکای��ی افزود: با توجه ب��ه اینکه باید دید چه 
چیزهای مورد نظر دولت بوده است به عنوان 
سیاس��ت عمومی دولت مس��ائل شناس��ایی 
می شود و وزارت کشور موظف است در جهت 
اجرای آن سیاست ها اقدام کند. سردار بکایی 
تصریح کرد: سیاس��ت دولت مردمی س��ازی 
و توجه به روس��تاها به عنوان مجموعه هایی 
اس��ت که اگر توسعه یابند جمهوری اسلامی 
به توفیقات زیادی نائل می ش��ود است و این 
در مصوبات دولت و س��ند تحول دولت اشاره 
شده است.بکایی تصریح کرد: در ابتدای دولت 
س��یزدهم برای پیگیری این مس��ئله و بحث 
روس��تاها، یکی از مهم ترین مسائل ما درباره 
روس��تاها، مهاجرت معکوس بوده است. وی 
ادام��ه داد: در ش��ش دهه گذش��ته جمعیت 
روس��تاها از ۷۵ درصد ب��ه ۲۵ درصد کاهش 
پیداکرده و هم اکنون به ۲۵ درصد رس��یده 
و این س��یر نزولی ادام��ه دارد.قائم مقام وزیر 
کش��ور گفت: قرارگاهی برای همین موضوع 
در وزارت کش��ور تشکیل شد.  به دلیل حجم 
گس��ترده کارها و اینکه دولت قادر نیست به 
تنهایی همه این مشکلات را حل کند، شعار 
این قرارگاه وس��عت بخش��ی به حضور مردم 
اس��ت. س��ردار بکایی ادامه داد: بای��د ابتدا از 
روستاها آسیب شناسی می کردیم تا ببینیم به 
چه دلیل بس��یاری از افراد از روستاها هجرت 
کرده اند؟! لازم بود راه حل هایی برای آن پیدا 
کرد.  س��فرهایی که از ابتدای دولت سیزدهم 
به مناطق مختلف کمک کرد تا از اش��کالات 
زیربنایی و اساسی اطلاع پیدا کنیم. قائم  مقام 
وزارت کش��ور خاطرنشان کرد: اگر قرار باشد 
در روس��تاها مهاجرت معکوس صورت بگیرد 
و افراد تصمیم به زندگی در محیط روستایی 
بگیرند، باید زیرساخت های دو موضوع آموزش 
و پرورش و بهداش��ت مورد توجه قرار بگیرد. 
وی بیان کرد: در بررسی   ها دیدیم که بسیاری 
از مهاجرت روس��تایی ها به دلیل دغدغه های 
تحصیل فرزندان در محیط بهتر آموزش��ی و 
یا مش��کلات درمانی بوده که پ��س از مدتها 
حل نمی ش��ده و این دو آسیب وجود داشته 
که انگیزه مهاجرت ش��ده است. سردار بکایی 
گفت: ب��ا خیلی از دانش آموزان در روس��تاها 
صحب��ت کردیم و ی��ک دانش آم��وز کلاس 
نهمی که نمی توانس��ت اسمش را بنویسد! با 
دبستانی های کلاس پنجم و ششمی برخورد 
کردیم که در مباحث اولیه در روستاها مشکل 
داشتند. او اظهار کرد: همچنین با عده زیادی 
از دانش آموزان که ترک تحصیل کرده بودند 
مواجه ش��دیم که مث��لا در کلاس پنجم به 
خاطر نبود مدرس��ه در نزدیکی محل زندگی 
دوری مس��افت خانه تا مدرسه نمی توانستند 
تحصیل کنن��د به خصوص ای��ن موضوع در 
م��ورد دختره��ا موجب ترک تحصیل ش��ده 
بود. س��ردار بکایی در ادامه گف��ت: انبوه این 
مش��کلات از این جهت وجود داشت و از آن 
زمان که آموزش و پرورش و وزارت بهداشت 
و درمان را در دس��تور کار ق��رار دادیم طرح 
"تکام" توانمندس��ازی و کارآفرینی مردم پایه 
برای آنهایی که علاقمندند به روستا بودند به 
همه اس��تان ها ابلاغ شد که ۱۶ مورد است و 
اگر موارد آموزش و پرورش را حل کنیم یکی 
از مش��کلات عمده مهاجرت روستائیان حل 
میشود به شرطی که آموزش و پرورش را در 

سطح قابل قبول در روستا پیاده کنیم.

رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر:
وضعیت ترافیک تهران

 از مرز بحران گذشته است
رئیس کمیس��یون حمل ونقل ش��ورای شهر 
تهران گفت: متاسفانه وضعیت ترافیک تهران 
از مرز بحران گذشته است و در قعر مشکلات 
 ترافیک��ی ق��رار گرفته ایم.به گ��زارش ایلنا، 
سید جعفر تشکری هاشمی با بیان این که شرایط 
 س��خت ترافیکی فقط مختص روزهای بارانی 
نیس��ت و هم��واره در ته��ران وج��ود دارد، 
گفت: متاس��فانه وضعیت ترافی��ک تهران از 
مرز بحران گذش��ته است و در قعر مشکلات 
ترافیکی قرار گرفته ایم. تش��کری هاشمی با 
تاکید بر این که باران و برف در افزایش تراکم 
ترافیک موثر هس��تند، اما این مشکل مقید 
به این موضوع نیس��ت، اظهار داشت: درست 
اس��ت که این موارد، شدت ترافیک را بیشتر 
می کن��د، اما بای��د تاکید کنم ک��ه وضعیت 
ترافیکی ته��ران و ارائه خدمات به هیچ وجه 
مناسب نیس��ت. رئیس کمیس��یون عمران 
و حمل ونقل ش��ورای اسلامی ش��هر تهران 
ادامه داد: هرچند مدیریت کنونی مسئولیت 
دارد، ام��ا مش��کلات فعلی نتیج��ه چندین 
س��ال مدیریت اشتباهی است که در گذشته 
وجود داش��ته است و آن را ارزان اداره کردن 
ش��هر می خواندند، ولی به دلیل عدم تامین 
ناوگان حمل ونقل عمومی، مردم به س��مت 
خودروهای ش��خصی و تاکسی های اینترنتی 
رفته ان��د. وی همچنین با اش��اره به افزایش 
کرایه تاکس��ی ها در روزهای بارانی گفت: در 
مصوبه تعیین نرخ کرایه تاکس��ی های ش��هر 
تهران و در تبصره سوم ماده ۱۸ این مصوبه، 
آمده است که به شهرداری تهران اجازه داده 
می شود در صورت راه اندازی سامانه هوشمند 
و در ش��رایط آب وهوایی نامس��اعد، تا سقف 
۱۵ درص��د به کرایه تاکس��ی ها اضافه کند. 
تش��کری هاش��می تصریح کرد: اجرای این 
تبص��ره منوط به ایجاد سیس��تم حمل ونقل 
هوشمند، مناسب و برخط برای نظارت است 
که تا کنون این س��امانه ایجاد نش��ده است؛ 
بنابراین تاکس��ی ها فعلا مجاز به استفاده از 
این قاعده نخواهند بود. عضو شورای اسلامی 
ش��هر تهران با بیان اینکه روزانه ۲۲ میلیون 
پاره س��فر در تهران انجام می شود، گفت: در 
این میان سهم اتوبوسرانی حدود ۸۰۰ هزار 
پاره س��فر و س��هم مترو ح��دود ۱ میلیون و 
۷۰۰ هزار پاره سفر است و این یعنی مابقی 
س��فرها با خودروی شخصی و موتورسیکلت 
انجام می ش��ود. وی با بیان این که تاکسی را 
نمی ت��وان حمل ونقل عموم��ی نامید، عنوان 
کرد: وقتی تمام شبکه ترافیکی قفل می شود، 
باید به سمت توسعه حمل ونقل عمومی رفت. 
در ته��ران ح��دود ۳۰۰ کیلومتر مترو وجود 
دارد ک��ه در این دوره ب��ا تکمیل پروژه های 
ناتمام، حدود ۲۰ کیلومتر به آن افزوده شد. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
اس��لامی شهر تهران خاطرنش��ان کرد: برای 
خرید ۷۹۱ واگن جدید قرارداد منعقد شده 
اس��ت و این واگن ها از یک س��ال آینده وارد 
خواهند شد. اگرچه نوساناتی در توسعه مترو 
داش��ته ایم، اما روند توسعه مترو در این دوره 
خوب بوده اس��ت و خط ۱۰ کلنگ خورده و 
برای احداث خط ۸ و ۱۱ نیز تفاهم نامه هایی 
امضا شده است. تشکری هاشمی با بیان این 
که براس��اس طرح جامع باید ۹ هزار اتوبوس 
در تهران داشته باشیم، عنوان کرد: روزی ۶ 
ه��زار اتوبوس در تهران وجود داش��ت، اما با 
عدم نوس��ازی، تعداد اتوبوس های ناوگان به 
۲ هزار عدد رسیده و از این تعداد نیز روزانه 
حدود ۳۰۰ دس��تگاه خراب هستند و راهی 
تعمیرگاه می شوند. وی با بیان این که شورای 
اسلامی شهر تهران برای حل مشکلات حوزه 
حمل ونقل پایتخت، ۲۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان بودجه در سال ۱۴۰۲ برای شهرداری 
تعیین کرد، گفت: بال��غ بر ۱۱ هزار میلیارد 
تومان از ای��ن بودجه بودجه به حوزه ناوگان 
اتوبوس��رانی و مترو اختصاص یافته اس��ت. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی ش��هر تهران همچنین اظهار داشت: 
در همین راستا قرارداد تامین ۳ هزار اتوبوس 
و مینی بوس با سازندگان داخلی منعقد شده 
اس��ت و به موازات این ام��ر، خرید خارجی 
نی��ز صورت می گیرد و امیدوارم در س��ه ماه 
آخر امس��ال، و س��ه ماه ابتدایی سال آینده، 
بتوانیم از س��ختی های اتوبوس��رانی بکاهیم. 
وی در ادام��ه صحبت های خ��ود گفت: باید 
نقایص ش��بکه معابر رفع و تکمیل ش��ود و 
درحال حاضر بخش اعظمی از این ش��بکه، 
جز رینگ کمربند ش��رقی )بزرگراه ش��هید 
شوشتری( تکمیل شده است. امروز نباید به 
سراغ بزرگراه سازی برویم بلکه باید این پول 
صرف توس��عه حمل ونق��ل عمومی و جذاب 
ش��دن آن جهت افزایش انگیزه ش��هروندان 
ش��ود. تشکری هاش��می خاطرنش��ان کرد: 
درحال بررسی طرح جامع حمل ونقل شهری 
تهران و حومه هستیم تا موضوعات ترافیکی 
آین��ده پایتخت براس��اس آن تصمیم گیری 
ش��ود. باید تاکید کنم هیچ کجای دنیا برای 
حل ترافیک راه حل اعجاب انگیزی جز توسعه 
حمل ونق��ل عمومی و ترویج حمل ونقل پاک 

پیدا نکرده اند.

9 اجتماعی

کمبود دارو کیفیت زندگی بیماران را تهدید می کند. فرقی ندارد بیمار 
صعب العلاج باشد که نیازش به تامین دارو حیاتی  است یا دارویی که 
بیمار باید آن را س��ر ساعت و همیشه استفاده کند. در هر صورت اگر 
در روند تهیه ی دارو به مش��کلی ب��ر بخورند بار اضافی بر دوش بیمار 
و خانواده اش اس��ت.یک کارشناس حوزه دارو به خبرآنلاین می گوید: 
»تاری��خ انقضای قرص ه��ای وارفارین موج��ود در داروخانه ها نزدیک 
است و برای بیمار صرف نمی کند که برای تهیه آن هزینه کند، ضمن 
این که موجود نبودن دارو فقط مختص این قرص نمی شود.« »قرص 
وارفارین داروی مهم حیاتی و بدون جایگزین محس��وب می ش��ود و 
تقریبا ۶ ماهه که نیست! یک خبرنگار حوزه سلامت نیست اینجا بره 
ببینه داستان چیه؟ اگه برنامه کشتار جمعی بیماران قلبیه در جریان 
باشیم!« این محتوایی است که حسین الهامی نژاد، روزنامه نگار سابق، 
در شبکه اجتماعی ایکس )توییتر( منتشر کرده است. قرص وارفارین 
دارویی اس��ت که به عنوان رقیق کننده یا ضد انعقاد خون ش��ناخته 
می شود. مصرف وارفارین فقط با تجویز پزشک متخصص مجاز است و 
احتیاطات دارویی خاص خودش را دارد. مصرف این دارو برای بیماران 
قلبی عروقی با حساسیت زیادی همراه است که همین مسئله حکم 

حیاتی بودنش را نشان می دهد.

<دولتزیربارکمبوددارونمیرود
متاسفانه زنگ خطر کمبود دارو به صدا در آمده و این کمبودها فقط از 
دارویی به داروی دیگر تغییر می کند، مدتی قبل بود که یحیی ابراهیمی، 
عضو کمیسیون بهداش��ت مجلس، به وبسایت اقتصاد ۲۴ گفته بود: 
»براس��اس اطلاعاتی که داریم، بی��ش از ۳۰۰ قلم دارو در داروخانه ها 
کم است، ولی دولت زیر بار نمی رود و مدام می گوید که همه چیز گل 
و بلبل است، اما واقعیت امر اینگونه نیست.«در توضیح اقلام ناموجود 
در داروخانه ها محمدطاهری، کارش��ناس حوزه دارو می گوید: »قرص 
سولفاسالازین، آمپول متوتروکس��ات، قرص متی مازول، آمپول وین 
بلاستین و قرص وارفارین در داروخانه های کشور موجود نیست. این 
موارد جز داروهای روتین هستند. یعنی بیمار باید طبق یک برنامه ی 
مشخص آن ها را مصرف کند. مشکلات کمبود دارو سلامتی بیماران 
را به خطر می اندازد.«همان طورکه مشخص شد وارفارین تنها دارو در 
لیست کمبود داروخانه ها نیست  اما حالا قرعه کمبودها به نام این داروی 

حیاتی هم درآمده است.

<وارفارینکمیابباتاریخانقضایمحدود
پیگیری ها برای کمبود این دارو به یک نتیجه رس��ید. دارو در برخی 
داروخانه ها موجود اس��ت ام��ا با تاریخ انقضای محدود درج ش��ده بر 
روی بس��ته ی داروها. طاهری در توضی��ح این علت می گوید: »قرص 
وارفاری��ن در برخی داروخانه ها موج��ود و در خیلی از موارد ناموجود 
اس��ت. موجودی وارفارین در داروخانه ها با تاریخ انقضای نزدیک است 
ک��ه برای یک مریض نمی صرفد که این دارو را تهیه و برای آن هزینه 
کند و عملا این موجودی محدود هم برای بیمار کارایی ندارد.«شهرام 
کلانتری، رئیس انجمن داروس��ازان ایران درب��اره ی موجودی قرص 
وارفارین می گوید: »قرص وارفارین ممکن اس��ت با یک برند شرکت 
داروس��ازی خاص نایاب باش��د اما در داروخانه ها با تاریخ انقضای ماه 
۱۲ س��ال ۲۰۲۳ موجود اس��ت. اما تاریخ انقض��ای دورتر از آن وجود 
ندارد.«کلانتری در پاس��خ به این سوال که قرص وارفارین اگر موجود 
باشد تاریخ انقضای آن نزدیک است و خرید آن کارایی چندانی برای 
بیمار ندارد بیان می کند: »استفاده از دارو تا پایان تاریخ انقضا برای بیمار 

مشکلی ندارد و می توانند استفاده کنند. مصرف کنندگان دارو می توانند 
دارو را به مقدار کمتر بگیرند یعنی هر چه قدر که مصرف آن هاست تا 
پایان ماه دوازده سال ۲۰۲۳ را تهیه کنند.«کمبود دارو کیفیت زندگی 
بیماران را تهدید می کند. فرقی ندارد بیمار صعب العلاج باشد که نیازش 
به تامین دارو حیاتی  است یا دارویی که بیمار باید آن را سر ساعت و 
همیشه استفاده کند. در هر صورت اگر در روند تهیه ی دارو به مشکلی 
بر بخورند بار اضافی بر دوش بیمار و خانواده اش است.کارشناس حوزه 
دارو درباره تامین قرص وارفارین توضیح می دهد: »درخواست تهیه ی 
این دارو برای وزارت بهداش��ت ودرمان ارسال شده تا به دست مریض 
برس��د زیرا این یک داروی مهم است که باید روتین استفاده شود اما 
این دارو هنوز وارد نش��ده و در داروخانه های سطح کشور توزیع نشده 
است.«رئیس انجمن داروس��ازان ایران نیز به همین درخواست اشاره 
می کند و می گوید: »تامین ای��ن دارو از طریق وارد کردن آن و تولید 
توسط برخی شرکت های داروسازی داخلی بوده است. گاهی شرکتی 
پروانه تولید می گیرد و بعد به هر دلیلی مثلا نبود تاییدیه علمی تولید 
آن متوقف می ش��ود بع��د در ادامه این کمب��ود در داروخانه ها اتفاق 
می افتد.«کلانتری اضافه می کند: »احتمالا واردات قرص وارفارین در 

دستور کار وزارت بهداشت و درمان است.«

<علاجواقعهقبلازوقوعبایدکرد
دارو گاهی در اثر تحریم ها به دس��ت بیماران نمی رسد یا مواد اولیه ی 
تشکیل دهنده ی آن به شرکت های داروسازی ایرانی برای تولید ارسال 
نمی شود. بس��یاری از داروها مدل های ایرانی اش در بازار موجود است 
اما گاهی مش��اهده می ش��ود معادل خارجی آن دارو وارد شده است. 
این درصورتی س��ت که یک دارویی با کمبود مواجه اس��ت ولی فکری 
ب��ه حال واردات آن نمی ش��ود. در این بازه ی کمب��ود دارو بیماران با 
مش��کلاتی دست و پنجه نرم می کنند. طاهری، کارشناس حوزه دارو 
به واردات فوری از طریق س��ازمان غذا و دارو اشاره می کند: »سازمان 
غذا و دارو بعد از گذشت مدتی از کمبود دارو به فکر واردات دوفوریتی 
می افتد. وارداتی که عموما از کش��ورهای هند و ترکیه انجام می شود. 
متاسفانه ما شاهدیم که این اقلام کیفیت مورد انتظار را نداشته یا دچار 
مشکلات خاصی بودند که ریکال شدند.«ریکال دارو یعنی یک محصول 
دارویی در چرخه توزیع به دلایل مختلف از جمله حساسیت نگهداری 
محصول دچار ایراد شده و در نتیجه این دارو پیش از اینکه به دست 

مصرف کننده برسد، از بازار دارویی خارج می شود.

زنگ خطر کمبود دارو

داروی حیاتی بیماران قلبی، 
»کمیاب در داروخانه ها با تاریخ انقضای محدود«

 

یک جامعه ش��ناس ارتباطات به بیان توضیحاتی درباره درباره مزایا و معایب افزایش س��ن بازنشستگی 
پرداخت و گفت: اشخاص سالم می توانند تا سن ۷۰ سالگی به کارشان ادامه دهند اما لازم است همراه با 
افزایش سن بازنشستگی حقوق و مزایای مناسبی نیز به این افراد داده شود. محمدعلی الستی در گفت وگو 
با میزان درباره مزایا و معایب این مصوبه گفت: اظهارنظر در مورد برخی موضوعات نتیجه گیری ۲ جانبه 
دارد و در مورد این مصوبه مجلس نیز ش��رایط به همین گونه اس��ت؛ برای مثال می توان از این زاویه به 
این مصوبه نگاه کرد که افزایش سن بازنشستگی فرصت اشتغال را از جوانان می گیرد و از طرفی دیگر 
می توان گفت از آنجایی که بازنشستگان حقوق و مزایای کمتری دارند افزایش سن بازنشستگی فرصتی 
را برای بهره گیری بیشتر از حقوق و مزایای بهتر فراهم می کند و موجب می شود افراد کمتر با مشکلات 
پس از بازنشس��تگی مواجه شوند. وی ضمن اشاره به اینکه به طور کلی می توان این مسئله را از زوایای 
مختلف بررس��ی کرد و نباید به صورت یک جانبه به آن نگاه ش��ود، ادامه داد: به همان اندازه که نیرو ی 
تازه کار دارای انرژی است افراد با سابقه نیز تجربه دارند و در برخی مواقع ارزش داشتن تجربه در کار ها 
بیش از داشتن انرژی است چرا که همه کار های نیاز به فعالیت بدنی زیادی ندارند اما بسیاری از کار های 
تخصصی به تجربه بالا نیازمندند و این مصوبه مجلس موجب می شود تا فرصت بیشتری برای بهره بردن 
از افراد با تجربه فراهم شود. این جامعه شناس ارتباطات درباره سقف سنی که افراد می توانند به اشتغال 
خود ادامه دهند، بیان کرد: این مسئله در مورد افراد و مشاغل مختلف متفاوت است، اما معمولا اشخاص 
سالم به شرطی که شغلشان با فعالیت بدنی بسیار زیاد همراه نباشد می توانند تا سن ۷۰ سالگی به کارشان 
ادامه دهند. این اس��تاد دانش��گاه گفت: در سیستمی که افراد به تناس��ب خدمت و ارزش افزوده ای که 
ایجاد می کنند درآمد دارند شاغلان تا ۶۵ سالگی امکان فعالیت دارند اما لازم است همراه با افزایش سن 
بازنشستگی حقوق و مزایای مناسب نیز به افراد داده شود و اینگونه نباشد که شاغلان به دلیل کم بودن 
حقوقشان به دنبال بازنشستگی و پیدا کردن شغل جدید باشند تا همراه با دریافت حقوق بازنشستگی 

حقوق دیگری نیز دریافت کنند.

حامد یزدی مهر، در خصوص معضل مهم آلودگی هوا در استان تهران و مخاطرات ناشی از آن اظهار 
کرد: قانون هوای پاک که در سال ۱۳۹۶ توسط مجلس شورای اسلامی ابلاغ شد، بسیار روشن، کامل، 
جامع و دارای دس��تورالعمل اجرایی اس��ت و به موجب همین قانون شاهد هستیم که جلسات کمیته 
اضطرار آلودگی هوا در استانداری تهران با کیفیت مناسب و به هنگام برگزار شده و می شود. به گزارش 
میزان، وی با بیان اینکه طبق قانون هوای پاک، اعضای کمیته اضطرار آلودگی هوا مشخص و متشکل 
از اس��تاندار کلان ش��هر ها به عنوان رئیس کارگروه و در غیاب استاندار، معاون هماهنگی امور عمرانی 
می توانند جلس��ه را اداره کنند، گفت: اداره کل حفاظت از محیط زیست نیز به عنوان دبیر جلسات و 
اداره کل مدیریت بحران به عنوان عضو ناظر و سازمان هواشناسی، یکی از دانشگاه های علوم پزشکی، 
نماینده شهردار کلان شهر و پلیس راهور هم به عنوان سایر اعضا در کارگروه مشخص شده اند، که هر 
یک دارای تکالیف مشخصی هستند. یزدی مهر با اشاره به اینکه قانون هوای پاک از دو منظر »انتشار« 
و »مواجهه« به موضوع آلودگی هوا پرداخته است، افزود: موضوع »مواجهه« در کارگروه اضطرار آلودگی 
هوا مورد بررسی قرار می گیرد و تصمیماتی در این راستا اتخاذ می شود و در خصوص »انتشار آلودگی 
هوا« نیز قانون هوای پاک در قالب دستورالعمل هایی به آن پرداخته و اهتمام همه دستگاه ها را می طلبد. 
مدیرکل مدیریت بحران استان تهران با اشاره به اینکه به دو مخاطره جدی آلودگی هوا و آلودگی ناشی 
از گردو غبار، در قانون هوای پاک، قانون مدیریت بحران و س��ند راهبرد ملی مدیریت بحران کش��ور 
پرداخته شده است، عنوان کرد: در این راستا به نگاه راهبردی دستگاه ها نیاز داریم. رسیدگی و پیگیری 
مخاطره آلودگی هوا از مجرای مدیریت بحران با توجه به ساختار قانون این مدیریت و تصمیماتی که 
به واس��طه حضور رئیس جمهور محترم به عنوان رئیس ش��ورای عالی و وزیر محترم کشور به عنوان 
نایب رئیس و قائم مقام و وزرا به عنوان اعضای ستاد ملی در جلسه شورای عالی مدیریت بحران اتخاذ 
می شود، این امکان را فراهم می کند که این مخاطره با نگاه ملی و تشخیص اهمال دستگاه های مربوطه 

حل شود و با نگاه راهبردی دستگاه ها می توانیم به نتایج مثبتی برای حل این مخاطره برسیم.

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران: یک جامعه شناس ارتباطات:

 افزایش سن بازنشستگی
 باید با افزایش حقوق و مزایا همراه شود

مخاطره آلودگی هوا در پایتخت
 نیازمند نگاه راهبردی است

 کارشناس دارو:سازمان غذا و دارو بعد از گذشت 
دوفوریتی  واردات  فکر  به  دارو  کمبود  از  مدتی 
و  هند  کشورهای  از  عموما  که  وارداتی  می افتد. 
که  شاهدیم  ما  متاسفانه  می شود.  انجام  ترکیه 
دچار  یا  نداشته  را  انتظار  مورد  کیفیت  اقلام  این 

مشکلات خاصی بودند که ریکال شدند

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

اگر مستمری ماهانه ی ما به اندازه ی خط فقر بود، اینقدر برای یک وام 
ناچیز عصا نمی زدم و دوندگی نمی کردم؛ من بازنشس��ته اگر امروز ۳۰ 
میلیون تومان حقوق می گرفتم چه نی��ازی به وام ۲۰ میلیون تومانی  
داشتم؟!به گزارش ایلنا، مشکلات بازنشستگان تامین اجتماعی بسیار 
است؛ در یک نگاه کلی، بدون تردید مشکل از ناچیز بودن مستمری های 
ماهانه س��ت ک��ه ب��رای حداقل بگیران تقریباً یک س��وم خ��ط فقر را 
دربرمی گیرد؛ بازنشس��تگانِ سایر سطوح کارگری نیز وضعیت بهتری 
ندارند؛ متوس��ط حقوق میانه بگیران در این صندوق، ۱۴ یا ۱۵ میلیون 
تومان بیشتر نیس��ت که این رقم بازهم نصف خط فقر است! اما اگر از 
این چش��م انداز کلان عبور کنیم، در سطح بعدی به مشکلات جانبی 
دیگری برمی خوریم؛ بازنشستگان از هزینه های سنگین درمان ناراضی اند؛ 
بیم��ه پایه کارایی خود را از دس��ت داده و بیمه تکمیلی علیرغم پولی 
که بازنشستگان هر ماه می پردازند، کاستی های بسیار دارد؛ بیش از ۳۰ 
درصد هزینه های درمان را از خود بازنشسته می گیرند و گاهی پرداخت 
صورت حساب ها ماه ها به طول می انجامد. اما بازهم اگر یک سطح پایین تر 
بیاییم، به انتقادات بازنشستگان در زمینه ی خدمات رفاهی برمی خوریم؛ 
وام ضروری بازنشستگان کارگری مبلغ ناچیز ۲۰ میلیون تومان است؛ با 
این حال، پرداخت آن با اما و اگرهای بسیار همراه است و در ماه جاری 
علیرغم وعده ها، سایت ثبت نام باز نشده است. بازنشستگانی هستند که 
برای یک وامِ ناکافیِ بیست میلیون تومانی، سه چهار ماه پشت یک صف 
طولانی در انتظار ایستاده اند و این صف اصلاً جلو نمی رود. وام می پردازیم، 
هرچند با بیس��ت میلیون تومان گرهی از کار بازنشسته ای که هر ماه 
یک سوم خط فقر حقوق می گیرد، باز نمی شود اما بازهم انتظار سخت 
است و جان بازنشسته را به لب می رساند.در ماه های گذشته، میرهاشم 
موس��وی مدیرعامل س��ازمان تامین اجتماعی در مصاحبه ای از ایجاد 

سامانه متمرکز ثبت نام وام در سراسر کشور به عنوان یک »خبر خوش« 
اطلاع داد؛ به گفته وی، بازنشستگان بدون مراجعه حضوری و از طریق 
این س��امانه می توانند برای وام ثبت نام کنند.موسوی تاکید کرد: همه 
بازنشستگان تامین اجتماعی می توانند با ثبت نام در این سامانه، به شرط 

قرار گرفتن در دایره ضوابط، وام بیست میلیون تومانی را دریافت کنند.
 حالا اما در آبان ماه، این سامانه  همچنان بسته مانده است و بازنشستگانی 
که انتظار داشتند از بیستم بتوانند ثبت نام خود را انجام دهند که شاید 
ماه بعد وام به آن ها تعلق بگیرد، سرخورده شده اند.علی دهقان کیا، رئیس 
کانون بازنشستگان کارگری تهران، قبل از این در مصاحبه ای عنوان کرده 
بود احتمالاً سامانه ثبت نام وام از بیستم تا سی آبان باز خواهد شد؛ به 
همین دلیل به سراغ این فعال صنفی رفتیم تا بدانیم چرا هنوز سامانه 
باز نشده است؟دهقان کیا می گوید: ما هم انتظار داشتیم سایت در بیستم 
آبان باز شود؛ سایت باید توسط تامین اجتماعی باز شود و قبلاً هم گفته 
بودیم اگر س��ازمان کار را به موقع انجام دهد، در این تاریخ س��ایت باز 
می شود. اکنون وضعیت وام ها اصلا مناسب نیست؛ تامین اجتماعی قول 
داده بود در س��ال جاری به ۴۰۰ هزار بازنشسته وام بدهد اما با روندی 
که پیش می روند، بعید می دانم بتوانند به سه چهارم این تعداد هم وام 
بدهند. او با بیان اینکه می گویند وضع سازمان خوب است و استقراض 
نمی کنیم، اگر اینطور است چرا وام بازنشستگان را سر موقع نمی پردازند؛ 
اضافه می کند: سازمان به وعده های خود در زمینه ی خدمات رفاهی عمل 
نکرد؛ در مورد س��فرهای زیارتی هم خلف وعده شد؛ قرار بود امسال تا 
پایان سال ۵۰ هزار بازنشسته را به سفرهای زیارتی بفرستند؛ امروز در 
ماه هشتم سال هستیم و تنها کمی بیشتر از ۴ هزار بازنشسته از خدمات 
سفرهای زیارتی و سیاحتی سازمان تامین اجتماعی بهره مند شده اند. 
به گفته رئیس کانون بازنشستگان کارگری تهران، تا پایان سال امکان 

پرداخت وام به میزان وعده داده ش��ده یا همان ۴۰۰ هزار نفر نیس��ت؛ 
او توضیح می دهد: وقتی برج ۸ ثبت نام انجام نشود، ثبت نام به برج ۹ 
می افتد و آن هایی که آن موقع ثبت نام کنند حداقل یک ماه بعد در ماه 
۱۰ وام خود را خواهند گرفت؛ خیلی تلاش کنند یک نوبت دیگر در برج 
۱۰ ثبت نام کنند و ماه بعد، یعنی بهمن آخرین نوبت وام را بپردازند؛ در 
واقع در مجموع در بهترین حالت، دو نوبت دیگر وام به بازنشستگان داده 
می شود. با دو نوبت، تعهد ۴۰۰ هزار وام انجام نمی شود. دهقان کیا اضافه 
می کند: وظیفه ی سازمان تامین اجتماعی ست که با بانک رفاه و بانک 
مرکزی برای سهمیه و اعتبار وام بازنشستگان رایزنی و مکاتبه کند، این 
پیگیری ها وظیفه ی سازمان است؛ ما هر روز شاهد بازنشستگانی هستیم 
که به کانون مراجعه می کنند و می پرسند وام چه شد، سفر مشهد چه 

شد، چرا ثبت نام نمی کنند؟

<چرابایدماههامنتظربمانم؟
براساس توافقی که قبلاً صورت گرفته بود، قرار بود هر ماه سامانه ثبت نام 
وام بازنشستگان باز شود، اما در آبان ماه، بازنشستگانی که منتظر بودند، 
دست خالی ماندند؛ محمدزاده بازنشسته ای ست که ماه هاست در انتظار 
دریافت وام بیست میلیون تومانی ست؛ او می گوید: باید مقامات سازمان 
تامین اجتماعی از بازنشستگان شرمنده باشند وقتی برای بیست میلیون 
توم��ان، منِ پیرمرد با عصا هر روز به دفتر کانون بازنشس��تگان و اداره 
تامین اجتماعی مراجعه می کنم اما خبری نیس��ت، وقتی برای بیست 
میلیون تومان باید چند ماه انتظار بکشم و وقتی موفق شدم، آن را خرج 
امور جاری زندگی کنم چون ۲۰ میلیون تومان پولی نیست که مثلاً با 
آن پول ازدواج یا جهیزیه ی فرزندانمان تامین شود! محمدزاده در آخر 
صحبت های��ش، اصل مطلب را می گوید، حرفی که خلاصه ی دردهای 
امروز بازنشستگان است: »اگر مستمری ماهانه ی ما به اندازه ی خط فقر 
بود، اینقدر برای یک وام ناچیز عصا نمی زدم و دوندگی نمی کردم؛ من 
بازنشسته اگر امروز ۳۰ میلیون تومان حقوق می گرفتم چه نیازی به وام 

۲۰ میلیون تومانی  داشتم؟!....«

 از مستمریِ کم تا وامِ ناممکن

 بازنشستگان سازشان کوک نیست!
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لایروبی کانال کشــتیرانی ولگا-خزر جزو تعهدات روســیه برای افزایش ســطح تردد 
کشتی هاست و قرار اســت به عنوان حلقه مهم کریدور شمال-جنوب تا سال آینده به 

آبخور ۴.۵ متری برسد.
کانال کشــتیرانی ولگا-خزر مهم ترین زیرساخت در مسیر سراسری خزر و حلقه مهم 
کریدور بین المللی شــمال- جنوب قلمداد می شود؛ به نحوی که یکی از راه های مهم 
کریدور شــمال- جنوب این کانال اســت که قابلیت آن را دارد تا فدراسیون روسیه و 
کشورهای اوراسیا را به کشورهای آسیای مرکزی، خلیج فارس و شبه جزیره هند متصل 

کند.
در این بین، افزایش میزان حمل بار در کانال ولگا-خزر از طریق بندر آستراخان و اولیا 
واقع در استان آستراخان از اهمیت ویژه ای برخوردار بوده و بدون انجام عملیات لایروبی، 
تردد کشــتی ها با حجم بار بالای ۴ هزار تنُ و نیز آبخور بالای ۳.۵ متر اجتناب ناپذیر 

است. عمق کانال مذکور جهت عبور کشتی ها باید حداقل ۴.۵ متر باشد. تا قبل از ماه 
مارس ۲۰۲۳ میلادی در بهترین شــرایط پرُآبی رودخانه ولگا-خزر، عمق آن به حدود 
۳.۵ متر رســید که هم اکنون با تصمیمات و پیگیری های استاندار آستراخان و طرح 
موضوع نزد رئیس جمهور روسیه شرایط به مقدار قابل توجهی بهبود پیدا کرده است. 
دولت فدرال با توجه به اهمیت مســیر کریدور شمال- جنوب، بودجه لازم برای آن را 

تخصیص داده است.
در نتیجه حمایت های مذکور، کارهای لایروبی و دسترســی به عمق بیش از ۴ متر تا 
اواخر سال میلادی جاری و منتهی به دسامبر ۲۰۲۳ میلادی به وجود خواهد آمد که با 
این اقدام، امکان ورود کشتی ها با ظرفیت بیشتر به بندر اولیا و بندر آستراخان و افزایش 

حمل بار را فراهم می شود.
براســاس گزارش های اعلام شده، با برداشت ۹ میلیون تنُ گل و لای از بستر رودخانه 

ولگا، کشــتی های عبوری می توانند تا عمق ۴.۱۵ متر بــه راحتی عبور کنند که این 
وضعیت در سال ۲۰۲۴ میلادی با برداشت ۱۱ میلیون تنُ به شرایط باثبات حفظ عمق 

۴.۵ متر خواهد رسید.
در چنین شــرایطی، چنانچه عمق ۴.۵ متر حفظ شود، کشتی ها قادر خواهند بود به 
راحتی با حجم بار بیش از ۵ هزار تنُ در کانال حرکت کنند؛ چراکه رابطه مستقیمی بین 
افزایش عمق ولگا با افزایش ظرفیت بارگیری و تخلیه بنادر اصلی دریای خزر وجود دارد.

به گزارش تســنیم؛ مشــکل اصلی این کانال طی سنوات گذشــته، به گل نشستن 
کشــتی های عبوری به دلیــل عمق کم آن بوده که انجــام اقدامات و عملیات فوری 
لایروبی در این رودخانه را ضروری می نماید که این اتفاق در بازه زمانی شــش ماهه 
دوم سال به دلیل سرما و یخ زدگی و نیز محدودیت فعالیت کشتی های لایروب بسیار 

سخت خواهد بود.
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اتاق بازرگانی

آب

حسینی: 
اتاق بازرگانی توسط حلقه قدرت

تسخیر شده
عضو اتــاق بازرگانی با اشــاره به اظهارات 
حاشیه ساز سلاح ورزی، تشکل سازی ها و 
انفعال شــورای نظارت را دو عاملی معرفی 
کرد که باعث شده نتیجه انتخابات ریاست 
اتــاق بازرگانی توســط حلقه هــای قدرت 

تعیین شود.
سید حمید حسینی عضو هیئت نمایندگان 
اتــاق بازرگانی تهران و ایران، با اشــاره به 
اظهــارات جنجالــی و خــارج از چارچوب 
رئیــس مخلوع اتاق بازرگانــی ایران گفت: 
متاسفانه به دلیل تشکل سازی هایی که در 
ســال های اخیر صورت گرفته است تقریبا 
نتیجه ی انتخابات های ریاست اتاق بازرگانی 
ایران، از قبل تعیین شــده اســت. این در 
حالی اســت که بســیاری از این تشکل ها، 
تشکل های سراسری نیستند و طبق قانون 
نمی توانند در هیئت نمایندگان عضو داشته 

باشند.
وی افــزود: در شــرایطی می تــوان انتظار 
تغییر و تحول در اتاق بازرگانی را داشــت 
که شاهد اصلاحات اساسی باشیم. به عنوان 
مثــال انتخاباتی کــه اخیــرا در کرمان یا 
بوشــهر برگزار شد، روســایی که دو دوره 
رئیــس بودند، بــدون اعتنا بــه آیین نامه 
مجددا رئیس شدند که در چنین شرایطی 
نمی توان انتظار داشــت کــه وضعیت اتاق 

ایران تغییری کند.
حسینی با اشــاره به موقعیت سلاح ورزی 
در اتــاق ایــران گفت: البته بــرای جریان 
فعلی که اکثریت اتاق را تشــکیل می دهند 
هیچ کس شبیه رئیس مخلوع فعلی نخواهد 
شــد. به هر حــال با توجه بــه اینکه آقای 
ســلاح ورزی در دوره های قبــل هم بوده 
است، اجازه رســیدگی به اسناد و اتفاقات 
گذشته را نمی دهد و به همین خاطر است 
که تمام روســای قبلی به ایشان می گفتند 
که مقابل ابطال انتخابــات مقاومت کند و 

رای را نپذیرد.

< حسینی: انفعال شورای نظارت مشهود است
ایــن نمایند اتــاق تهران گفــت: عملکرد 
انفعالی شــورای نظارت واقعــا جای انتقاد 
دارد. به عنوان مثال شــورای نظارت بدون 
هیچ تحقیق و تفحصــی انتخابات خیلی از 
شهرســتان ها را تایید کرد در شرایطی که 
اعتراضات و شــکایات بســیاری روی این 
انتخابات ها وجود داشــت. فرصت به وجود 
آمــده بهترین فرصت اســت که شــورای 
نظارت جدی تر ورود کند و دست به اصلاح 

اتاق بازرگانی بزند.
وی افزود: هم اکنون آقای ســلاح ورزی در 
شرایطی بر مسند ریاست اتاق نشسته است 
که انتخابات ابطال شــده اســت. مشخص 
اســت در این شرایط که شــورای نظارت 
رویکــردی انفعالی در پیش گرفته اســت 
مجــددا رئیس بعدی اتــاق از افراد همین 
جریان فعلــی خواهد بود. البته تنها نگرانی 
گروه فعلی این است که برای کاندید شدن 
مجدد باید تاییده ی واجا را کسب کنند که 

ممکن است آنجا با چالش مواجه شوند.
به گزارش تســنیم؛ حســینی با اشــاره به 
تعلل در تصویب قانون جدید اتاق بازرگانی 
توسط مجلس گفت: متاسفانه قانون جدید 
اتــاق بازرگانــی در کمیســیون اقتصادی 
مجلس گیر کرده اســت و هنــوز تصویب 
نشــده، در حالی که این قانون می توانست 
بسیاری از ضعف های قانون فعلی را جبران 
کند و تغییر و تحولات بنیادی در اتاق رقم 
زند. از طرفی اگر گزارش تحقیق و تفحص 
مجلــس در خصوص انتخابــات اخیر اتاق 
خوانده می شــد، هرگز افراد فعلی به خود 

اجازه ی چنین اظهاراتی نمی دادند.

سلاجقه: 
ورودی آب دریچه سدهای ما

نسبت به سالهای گذشته 
افزایش داشته است

رئیس ســازمان محیط زیست با بیان اینکه 
بارش بــاران در تهران وضعیت نامناســبی 
نــدارد، گفت: میانگین بارش ها نســبت به 
میانگین چند ســال اخیــر وضعیت بهتری 
را شــاهد بودیم، حتــی ورودی آب دریچه 
سدهای ما نسبت به سالهای گذشته افزایش 

داشته است.
علی سلاجقه، رئیس سازمان محیط زیست؛ 
در خصوص پیش بینی بارش های امسال، با 
بیان اینکه تهران وضعیت مناســبی ندارد، 
اظهار کرد: طبق اعلام ســازمان هواشناسی 
میانگین بارش ها نســبت به میانگین چند 
ســال اخیر وضعیت بهتری را شاهد بودیم، 
حتی ورودی آب دریچه ســدهای ما نسبت 
به سالهای گذشــته افزایش داشته است و 
امیدوارم هر چه ســریعتر شــاهد بارش ها 

باشیم.

آفتاب یزد: پس از تمایل انسانها به یکجانشینی که در مقالات متعددی 
بدان پرداخته شــده، برآیند توسعه این یکجانشینی و جمع گرایی به 
تشکیل روستاها، شهرها و شهرک ها منجر شده است. علاوه بر شهرهای 
بندری، ساحلی، جزیره ای، کوهستانی، کویری، تپه ای و یا شهرهایی که 
در بســتر دشت ها گسترده اند و دلیل توسعه هر کدام از آن ها علاوه بر 
عوامل اقلیمی به عوامل انسانی نیز وابســته بوده است. بنابراین گرچه عوامل طبیعی در 
پیدایش و گسترش شهرها دخالت موثری داشته اند. عوامل انسانی و دانش بشری نیز در این 
پیدایش و گسترش سهیم می باشند. برخی از شهرها و محل شکل گیری و سنگ بنای اولیه 
آن ها بدلایل اشتراکات نژادی، قومی و قبیله ای و... می باشد و عامل هم گرایی و همزیستی 
مســالمت آمیز در آن اقلیم ها وجود مشترکات انسانی و پیوندهای خونی، زبانی، سنتی و 
علقه های مختلف بوده است که البته این داستان در پس افکند قرن ها و دوره های مختلف 
کمابیش در بســیاری از نواحی جهان حفظ شده است. گر چه فرآیندهای جهانی شدن و 
پدیده مهاجرت تا حدودی این ساختارها را جابجا کرده است. در گذشته های دور و حتی نه 
چندان دور غلبه نظامی، احاطه مالی- اقتصادی، جمعیت بیشتر و مرغوبیت زمین و... از جمله 
عوامل برتری و تسلط ساکنان یک شهر بر دیگر شهرها و نواحی پیرامونی بوده و زمینه ساز 
تشکیل ایالات و نواحی و حوزه های نفوذ حکمرانی های قدیم بوده اند. بنابراین شهری که 
دارای برتری هایی نسبت به دیگر نقاط حوزه نفوذ خویش بوده به عنوان مرکزیت منطقه 
انتخاب شده و ساکنان آن از امکانات و مزایای خاصی بهره مند گشته اند. بدلیل بروز برخی 
تغییرات در محدوده های ســرزمینی و محدود شدن یا گســترش کانون قدرت و قلمرو 
حکمرانی شــهر دارای مرکزیت از اهمیت خاصی نزد حاکمــان وقت آن ایالت یا منطقه 
برخوردار بوده است و آن شهر یا منطقه به عنوان پایتخت آن حکمرانی محلی مورد توجه 
ویژه ای قرار داشته است. در حالی که یک شهر هم دارای ساختارهای اقتصادی - اجتماعی 
و فضای کالبدی شهری بوده و هم از ویژگی مرکزیت ساختار حکمرانی شهری و فراشهری 
برخوردار باشد علاوه بر آنکه نیازمند مدیریت و برنامه ریزی شهری توانمند می باشد ساختار 
مدیریت فراشهری نیز به دلیل تحکیم پایه های حکمرانی و مزیت های خاص مرکزیت که آن 
شــهر را در کانون توجه شهروندان قرار می دهد، ضرورت تمرکز بر توسعه پایدار امکانات و 
تجهیزات و خدمات شهری را در دستور کار خویش قرار می دهند. در یک نگاه توسعه زیر 
ساخت های شهری که در کانون و پایتخت حکمرانی محلی و ملی واقع شده اند بیش از دیگر 
نواحی آن قلمرو و سایر نواحی واقع در حوزه نفوذ حکمرانی ملی یا دولت شهرهای قدیم در 
اولویت توسعه قرار داشتند. لذا مدیران شهری تعیین شده امکان بهره مندی از تسهیلات 
اقتصادی متنوع را خواهند یافت و علاوه بر اتکاء بر مالیات های عمومی می توانند بر تسهیلات 
مالی سیستم حاکمیتی نیز متکی باشند. در سالیان و دهه های اخیر لزوم هم پوشانی و هم 
افزایی موثر حکمفرمایی شــهری و ملی در بســتر توسعه پایدار بیش از گذشته احساس 
می شود. با توجه به پیشینه های تاریخی بسیاری از کلانشهرهای مدرن امروزی بر پایه یک 
همت فراشهری و تعامل و حمایت مادی و قانونی در سطوح بالاتر، فرآیندهای توسعه پایدار 
را طی نموده اند. دلیل ارجاع موضوع به پیشینه های تاریخی و به ویژه تاریخ معاصر، امکان 
مطالعه تاریخ شهری توسط پژوهشگران و ملموس بودن نتایج مباحث تاریخ شهری برای 
شــهروندان و مدیران شهری می باشــد. بنابراین برای تشــریح ضرورت های هم افزایی 
حکمفرمایی شهری با سلسله مراتب حکمفرمایی فوقانی در مقاله حاضر، نمونه های تاریخی، 
مباحث خدمات و امکانات شهری و تدابیر مدیریت و برنامه ریزی شهری نیز مطرح می شوند. 
برای مثال بسیاری از کلانشهرهای امروزی که تاریخ شکل گیری و توسعه آن ها مورد کنکاش 
و تحقیق پژوهشــگران معماری و شهرسازی می باشد در زمان ایجاد بنای اولیه و در طول 
فرآیند توسعه یافتگی تا شرایط کنونی چالش ها و بحران های متعددی را پشت سر گذاشته 
اند. برخی از این شهرها، در طول تاریخ حیات شان به هر دلیلی )دلایل طبیعی یا غیر طبیعی( 
یک بار یا بیشتر بکلی ویران شده و سپس از ابتدا ساخته شده اند. ساخت نو و نوسازی اینگونه 
شــهرها نیز نشــانگر بهره برداری مهندسان شهرســازی و برنامه ریزان شهری از بهترین 
پارامترهای مصالح و طراحی شهری و ارائه بهترین نمونه های شهرسازی در فرآیند بازسازی، 
بهسازی و نوسازی کلی اینگونه شهرها می باشد. در مقاله حاضر به نقش مهم حوادث طبیعی 
مانند سیل و سیلاب، زلزله، طوفان، خشکسالی، رانش زمین و آتش سوزی و... و حوادث غیر 
طبیعی نظیر جنگ و تهاجم نظامی، مهاجرت های گســترده، شیوع بیماری ها، تصمیم 
گیری های نادرســت مدیریتی و... به عنوان عوامل موثر در تخریب و تغییر شکل ظاهری 
شهرها، تغییرات جانمایی یا تحولات شهرسازی و شهرنشینی اشاره می نماییم. برای مثال 
یک شهر در نتیجه تهاجم نظامی دولتی متخاصم بکلی تخریب می شود. شهر دیگری بر اثر 
وقوع زلزله یا آتش سوزی مهیب ویران می شود. سیل و سیلاب و طوفان زیربناهای شهری 
را محو می کنند و یا شهرها زیر تلی از خرابه ها، شن و ماسه و خاکسترها مدفون می شوند. 
برخی از شهرهای تخریب شده، دفن شده، سوخته و فروپاشیده در گذشته به هر علتی در 
قرون اخیر توسط کاوشگران و باستان شناسان از بستر خاک بیرون کشیده شده و بقایای 
آن ها مورد بررسی اجمالی قرار گرفته اند گاهی اوقات بازسازی و سکونت در آن شهرها مجدداً 
میسر نشده و ساکنان باقی مانده ترجیح داده اند در مکانی دیگر که البته فاصله چندانی با 
مکان قبلی ندارد سکنی گزینند. یکی از دلایل عدم سکونت در مکان های قبلی به ویژه در 
مورد شهرهایی که بر اثر شرایط اقلیمی ویران شده اند امکان تکرار حوادث پیشین می باشد. 
برای مثال یک شهر بر اثر رانش زمین تخریب شده است احتمال کمتری وجود دارد ساکنان 
مجدداً در همان محدوده اقدام به ساخت و ساز نمایند و آن ها پس از بررسی های کارشناسی 
در صورت موافقت مدیریت و برنامه ریزی شــهری به موقعیت مکانی دیگری نقل مکان 
می کنند تا از رانش های بعدی زمین در امان باشند. این ویژگی ها در خصوص سایر جانمایی 
و مکان گزینی ها نیز صادق می باشد. به عنوان نمونه شهری در اثر تحمیل تبعات تهاجم 
نظامی ویران شده است پس از پایان جنگ زمان بازسازی دوباره شهر توسط مالکان قبلی 
صورت می گیرد. شهرسازی در دوران حساس یا شرایط بحرانی و دیگر موقعیت های ناایمن 
محدودیت های خاصی دارد. لیکن موضوع بحث در مقاله حاضر آن دسته از شهرهایی است 
که پس از تخریب اولیه مجدداً در بستر شهر قدیم بنا شده اند و یا شهرهایی که به هر دلیلی 
در فرآیند توسعه نیازمند تحول اقتصادی - اجتماعی و یا تغییرات عمده در زیر ساخت های 
شهری می باشند. سویه دیگر بحث نیز به هزینه های اداره شهرها و به ویژه کلانشهرها اشاره 
دارد. پایداری منابع مالی و نحوه تأمین و دسترسی به آن منابع مالی جهت پرداخت بدهی ها 
و هزینه کردهای شهری از جمله معیارهای مهم توسعه پایدار شهرها و بازسازی و بهسازی 
شهرها در شرایط ویژه می باشند. امروزه در برابر چشمان شهروندان انبوهی از شهرهایی سر 
بر آورده اند که سابقه تاریخی طولانی در ادوار تاریخ گذشته دارند شهرهایی که یا بر بستر 
کهنه خویش جان گرفته اند یا اینکه در کنار بخش قدیمی و باســتانی برخی از شــهرها 
بخش های جدید آن شهرها ساخته و گسترده شده اند. مخلص کلام این مبحث این است 
که اراده ای فراتر از اراده مدیریت و برنامه ریزی شهری در قالب حکمرانی فرا شهری )محلی 
و ملی( در بازسازی، بهسازی و نوسازی اینگونه شهرها دخیل بوده اند و در غیر این صورت 
کمتر شاهد احیاء و گســترش شهرهای دوران کهن و شکل گیری شهرهای نوین بودیم. 
بنابراین یکی از نمودهای کارآمد و موثر هم افزایی حکمفرمایی شهری و فراشهری در فرآیند 
توسعه پایدار را می توان در قالب احیاء و گسترش شهرهای نوینی ارزیابی کرد که در روزگار 
کهن با همتی مضاعف از مرحله ویرانی و تخریب کامل به مرحله احیاء و نوسازی امروزی 
رســیده اند. به عوامل اقلیمی و انسانی به عنوان فاکتورهایی برای محدودیت یا گسترش 
شهرها اشاره کردیم. برای مثال گفتیم بر اثر زلزله ای یک شهر یا بخش قابل ملاحظه ای از 
آن بکلی تخریب شده یا آسیب های جدی دیده اند با بودجه های معمول امکان بازسازی شهر 

و بهره برداری از زیرســاختهای آن میســر نمی باشد و بهســازی نواحی شهری و مساکن 
شهروندان به صرف هزینه - زمان و انرژی بالا نیازمند می باشد. در این شرایط آن اراده فراتر 
از توان مدیریت شهری، همان اراده حکمرانی فراشهری )استانی و کشوری( است که این 
امکان را برای تداوم فعالیت شــهروندان و بازسازی شهرهای صدمه دیده میسر می سازد. 
شهرها نیز مانند یک موجود زنده همواره در برابر پدیده های مختلف طبیعی و غیر طبیعی و 
استهلاک ساختار و سرمایه ها دچار تنش هایی می شوند این تنش ها ممکن است کوتاه مدت، 
میان مدت و حتی بلند مدت باشند. این تنش ها ممکن است هزینه های جانی و مالی فراوانی 
به همراه داشته باشند. جنگ های ویرانگر ممکن است منجر به نابودی کامل ساختارهای 
شهری شوند و مساکن مردم را به تلی از آوار بدل سازند. در این شرایط مدیریت شهری علی 
رغم تاب آوری شهرها نیازمند جلب حمایت های مادی و تزریق سرمایه های مناسب برای 
پیشبرد مطلوب فرآیند بازسازی، بهســازی و نوسازی ساختارها و زیرساخت های شهری 
می باشند. اکنون بحث تنش های تحمیلی بر فضای کالبدی و ساکنان شهرها )عوامل طبیعی 
و غیر طبیعی( را پایان برده و بحث دیگری را آغاز می کنیم. فضای کالبدی شهرها علاوه بر 
آنکه در برابر استهلاک مصالح سازنده و انواعی از تنش های وارده و آثار و تبعات منفی آن ها 
قرار گرفته و میزان تاب آوری و مقاومت ساختارها و زیر ساختارهای آن ها نیازمند سنجش و 
آزمایش مداوم می باشد پس از پایان مرحله تنش هم نیازمند بازسازی، بهسازی و نوسازی 
ساختارها و احیاء توان هدر رفته خویش می باشند. در شرایط توسعه پایدار نیز به افزایش هم 
افزایی حکمفرمایی های شهری و فراشهری محتاج می باشند. بنابراین فارغ از تحمیل تنش ها 
و شرایط بحرانی، شهرهای امروزی باید در وضع موجود و از لحاظ اهداف توسعه ای نیز مورد 
ارزیابی قرار گیرند. شهرهایی که اداره آن ها مستلزم پرداخت هزینه ها و تأمین مالی می باشد 
یا باید این نیاز مالی را به صورت درون شهری تأمین نمایند یا نیازمند مساعدت های برون 
شهری می باشند. در این حالت مدیریت و برنامه ریزی شهری تلاش می کند تا با کاهش 
هزینه های اضافی، میزان سرمایه های در دسترس و منابع لازم برای اداره شهر و توسعه شهر 
را مشخص نماید. چه مقدار از این منابع در دسترس مدیریت شهری قرار داشته و چه میزان 
از سرمایه های شهری در اختیار سایر نهادهای اداره کننده شهر می باشند و به صورت پتانسیل 
مالی کلانشهر می توانند با شرایط و تسهیلاتی در اختیار شهرسازان قرار گیرند. برای اداره یک 
شــهر و حفاظت از فضای کالبدی و ساختارهای اجتماعی - اقتصادی که منابع انسانی و 
مستحدثات شهری را نیز در بر می گیرد باید بودجه کافی در اختیار مدیریت شهری قرار 
گیرد. نگهداری و بهره برداری، تعمیرات تجهیزات و اماکن شهری، تأمین مالی هزینه های 
نیروی انسانی شاغل در شهرداری ها مستلزم تقبل هزینه های مختلف و پرداخت حقوق و 
دســتمزد پرســنل و بودجه نهادها و ارگان های زیر مجموعه از طریق دسترسی به منابع 
درآمدی پایدار می باشد. شرح وظایف تعریف شده و مسئولیت شهرداری ها برای اداره شهرها 
نیازمند صرف هزینه بوده و درآمدهای شهری نیز محدود می باشند. تفاوت میان هزینه های 
صرف شده و درآمدهای جمع آوری شده، شکاف بودجه ای و کسری بودجه را بدنبال دارند. 
مدیریت شــهری علی رغم این کســری بودجه ملزم به پرداخت به موقع حقوق پرسنل 
شهرداری و سازمان های تابعه آن نیز می باشد. در مباحث مربوط به اقتصاد مستقل شهری و 
لزوم پایدارسازی درآمد مدیریت شهری که در کتاب شناخت پتانسیل های مدیریت جامع 
شهری با رویکرد توسعه پایدار که از اینجانب در سال ۱۴۰۲ به طبع رسیده طی اشاراتی 
بدان پرداختم و بر ضرورت های توانمندسازی مدیریت شهری از لحاظ مالی و پایدارسازی 
منابع مالی شهرداری ها تاکید نموده ام. البته این نظریه قبلاً نیز بارها توسط دیگر برنامه ریزان 
شهری نیز به کرات تکرار شده است. هر چند تحقق اقتصاد مستقل شهری چاره ساز بسیاری 
از مسائل شهری بوده و راهکاری برای خروج از چالش کسری بودجه ای در شرایط معمول 
اداره شهرها می باشد لیکن منابع مالی تامین شده و شرایط تامین منابع مالی و نحوه مصارف 
آن ها و فرآیند بازگشت سرمایه و سود سرمایه گذاری و یا حتی زیان ناشی از خواب سرمایه 
و... نیز از جمله محدودیت های اقتصادی مدیریت و برنامه ریزی شهری می باشند. بنابراین 
علی رغم تحقق اقتصاد مستقل شهری که در برخی از شهرهای امروزی، در برخی دیگر از 
شهرهای جهان تأمین مالی پایدار جهت اداره شهرها همچنان در حد یک نظریه و برنامه بلند 
مدت تعریف می شــود. لذا همچنان جهت پیشبرد فرآیندهای توســعه پایدار و غلبه بر 
چالش های فضای کالبدی، تبعات زیست محیطی و تحولات اقتصادی - اجتماعی به ویژه در 
کلانشهرها بدون جلب مشارکت شهروندی و مشارکت منابع مالی فراشهری )حکمفرمایی 
در مراتب استانی و کشوری( نیازمند هم افزایی حکمفرمایی شهری و فراشهری در فرآیند 
توسعه پایدار می باشیم. بسیاری از مجموعه های اداره کننده کلانشهرها و شهرهای متوسط 
در پرداخت تعهدات مالی ماهیانه و ســالیانه عمرانی و پرسنلی خویش با محدودیت هایی 
مواجه می باشــند. قانون گذاران در سطوح مختلف شهری، استانی و کشوری به مدیران 
شهرداری ها، نمایندگان شوراهای اسلامی شهر و روستا، کمیسیون ها و سازمان های تابعه 
شهرداری ها جهت بازپرداخت معوقات مالی خویش امتیازاتی داده است این امتیازها در قالب 
مجوز نرخ گذاری و افزایش مبالغ دریافتی از شهروندان ما به ازای خدمات شهری ارائه شده 
و امکان برخورداری از تسهیلات کم بهره از بانکها، نهادهای مالی و موسسات مالی - اعتباری 
و... می باشند. سازمان های تابعه شهرداری ها و کمیسیون های تحت مدیریت شهرداری نیز در 
تأمین مالی و جبران کسری بودجه شهرداری ها سهیم می باشند. سوال اینجاست که چرا باید 
شهرداری ها و به ویژه شــهرداری های کلانشهرها با چالش هزینه های جاری، هزینه های 
عمرانی و حقوق و دستمزد پرسنل و کسری بودجه ها و زیان های انباشته مواجهه باشند؟ چرا 
باید خدمات شهری ارائه شده به شهروندان و کیفیت و کمیت خدمات شهری ارائه شده به 
شهروندان با کسری بودجه شهرداری ها ارتباط داشته باشند؟ یا به محلی برای جبران کسری 
بودجه و زیان های انباشته ناشی از بدهی های گذشته شهرداری ها بدل شوند. کمیسیون های 
شــهری و قوانین حاکم بر آن ها و مقررات تنظیم شده آن ها در کنار دیگر محدودیت های 
اجرایی شان نشانگر آن است که نباید به این کمیسیون ها به مثابه قلکی برای تأمین اعتبار 
پروژه های شهری نگریسته شود و ایفای نقش بهینه این کمیسیون ها در مدیریت شهرهای 
مدرن نیازمند تحول ساختاری در فرآیندهای قانونی و الزامات حقوقی اداره شهرها بوده و 
مدیریت شهری نیز باید به عنوان بازویی پر توان به این کمیسیون ها و سازمان های تابعه 
شهرداری بنگرند. انفعالی شدن این کمیسیون ها و نهادها و سازمان های تابعه شهرداری به 
چالشی بزرگ تر از چالش کسری بودجه و ناترازی دارایی های مدیریت شهری تبدیل خواهد 
شد. تراکم فروشی، اعطای مجوزهای خدمات شهری بدون تعریف حریم و تعبیه زیر ساختها، 
اخذ انواع جریمه ها از شهروندان برای چشم پوشی از تخلفات پیمانکاران و تخلفات ساختمانی 
و... و تأمین مالی اداره شهر و جبران کسری بودجه با این عایدی ها اقدامی نامطلوب و ناپایدار 
است که تبعات منفی اقتصادی - اجتماعی و زیست محیطی ناگواری در آینده شهرها بدنبال 
خواهد داشت. برای مثال فرض کنید حق اشرافیت بناهای بلند مرتبه نسبت به منازل ویلایی 
و... تخلفی باشد که با پرداخت جریمه قابل صرف نظر کردن باشد. در نظر بگیرید مدیریت 
شهری به دلیل کسر بودجه امکان تأمین ما به ازای حقوق زیست محیطی محلات شهری و 
توســعه سرانه فضای سبز و پوشش های گیاهی در سطح شهرها را نداشته باشد یا هزینه 
نگهداری و پاکسازی فضاهای سبز و فضاهای کالبدی شهری را با استقراض تامین نماید. 
فرض کنید برای اداره شهرها، مدیران شهری به اجبار از اعطای بخشی از مزایا و خدمات 
رفاهی به پرسنل و خانواده کارکنان صرف نظر نمایند. فرض کنید به دلیل کسری بودجه 
اداره شهر، مدیریت شهری و کارشناسان برنامه ریزی شهری جهت کاهش هزینه ها، خدمات 
شهری را گران تر به شهروندان ارائه نمایند و بین اقشار مختلف شهروندان از لحاظ اقتصادی 
تبعیض و تفاوت قائل شوند. به نحوی که شهروندان با تمکن مالی بالا یا ساکنان محلات 
شــهری فرا دست از خدمات شهری مطلوب برخوردار بوده و سایر شهروندان با توان مالی 

محدود یا ساکنان در محلات شهری کمتر برخوردار از خدمات شهری با کیفیت بی بهره 
بمانند. از جمله دلایل وقوع کســری بودجه در اداره شــهرها، عدم تحقق اقتصاد مستقل 
شهری، ناپایداری منابع مالی اداره شهرها، اتکاء مدیران شهری به اخذ تسهیلات با بهره بالا 
از نهادهای مالی و استقراض بی ضابطه از موسسات مالی - اعتباری می باشند. فرض کنید 
تسهیلاتی دریافت می شوند ولی شــهرداری ها امکان بازپرداخت اقساط در موعد مقرر را 
نداشته باشند و معوقات بانکی نیز به کسری بودجه آن شهرداری ها افزوده می شود. اتکاء بر 
دریافت مالیات و عوارض خدمات شهری از شهروندان، سرمایه گذاری بر منبعی پایدار اما 
متلاطم است که گاهی تصاعدی بالا رفته و گاهی روندی نزولی می یابد. استفاده از همین 
منبع برای پرداخت حقوق و دستمزد و یا تأمین هزینه های جاری مصرفی و غیر عمرانی و 
یا هزینه نگهداشت ابنیه و تاسیسات نیز روند مطلوبی نمی باشد. در شرایط امروزی هزینه 
نگهداری و اداره شهرها به شدت رو به افزایش است این افزایش تصاعدی شامل تورم های 
سالیانه، هزینه های مدیریت فضای کالبدی و کیفی سازی خدمات شهری و هزینه های ناشی 
از فرآیند گسترش شهرها و تحقق اهداف توسعه پایدار و جبران خسارتهای ناشی از حوادث 
طبیعی پیش بینی نشده و غیر طبیعی و... می باشند. با توجه به رویکرد مدیران شهری که 
سیاست اداره شهر را بر مبنای فرآیندهای توسعه محور )توسعه پایدار، توسعه نیمه پایدار، 
توسعه غیر پایدار و توسعه جزیره ای( و یا سیاست گذاری تحقق اهداف تاب آوری شهری قرار 
داده باشــند هزینه های معمول اداره شهر و تناسب آن ها با عایدی و درآمد شهرداری ها و 
میزان سرمایه گذاری مورد نیاز برای اجرای طرح های توسعه ای و کیفی سازی خدمات شهری 
لزوم هم افزایی توان حکمفرمایی شهری و فراشهری جهت تأمین هزینه های لازم و ضروری 
در فرآیندهای توسعه محور را افزایش می دهد. با لحاظ پیشینه تاریخی که ذکر شد و شرح 
بدهکاری و بستانکاری شــهرداری ها، اکنون به مواردی از مسائل و مشکلات شهری که 
کلانشهرهای امروزی با آن مواجهه می باشند نیز اشاره می کنیم. به عنوان مثال درمانگاهی با 
هدف خدمات رسانی به شهروندان در یکی از محلات شهری توسط یکی از نهادهای شهری 
ایجاد شده است مع الاسف جانمایی و مکان گزینی مناسبی صورت نگرفته و این درمانگاه 
در یکی از متراکم ترین محلات شــهری واقع شده اســت و همین امر سب بروز ترافیک 
خودرویی و ازدحام جمعیت پیاده و سواره در اطراف درمانگاه شده است. جالب تر آنکه این 
مکان در ابتدا به اداره دیگری تعلق داشته و اصلاً به منظور بهره برداری درمانگاهی و با کاربری 
بهداشتی - درمانی طراحی نشده بود و سپس از کاربری خدمات اداری به کاربری بهداشتی 
- درمانی تغییر کاربری داده است. فضای کاربری با جمعیت تحت پوشش همخوانی ندارد. 
در فضایی محدود قرار است در طول شبانه روز به صدها نفر که برخی از آن ها از دیگر محلات 
شهری و حتی پیرامون شهر به این درمانگاه مراجعه کرده اند خدمات درمانی ارائه شود. قطعاً 
شاهد کاهش کیفیت خدمات ارائه شده و افزایش سرعت استهلاک تاسیسات و تجهیزات 
درمانی می باشیم. پروسه درمان بیماران طولانی شده و سطح رضایت مندی آن ها کاهش 
می یابد. مدت زمان انتظار برای دریافت خدمات نیز افزایش یافته و همین موضوع سبب بروز 
تنش ها و تبعیض ها می شود. در این مبحث فقط به عدم تناسب فضا با جمعیت اشاره نمودیم 
و نحوه ارائه خدمات به شــهروندان را از این زاویه کنکاش نمودیم. حال آنکه به کمیت و 
کیفیت خدمات، تجهیزات، تاسیسات و کادر درمانی و شرایط برخورداری از امکانات موجود 
یا امکان توسعه زیر ساخت ها نیز پرداخته نشد. شهرداری ها در کنار سایر نهادهای متولی امور 
شهر، ارائه خدمات تخصصی متناسب با شرح وظایف خودشان را عهده دار هستند و هر کدام 
از دستگاه ها و نهادهای متولی امور شهر در زمینه های عمومی و تخصصی و اجرایی و خدماتی 
و... حسب شرح وظایف سازمانی خویش به شهروندان خدمات رسانی می نمایند. نکته مهم 
اینجاست که هر کدام از آن ها در ساختار حکمفرمایی شهری زیر مجموعه ای از مجموعه های 
بزرگتر در حکمرانی ملی می باشــند و بروز هرگونه کمی، کاســتی یــا نقصانی در نحوه 
خدمات رسانی آن ها سبب کاهش احساس رضایت مندی شهروندان خواهد شد. شهروندان 
ورای زیر مجموعه ها، عملکرد و تصمیم سازی در حکمفرمایی فرا شهری را نیز در پیدایش 
و اســتمرار وضع موجود یا شرایط نامطلوب دخیل می دانند. بنابراین نارضایتی از یک زیر 
مجموعه به نارضایتی از یک سیستم و در نهایت به تنش با ساختار سیستم بدل خواهد شد. 
گر چه وجود شــفافیت و نظارت در فرآیندهای سیســتمی سبب افزایش رضایت مندی 
شهروندان و تفکیک ارزیابی دستگاه ها و زیر مجموعه ها در نگاه شهروندان می شود لیکن 
همچنان قوت عملکرد مجموعه ها با زیر مجموعه ها و ضعف عملکرد آن ها نیز بصورت کلی 
مورد ارزیابی شهروندان قرار خواهند گرفت. بنابراین در نگاه شهروندان حکمفرمایی شهری 
زیر مجموعه حکمرانی فرا شهری )ملی و استانی( بوده و حکمفرمایی فراشهری مسئولیت 
نظارت، بازرسی و بهینه سازی خدمات ارائه شده به شهروندان را بر عهده خواهد داشت. با 
توجه به آنچه پیش تر اشاره شد حکمفرمایی شهری بدلیل مجموعه ای از محدودیت های 
منابع مالی و انسانی امکان غلبه بر همه چالش های موجود را نخواهد داشت از سوی دیگر 
علی رغم همه روشــنگری ها و تبیین جایگاه سازمانی، نهادهای متولی امور شهر و میزان 
ارتباط آن ها با ساختارهای حکمرانی فراشهری )ملی و استانی( و مسئولیت محدود هر کدام 
از این نهادهای متولی امور شهر از نظر شهروندان دارای پیوندهای ناگسستنی می باشند. در 
نگاه شهروندان کاستی های مدیریت شهری متوجه حکمفرمایی فرا شهری بوده و عکس 
قضیه نیز مصداق دارد. از طرفی موفقیت های مدیریت شــهری در فرآیند توسعه توسط 
حکمفرمایی فرا شهری )ملی و استانی( تبلیغ و منعکس می شود به گونه ای که پیشرفت 
حاصل شده در فرآیند توسعه شهری در گرو حمایت های حکمرانی فراشهری بوده است. 
برای ملموس شدن هرچه بیشتر بحث به ذکر مثالی می پردازیم. به عنوان نمونه مدیریت و 
برنامه ریزی شهری در طرح های مطالعاتی خویش برای غلبه بر چالش ترافیک خودرویی و 
باز کردن گره کور ترافیک شهری، تعریض برخی اتوبان ها، احداث پل ها و سایر مستحدثات 
و زیرساخت های شهری و تغییر هندسی برخی مسیرهای پر تردد را پیشنهاد داده و نیاز 
است که برای فرآیندهای عملیات اجرایی و بهره برداری و پسا بهره برداری آماده سازی شوند. 
با یک محاسبه ساده چند برابر بودجه یک ساله یک کلانشهر برای اجرای این پروژه شهری 
بودجه لازم است و عدم تخصیص منابع مالی لازم، سبب تاخیر زمانی طولانی در فرآیندهای 
عملیاتی پروژه شــهری شده و اجرای دیگر طرح های شهری نیز به حالت تعلیق موقت یا 
تعطیلی کشانده می شوند. در اینجاست که ضرورت هم افزایی حکمرانی شهری و فراشهری 
از طریق تخصیص حمایت های مالی مناسب به این پروژه و دیگر پروژه های شهری، مدیریت 
و برنامه ریزی شهری را از مرحله بن بست خارج کرده و ریل گذاری مطلوبی برای پیشرفت 
فیزیکی طرح های شهری مشخص می شود. البته مزایای هم افزایی توان حکمفرمایی شهری 
و فراشهری صرفاً متوجه کلانشهرها و شهرهای متوسط نبوده و شامل روستاها و شهرهای 
کوچکی که اقتصاد توســعه یافته ندارند نیز می شود. هم افزایی توان حکمرانی شهری و 
فراشــهری در فرآیندهای توسعه محور علاوه بر پروژه های اقتصادی در مباحث اجتماعی، 
فرهنگی - هنری، حقوقی، زیست محیطی و... نیز قابلیت بهره برداری دارند. رویکرد هم افزایی 
حکمفرمایی در همه سلسله مراتب و زیر مجموعه ها علاوه بر حمایت مالی از پروژه هایی که 
تاخیر در بهره برداری آن ها موجب پیچیدگی فرآیندها و کاهش توان اجرایی مدیریت شهری 
و نارضایتی شهروندان شده شامل حمایت های حقوقی و قانونی نیز می شود. زیرا برخی از 
چالش های مدیریت شــهری فراتر از جنبه مالی با جنبه های حقوقی نیز مواجهه بوده و 
ضرورت تدوین قوانین و بسترسازی برای اجرایی شدن مصوبات قانونی ضرورت می یابد. هم 
افزایی حکمفرمایی ها برای یافتن راهکار و غلبه بر معضل زمان و مکان مناسب دارد و پیش 
از وقوع بحران ها و ایجاد حالت ضعف در مدیریت شهری و طغیان شهروندان باید معضلات 
شهری ریشه یابی و حل و فصل شوند. از این منظر رویکرد هم افزایی همه جانبه حکمفرمایی ها 

با یکدیگر نوعی آینده نگری مطلوب محسوب می شود.

هم افزایی حکمفرمایی مطلوب در فرآیند توسعه پایدار شهری
نیما نعمتی - کارشناس ارشد برنامه ریزی و توسعه پایدار
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اعتماد: چرا اصلاح طلبان بهانه جو را 
خلع  سلاح نمی كنيد؟

يك��ي از ادعاهاي ما اصولگراه��ا درباره 
اصلاح طلبان- كه دست بر قضا درست 
هم هس��ت- اين است كه جريان سياسي يادشده 
دنبال بهانه اس��ت تا انتخابات را كمرنگ و يا حتي 
آن را تحري��م كن��د. همچنين ادعا مي ش��ود كه 
اصلاح طلبان موضوع ردصلاحيت ها را دس��تمايه 
فش��ار به دس��تگاه هاي اجرايي و نظارتي قرار داده 
و مي خواهن��د از نظام امتياز بگيرند. سال هاس��ت 
ك��ه جري��ان اصلاح طل��ب در انتخاب��ات مجلس، 
رياست جمهوري و حتي ش��وراي شهر و روستا با 
تبليغات فراوان، س��روصدا راه مي ان��دازد كه چون 
كانديداهاي ش��ان قلع و قمع مي شوند عملا امكان 
رقابت را از دست مي دهند و به همين دليل عطاي 
مش��اركت را به لقايش مي بخشند. آنها همچنين 
در براب��ر اين ادعاي اصولگرايان كه معتقدند تعداد 
نامزدهاي اصلاح طلب معمولا زياد است، مي گويند 
اينها اف��راد اصلي و مش��هور و اصطلاح��ا راي آور 
نيستند. خلاصه اينكه اين كشمكش مدتي ادامه 
مي يابد و بعد از برگزاري انتخابات، موقتا پرونده اش 
بسته مي شود و همه منتظر راند بعدي مي شوند تا 
انتخاباتي ديگر از راه برس��د و چالش ها دوباره جان 
بگيرد. خب چه بايد كرد؟ اين بازي را بايد تا قيامت 
ادام��ه داد؟ اگر قرار بر تداوم بازي اس��ت، برنده اين 
بازي كيست؟ اصلاح طلبان كه به دليل ناكامي در 
انتخابات برنده نيستند، پس ظاهرا بايد طرف مقابل 
يعني اصولگرايان پيروز ميدان باشند. اما واقعا اين 
طور اس��ت؟به نظر مي رسد پاسخ اين سوال منفي 
اس��ت زيرا با تبليغاتي كه از رهگذر بازي رسانه اي 
اصلاح طلبان بر سر تصفيه كانديداهاي شان اتفاق 
مي افتد، مقبوليت نظام انتخاباتي مخدوش مي شود 
و به علاوه مشاركت، سال به سال پايين تر مي آيد. در 
دو انتخاب��ات اخير )1398 و 1400( ركورد كاهش 
مشاركت شكسته شد و اصولگرايان پيروز ميداني 
ش��دند كه خودش��ان هم از آن خوشحال نبودند. 
فرآيند ردصلاحيت اصلاح طلبان )و نيز اصولگراهاي 
منتقد( فضا را براي مظلوم نمايي اصلاح طلبان آماده 
مي كن��د. پس باي��د اين بهانه را گرف��ت و اين كار 
بسيار ساده است و آن تاييد صلاحيت فله اي! همه 
كانديداهاي آنهاست. در بعضي دوره هاي انتخابات، 
اصلاح طلبان نش��ان داده اند حاضر به كناره گيري 
به نفع همديگر نيس��تند. )نمونه اي كه بس��يار به 
ضررش��ان شد انتخابات رياس��ت جمهوري 1384 
است. خودشان مدعي اند اگر يكي از آقايان كروبي و 
معين كنار مي رفتند معجزه انتخابات به نفع آنها رقم 
مي خورد و احمدي نژاد 8سال بر ملت و نظام هزينه 
بار نمي كرد( در شرايطي كه ائتلاف بين آنها تقريبا 
محال است تاييد صلاحيت همه آنها، هزينه سياسي 
را كم مي كند و از طرفي چون مااصولگراها معتقديم 
ك��ه آنها اعتبار و پايگاه خود را در جامعه از دس��ت 
داده اند، راي نمي آورند و اصطلاحا خيط مي شوند! 
نتيجه نهايي هم معلوم است و آن پيروزي درخشان 
جري��ان اصولگراي��ي در يك رقابت جدي اس��ت. 
پيشنهاد بالا كاملا عملياتي است و تنها دليلي كه 
اصولگراها مي توانند آن را نپذيرند اينكه خودشان نزد 
وجدان خويش، راي نداشتن اصلاح طلبان را قبول 
نداشته باشند و از نتيجه غيردلخواه، دچار كابوس 

شوند و اين خودش البته مقوله اي قابل اعتناست.

ایران:نقش راهبردی یمن در جنگ غزه
س��ه هفته پيش دولت يم��ن از طريق 
سخنگوی نظامی نيروهای مسلح، ورود 
رسمی و علنی به جنگ با دشمن صهيونيستی را 
اع��لام كرد. از منظر نظامی و ژئوپليتيكی، مداخله 
رس��می يمن در جنگ، نقطه عطفی بس��يار مهم 
تلقی می شود، زيرا اين مداخله نشان دهنده ناتوانی 
يا عدم تمايل كش��ورهای عربی برای كمك واقعی 
به مردم فلسطين اس��ت. در زمانی كه كشورهای 
ثروتمند عربی و اسلامی از تحريم اسرائيل يا اعمال 
فش��ار بيش��تر بر متحد خود، ايالات متحده، برای 
تصويب آتش بس يا حتی باز ك��ردن گذرگاه رفح 
برای رساندن كمك های بشردوس��تانه خودداری 
می كنند، كش��ور فقير و جن��گ زده يمن، جبهه 
مقاومت جديدی در برابر اس��رائيل گش��وده است. 
در ادامه طرح نظامی يمن در رويارويی با اسرائيل، 
نيروی دريايی يمن كش��تی اس��رائيلی »گلكسی 
لي��در« متعلق به تاجر صهيونيس��ت و از نزديكان 
يكی از عناصر كليدی موساد يعنی »رامی اونگر« را 
توقيف كرد. اين كشتی به سواحل يمن منتقل شد 
و تمام خدمه آن بازداشت شدند. كاری كه حوثی ها 
انجام دادند، طبق قوانين بين الملل��ی دريانوردی، 
دزدی دريايی يا تروريستی محسوب نمی شود، زيرا 
يحيی السريعی چند روز قبل از توقيف كشتی اعلام 
كرده بود كه ارتش يمن كشتی های اسرائيلی را در 
آب های سرزمينی هدف قرار می دهد، او همچنين به 
كشورهای ديگر توصيه كرد، اتباع آنها كه در دريای 
سرخ حضور دارند از كش��تی های اسرائيلی دوری 
كنند. بنابراين، توقيف اين كش��تی در يك زمينه 
صرفاً نظامی انجام می شود و اسرائيل نمی تواند نظريه 
اخلال در تجارت بين المللی يا تهديد ناوبری دريايی 

در دريای سرخ را مطرح كند. 
در سطور فوق به طرح راهبردی و يكپارچه انصارالله 
و مداخله آنها در جنگ عليه دشمن صهيونيستی 
اشاره شد كه اين طرح با هدف قرار دادن بندر ايلات 
با موش��ك و پهپاد آغاز شده و توقيف كشتی برای 
تكمي��ل اختلال در بندر اي��لات و خطوط دريايی 
منتهی به آن انجام ش��ده اس��ت. همه جهان و به 
ويژه امريكا از اهميت تنگه باب المندب و آب های 
دريای سرخ برای تجارت جهانی آگاه هستند، زيرا 
روزانه حدود 6.2 ميليون بشكه نفت خام از اين آبراه 
عبور می كند. حدود 30 درصد از تجارت جهانی گاز 
طبيعی از طريق اين تنگه عبور می كند. به همين 
دلايل، جنبش انصارالله به عنوان چالشی برای امريكا 
است زيرا نيروهای ارتش يمن با امكانات اوليه و نه 
چندان پيشرفته، كشتی صهيونيست ها را توقيف 

كردند و كاری از دست ناوهای امريكايی بر نيامده 
است.

يكی از نتايج مهم غيرنظامی كه روند توقيف كشتی 
و مداخله كلی يمن در جن��گ در كنار برادران در 
نوار غ��زه به دس��ت خواه��د آورد، تقويت جايگاه 
مذاكره كننده فلسطينی بر سر ميز گفت و گو است. 
اي��ن برگ برن��ده مذاكره در زمانی به دس��ت آمد 
كه دولت موقت نتانياهو از هرگونه تبادل اس��را يا 
آتش بس برای بي��ش از 45 روز طفره رفت و آن را 
رد كرد. با اين حال، پس از عمليات يمن، اسرائيلی ها 
ش��روع به مذاكره در رابطه با تبادل اسرا و تصويب 

آتش بس برای پنج روز متوالی كردند.
در س��طح منطقه ای، مداخله انص��ارالله در جنگ 
نش��ان دهنده مواضع قاطع عربی و اسلامی آنها در 
قبال مسئله فلسطين است و آنچه امروز مشاهده 
می كنيم اين اس��ت كه گروه ه��ای مردمی عرب از 
جمله مردم عربس��تان از اين اقدام يمن حمايت و 
تمجيد می كنند. برخی گزارش های رس��انه ای نيز 
از امضای قريب الوقوع توافق آشتی بين طرف های 
يمنی خبر می دهند و همه اينها نشان می دهد كه با 
وجود بذر همه توطئه ها و كشمكش هايی كه امريكا 
در منطقه كاشته است، يمن امروز در حال تبديل 
شدن به يك قدرت منطقه ای و ژئوپليتيكی است كه 
هرگز نمی توان آن را در معادلات و موازنه های قدرت 

در تفكر رئاليسم ناديده گرفت.

جمهوری اسلامی: یکدست سازی،
 انحراف از انقلاب

در مس��ائل داخلی اين روزها 
بعد از مش��كلات مس��تمر و 
پايان  ناپذير معيشتی و اقتصادی، موضوع انتخابات 
از اهميت و حساسيت بالائی برخوردار است. نوع 
برخورد با داوطلبان نمايندگی مجلس از يكطرف 
و انواع اظهارنظرهائی كه بعضی از فعالان سياسی 
درباره انتخابات مجلس و ساختار حكمرانی كشور 
می كنند از طرف ديگر، موضوعاتی هستند كه اگر 
به آنها توجه و پرداخته نشود، آينده خطرناكی در 
انتظار كشورمان خواهد بود. به همين دليل بايد به 
اين موضوع توجه ويژه شود و برای رفع اين خطر 

تلاش فوق العاده ای به عمل آيد.
متاسفانه بعضی فعالان سياسی اين روزها سخنانی 
گفته اند كه نش��ان  دهنده عزم آنان بر ادامه دادن 
به مس��ير خلاف قانون و خ��لاف مصالح عمومی 
است. دبيركل يكی از احزاب خواستار يكدست تر 
شدن حكومت ش��ده و برای آنكه بر اين خواسته 
انحرافی خود س��رپوش ظاهرپسندی بگذارد اين 
را هم چاشنی س��خنان خود كرده كه تعدادی از 
مسئولين و وزرا انقلابی نيستند و بايد كنار بروند و 

جای خود را به افراد انقلابی بدهند.
اين سخن، حداقل به 5 دليل سخنی انحرافی 

و خلاف است.
اول آنكه يكدست سازی با روح قانون اساسی نظام 
جمهوری اس��لامی در تضاد است. قانون اساسی 
مظهر تفرق قدرت اس��ت و به همين دليل است 
كه بر استقلال قوای سه گانه و عدم آنها در يكديگر 
تاكيد كرده است. يكدست سازی حاكميت، يعنی 
دستگاه های حاكميتی همگی يكسان بينديشند، 
يكس��ان عمل كنند و در هي��چ زمينه ای تفاوتی 
با همديگر نداش��ته باش��ند. اين، چيزی است كه 
مطرود قانون اساس��ی نظام جمهوری اس��لامی 
اس��ت. دوم آنكه وجود اصول متع��دد مربوط به 
آزادی بيان، قلم، اجتماعات و عقيده كه در قانون 
اساس��ی وجود دارند، درصدد ايجاد تنوع و ترويج 
و تحكي��م جري��ان يافتن س��لايق و ديدگاه های 
مختلف سياسی در جامعه هستند. قوانين فرعی 
و ع��ادی نيز در تمام زمينه های حكمرانی همين 
ه��دف را دنبال می كنن��د و از اين طريق درصدد 
ميدان دادن به افراد، اقشار، صاحبان افكار و عقائد 
مختل��ف در چارچ��وب منافع ملی هس��تند تا از 
رهگذر نگرش های متنوع، تصميمات جامعی اتخاذ 
گردد و كشور از مديريتی جامع نگر برخوردار شود. 
اين جامع نگری با يكدست سازی سازگاری ندارد. 
س��وم آنكه مجلس شورای اسلامی ذاتاً جای كنار 
هم قرار گرفتن نقطه  نظرهای گوناگون اس��ت تا 
زمينه ای برای تضارب آرا باشد. از تضارب آراء است 
كه قانون مفيد و موثر به دس��ت می آيد. مجلس 
يكدس��ت دچار فقر تض��ارب آراء اس��ت و هرگز 
نمی تواند قانون مورد ني��از جامعه را تدوين كند. 
بنابراين، مجلس يكدست برخلاف اقتضای ذاتی 
مجلس مورد نظر نظام جمهوری اس��لامی است. 
چه��ارم آنكه دولت نيز ب��رای آنكه در بخش اجرا 
بتواند كارآئی قابل قبولی داشته باشد بايد مجمعی 
از صاحب��ان توانمندی های فكری ب��ا آراء و نقطه 
 نظرهای متنوع باشد. دولتی كه اعضاء آن يكدست 
باشند و همگی از يك صدا پيروی كنند و به يك 
نقطه چشم بدوزند، هرگز نمی تواند به تصميمات 
جامع دست يابد. اين وضعيت به فقر فكری بزرگی 
منجر می ش��ود كه كش��ور را دچ��ار عقبگرد و يا 
حداقل درج��ا زدن می كند. و پنجم آنكه انقلابی 
بودن اگر بطور دقيق مفهوم شود، با يكدست سازی 
در تضاد آشكار است، زيرا فلسفه انقلاب اسلامی 
مبارزه با سلطه خانواده سلطنتی و عناصر وابسته 
به س��لطنت بر كش��ور بود. اين سلطه، از عوارض 
يكدس��ت بودن حاكميت بود. در آن دوران، شاه 
می خواست حاكميت در كشور به صورت يكدست 
در اختيار او باشد و تمام كارگزاران مطيع فرمانش 
باش��ند. انقلاب اسلامی، اين بس��اط را برهم زد و 
نظام مردمی جمهوری اس��لامی را به وجود آورد 
تا عموم مردم بتوانند در حاكميت سهيم و نقش 
داشته باشند. بنابراين، يكدس��ت  سازی، انحراف 
از انق��لاب اس��ت و همه بايد ب��رای جلوگيری از 
آن تلاش كنند. انتخابات، تنها فرصتی اس��ت كه 
مسئولان ارشد نظام می توانند از آن برای جبران 
انحرافاتی كه از قانون صورت گرفته استفاده كنند. 
عمل به قانون در تمام مراحل انتخابات، بهترين راه 

برای ترميم اعتماد عمومی است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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در چن��د روز اخي��ر خب��ری مبنی ب��ر تصويب افزاي��ش بودجه 
صداوس��يما توسط مجلس شورای اسلامی منتشر شد كه احتمالا 
اين خبر به مذاق آقای جبلی رئيس رسانه ملی صداوسيما خوش 
آمده است. مطابق اين خبر نمايندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه علنی در ادامه بررس��ی موارد ارجاعی از كميسيون تلفيق 
تبص��ره 2 ماده ۷۷ لايحه برنامه هفت��م را تصويب كردند و طبق 
اين مصوبه، به منظور تحقق تكاليف و ش��اخص های تعيين شده 
در اين قانون برای س��ازمان صداوسيما، س��ازمان برنامه و بودجه 
مكلف اس��ت در سال اول برنامه، نس��بت به افزايش 43 درصدی 
س��هم دولت در تامين اعتبارات 1402 س��ازمان صدا و س��يمای 
جمه��وری اس��لامی ايران اقدام كند و اين افزايش را در س��نوات 
بعد از س��ال 1403 نيز پايه افزايش سنواتی قرار دهد. سوالی كه 
برای عده زيادی بعد از اين مصوبه به وجود آمده اس��ت اين است 
كه آيا آقايان نماينده، دستاوردها و عملكردهای اخير صداوسيما 
را م��ورد توجه قرار داده اند؟ ای كاش برای مردم روش��ن می ش��د 
كه اين افزايش بودجه پاداش برای صداوس��يما اس��ت و يا كمك 
هزين��ه برای ارتقا س��طح كيفی كه اكنون در س��طح قابل قبولی 
نيس��ت. ای كاش مشخص می ش��د كه اين بودجه قرار است كجا 
س��رريز شود. در س��اخت برنامه هايی با ارزش محتوايی پايين؟ يا 
سريال های س��طحی كه مخاطب آنچنانی ندارند؟ مسئله اين جا 

اس��ت كه اصلا مشكل صداوسيما بودجه نيست. مگر سابق بر اين 
بودجه كافی نداش��ت؟ طی س��ال های اخير ما چه رش��دی را از 
صداوس��يما ش��اهد بوده ايم كه اكنون لايق اين است كه افزايش 
بودجه بدون بررس��ی دقيق داش��ته باش��د؟ مگر غير از اين است 
كه در بين بيس��ت ش��بكه مل��ی، نصف ش��بكه ها درحال پخش 
س��ريال های قديمی هستند كه چندين بار هم بازپخش شده اند؟ 
هم اكنون س��ريال های جديد چه از لحاظ محتوا و كيفيت و چه 
از لحاظ ميزان مخاطب قابل قياس با سريال های قديمی نيستند. 

كدام يك از برنامه های محوری و موضوعی صداوسيما جريان ساز 
ش��ده اند؟ اين رس��انه ملی چقدر به ذائقه مخاطب و سرگرمی او 
توجه نش��ان داده است؟ مشكل صداوس��يما اصلا بودجه نيست. 
مش��كل اساس��ی ضعف در برنامه ريزی، مديريت و توليد محتوای 
مناسب است. س��ال ها اس��ت كه تلويزيون ما از مخاطب عقب تر 
اس��ت و اصلا او را درست نمی شناسد. عدم مخاطب شناسی باعث 
ش��ده اس��ت توليداتی داشته باشد كه اكنون نس��بت به توليدات 
قديمی عقب تر باش��ند. آن قدر عقب است كه فكرش را نمی كرد 
كه س��ريالی مانند»سرزمين مادری« كه س��ال ها در توقيف بود، 
می تواند دوباره مخاطب را پای تلويزيون بنشاند. آنقدر عقب است 
كه حتی بس��ياری از هنرمندانی ك��ه نزد مخاطب اعتباری دارند، 
حاضر به همكاری با آن نيس��تند. صداوس��يما بيش از اين كه به 
فكر بودجه باش��د، بايد راهی پيدا كند كه دوباره نبض مخاطب را 
به دس��ت آورد و اين نيازمند برنامه ريزی و توجه ويژه اس��ت و نه 
بودجه های كلان. بودجه های كلان ش��ايد برای مديران خوشايند 
باش��ند، اما برای مخاطب منفعتی ندارد و ما عملا خروجی از آن 
نمی بيني��م. به گزارش هنرآنلاين، در پاي��ان بايد گفت، بهتر بود 
نمايندگان مردم، واقعا نماينده مردم می شدند و دمی به اين فكر 
می كردند كه صداوسيما به جای افزايش بودجه نيازمند پاسخ به 

اين سوال است كه دستاورد كجاست؟ 

 تاملی بر خبر تصویب افزایش بودجه صداوسیما در مجلس؛

دستاورد کجا،  بودجه کجا؟

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»دفتر يادداشت« عنوان تازه  ترين مجموعه شبكه نمايش خانگی 
و محص��ول اختصاصی فيلم نت اس��ت كه از چند م��اه قبل و با 
تبليغ های كنجكاوی برانگيزش در فضای مجازی، اشتياق زيادی 
در ميان مخاطبان برای تماش��ای آن به وجود آمد. اين مجموعه 
در هم��ان قس��مت اول نش��ان داد كه اين انتظار ب��ی راه نبوده و 
س��ازندگان اثر با بروز خلاقيت و چاشنی جسارت، تلاش كرده اند 
در مس��ير ساخت فضايی متفاوت و كمتر تجربه شده گام بردارند. 
ويژگی های ممتاز اين س��ريال و ب��ه كارگيری جزئيات فراوان در 
س��ير روايت و پرداخت شخصيت ها نش��ان می دهد اين مجموعه 
می تواند يكی از موفق ترين آثار شبكه نمايش خانگی باشد. علاوه 
بر اين ، اس��تفاده از چهره  محبوب و موفقی چون »رضا عطاران« 
از برگ های برنده »دفتر يادداش��ت« اس��ت. در اين سال ها عمده 
آث��ار كمدی، بي��ش از آنكه در پی ريزی منط��ق روايی متكی بر 
اعمال ش��خصيت و كنش و واكنش او در قبال رويدادها باش��ند، 
ب��ا بهره گي��ری از الگوهای امتحان پ��س داده و قصه های كهنه و 
قابل پيش بينی نوش��ته و كارگردانی شده اند. تازه ترين اثر كيارش 
اس��دی زاده اما، راهی بس��يار متفاوت را طی كرده اس��ت. هسته 
مرك��زی قصه »دفتر يادداش��ت« پيرامون ش��خصيت اصلی آن، 
ايرج)رضا عطاران( و موقعيت ويژه او ش��كل گرفته است. مسعود 
خاكباز، نويس��نده اين اثر كوش��يده با ظرافتی مث��ال زدنی و به 
گونه ای منس��جم، موقعيت محوری داستان و پرسوناژهای اصلی 
را در هم��ان اپيزود اول به مخاطب معرف��ی كند و علاوه بر اين، 

اشتياق لازم برای تماشای ادامه اين مجموعه را نيز در تماشاگر به 
وجود آورد. فيلمنامه نويس با هوشمندی، نقطه شروع اين سريال 
را در زمان گذشته قرار داده است تا از اين طريق و بدون متوسل 
شدن به اضافه گويی و يا طراحی سكانس های متعدد و بی ارتباط 
ب��ا پلات اصل��ی، اطلاعات مهمی درباره پيش��ينه دو ش��خصيت 
اصلی مطرح می كند. بر خلاف بس��ياری از آثار كه در بهره گيری 
از بازيگران��ی چون رضا عطاران مرع��وب توانمندی آن ها در ارائه 
نقش های تيپيكال می ش��وند، شخصيت »ايرج« در اين مجموعه 
به صورتی خلق ش��ده كه در اجرا وابس��ته به بازيگر به خصوصی 
نيس��ت و در اين شرايط عطاران توانسته با حضور در اين سريال، 
شمايل متفاوتی از خود را ارائه كرده و بعد تازه  از توانمندی هايش 
را عرضه كند. كيارش اس��دی زاده در اين سريال راوی داستان و 

روابط ميان پرسوناژهايی است كه با وجود بهره بردن از بنيان های 
رئاليس��تی، با آشنايی زدايی از آن ها و در موقعيتی كم نظير، اين 
دو المان مهم از شكل و ساختاری فانتزی نيز برخوردار هستند كه 
تنها رسيدن به همين موضوع، دستاوردی ويژه به حساب می آيد. 
او برای ايجاد اين پيوند و خلق توامان فضايی پر بس��امد ميان دو 
رويكرد »رئال« و »فانتزی«، ش��يوه كارگردانی مناس��بی را اتخاذ 
كرده اس��ت. نوع ميزانسن ها و شيوه دكوپاژ »دفتر يادداشت«، در 
بسياری از پلان ها آگاهانه از نماهای متداول و آشنا برای مخاطب 
فاصل��ه گرفته اس��ت، در حالی كه س��ازنده فراموش نمی كند كه 
اي��ن مجموعه بايد قابليت جذب مخاطب انبوه را داش��ته باش��د. 
بنابراين در ش��كل و صورت كارگردانی، به خودنمايی دچار نشده 
و در به كارگيری تكنيك های خلاقانه حد تعادل را نگه داش��ته و 
زياده روی نمی كند. رويكردهای طراحی صحنه و فيلمبرداری، و 
همچنين انتخاب توناژ رنگی غالب نيز بر اساس همان اصلی كه به 
آن اش��اره شد صورت گرفته است و به اين ترتيب، مشخص است 
كه برای چينش عناصر بصری اين سريال، زمان و انرژی بسياری 
صرف ش��ده اس��ت. محمدعرفان صديقيان در پايان متن خود در 
برنا نوش��ت: »دفتر يادداش��ت« كمدی مدرنی است كه می تواند 
ذائق��ه مخاط��ب را تغيير داده و آن را بهبود ببخش��د. قضاوت در 
خصوص كيفيت نهايی اين مجموعه هنوز زود اس��ت، اما قسمت 
اول اين س��ريال، نويدبخش اثری مخاطب پس��ند و در عين حال 

حرفه ای در شبكه نمايش خانگی است.

محبوبه اعرابی كارگردان اثر نمايشی»افسانه خرت و پرت پرانی« 
در بيس��ت و يكمين جش��نواره بين الملل��ی نمايش های آيينی و 
سنتی با اش��اره به اثرگذاری اين رويداد در حفظ و اشاعه تمدن، 
فرهنگ و آيين های كهن ايرانی، لازمه اثرگذاری را اجرای درست 
اي��ن رويداد و فرصت ارائه كامل و درس��ت نمايش هايی آيينی و 
س��نی با پرهيز از مميزی هايی كه به اصل اثر لطمه وارد می كند، 
بي��ان كرد و گفت: اين امر ن��ه تنها به اصل آيين و فرهنگ لطمه 
می زند، بلكه به پايه و اس��اس اين رويداد نيز خدشه وارد می كند. 
وی كه نخس��تين حضورش را در اين دوره از جش��نواره در مقام 

كارگردان تجربه می كند، از تمركز زدايی اين جش��نواره به عنوان 
اتفاقی مبارک ياد كرد و افزود: فراهم ش��دن فرصت تماشای آثار 
ب��رای هنرمندان و علاقه مندان به نمايش عروس��كی و آش��نايی 
آن ه��ا آيين ها و س��نت های مختلف، در كنار تب��ادل اطلاعات و 
تجربيات هنرمندان از دستاوردهای اين اتفاق است. اين هنرمند 
دركنار مزيت های ياد ش��ده به عدم برنامه ريزی درست برای اين 
رويداد اشاره و سنجيدن شرايط حضور هنرمندان شركت كننده با 
گنجاندن ميزبانی ديگر استان ها برای بخش های مختلف جشنواره 
در دل فراخ��وان را ام��ری مهم و تاثيرگذار برای ش��ركت فعالان 

اي��ن عرصه ذكركرد و خواس��تار نگاه حمايتی وي��ژه برای حضور 
هنرمندان شركت كننده در اين رويداد ملی شد. اعرابی ادامه داد: 
متاس��فانه فراهم كردن ش��رايط حضور برای شركت كنندگان در 
اين رويداد مس��ئله ای كه مورد غفلت برگزار كنندگان قرار گرفته 
است. به گزارش هنرآنلاين، او كه پيش از اين به عنوان عروسك 
گردان دراين رويداد بين المللی حضور يافته اس��ت، با اش��اره به 
اين كه خراسان ش��مالی مهد آيين ها و سنت های مختلف است، 
اظهارداش��ت: اگر بس��تری فراهم ش��ود تا آيين های اين خطه به 
هنرمندان معرفی ش��ود، ب��ه طور قطع می ت��وان از ظرفيت های 
اي��ن خطه برای تبديل آن به هنر نمايش بهره جس��ت و به نظر 
 می رس��د برنامه ريزان بايد از اين اتفاق به بهترين ش��كل ممكن

 بهره بگيرند.

 »بورن« جدید ساخته می شود

»ناآرامسایشگاه« در پایان راه

 طلسم اسکاری »بردلی کوپر« می شکند؟

»ورشینا« روی صحنه می رود 

كمپانی يونيورس��ال در مراحل اوليه س��اخت 
فيلم جديدی درباره »جيس��ون بورن« است و 
»ادوارد برگر« فيلمساز »در جبهه غرب خبری 
نيس��ت« در حال مذاك��ره ب��رای كارگردانی 
اس��ت. اي��ن فيلم جدي��د آخرين قس��مت از 
س��ری فيلمهای پرفروش »بورن« خواهد بود 
كه تاكنون پنج قس��مت از آن س��اخته شده و 
در چهار قس��مت »مت ديم��ون« ايفاگر نقش 
اصلی بوده اس��ت. اين مجموع��ه فيلم تاكنون 
بي��ش از 1.6 ميلي��ارد دلار در گيش��ه جهانی 
فروخته اس��ت. اين پ��روژه هن��وز در مراحل 
اوليه ساخت اس��ت، بنابراين هرگونه بازگشت 
بزرگ به دنيای جيسون بورن ممكن است در 
آين��ده ای دور روی ده��د. در حال حاضر هيچ 
فيلمنامه  ای در دست كار نيست و نويسنده ای 
هم نپيوس��ته است و مش��خص نيست كه آيا 
بازيگ��ران اصلی در اين قس��مت جديد ظاهر 

خواهند ش��د يا خير. »مت ديمون« اولين بار 
در س��ال 2002 نقش اين قاتل فراموش شده 
را در »هوي��ت بورن« بازی ك��رد و آخرين بار 
نيز اين نقش را در فيلم »جيس��ون بورن« در 
سال 2016 تكرار كرد. »جرمی رنر«، در سال 
2012 در فيل��م »ميراث ب��ورن« بازی كرد و 
احتم��ال حضور او در قس��مت جديد بيش��تر 
اس��ت. به گزارش ايس��نا به نقل از ورايتی، در 
صورت بس��ته ش��دن قرارداد؛ »ادوارد برگر« 
كارگردان فيلم برنده اس��كار »در جبهه غرب 
خبری نيس��ت« به مجموعه ای از كارگردانان 
س��ری فيلم های »بورن« ملحق می ش��ود كه 
ش��امل »داگ ليم��ان« )2002 هويت بورن(، 
»پ��ل گرين گ��راس« )2004 برت��ری بورن(، 
)200۷ اولتيماتوم بورن( و )2026 جيس��ون 
ب��ورن( و و »تون��ی گيلروی« )مي��راث بورن( 

می شود.

نمايش »ناآرامسايشگاه« به نويسندگی و كارگردانی 
محسن آزاد كه از اول آبان در تماشاخانه سنگلج 
روی صحنه می رود به پايان اجراهای خود رسيد. 
اين نماي��ش كه مورد توجه مخاطبان قرار گرفته 
و نظرات مثبتی را به خود اختصاص داد مهمانان 

ويژه ای از اهالی هنر داشته است. در خلاصه داستان 
اين نمايش آمده: »صولت زربنديان برخلاف وصيت 
پدرش كه آسايشگاه را وقف كرده می خواهد آنجا 
را بفروش��د. مبارک و ساكنين آسايشگاه تصميم 

می گيرند مانع او شوند كه...«/برنا 

»بردل��ی كوپ��ر« ك��ه می ت��وان او را يكی از 
بدش��انس ترين چهره های تاريخ جوايز اسكار 
توصيف كرد، تاكنون 9 باز نامزد جايزه اسكار 
)ش��امل 4 نامزدی در ش��اخه بازيگری( شده 
اما تاكنون موفق به كس��ب اين جايزه نش��ده 
اس��ت. اما او امس��ال ب��ا گريمی س��نگين در 
نقش اصلی »لئونارد برنس��تاين« موسيقيدان 
برجسته آمريكايی بازی كرده است و بر اساس 
 »Goldderby« پيش بينی وبس��ايت جوايز
هم اكن��ون از ديد روزنامه ن��گاران متخصص 
بالات��ر از »كيلين مورف��ی« بازيگر فيلم موفق 
»اوپنهايم��ر« و »لئون��اردو دی كاپريو« برای 
ب��ازی در فيل��م »قاتلان ماه كامل«، ش��انس 
اصلی ش��اخه بهترين بازيگر مرد اسكار 2024 
اس��ت. نكته ای كه ش��ايد توجهات بيشتری را 
معطوف به »بردلی كوپر« بكند اين است كه او 
علاوه بر بازيگری، نويس��ندگی، تهيه كنندگی 

و كارگردانی فيلم »مايس��ترو« را نيز بر عهده 
داش��ته اس��ت و در صورتی كه در تمامی اين 
ش��اخه ها نامزد اس��كار ش��ود، در مجموع 13 
نامزدی اسكار را به نام خود ثبت می كند. بايد 
منتظر ماند و ديد او امسال نخستين مجسمه 
طلايی خ��ود را تصاحب می كند يا خير. گفته 
می ش��ود »كوپر« برای رهبری اركس��تر يك 
موسيقی در نقش »لئونارد برنستاين« در فيلم 
»مايسترو« شش سال تمرين كرده تا اين كار 
را ب��ه درس��تی انجام دهد. به گزارش ايس��نا، 
»لئونارد برنس��تاين« نخستين رهبری خود را 
در 25 سالگی در فيلارمونيك نيويورک انجام 
داد كه ب��ه دليل بيماری يك��ی از همكارانش 
مجبور ش��د در م��دت كوتاه��ی وارد صحنه 
ش��ود و آنقدر خوب عمل كرد كه روز بعدش 
عكس��ش در صفحه اول نيوي��ورک تايمز قرار 

گرفت.  

 اركستر مجلسی »ورشينا« به رهبری محمود 
ميرزايی در شانزدهمين شب موسيقی ارسباران، 
پنجش��نبه 2 آذر ماه به اجرای موسيقی خواهد 
پرداخت. در اين كنسرت كه به اجرای موسيقی 
فيلم های شناخته شده تاريخ سينما اختصاص 

دارد، اركستر 45 نفره »ورشينا«، قسمت هايی 
از فيلم های »كاروان ها«، »بازی بزرگان«، »فتح 
بهش��ت«، »روح«، »چ��اراد«، »پ��در خوانده«، 
»مرثي��ه ای ب��رای يك رويا«، »اينترس��تلار« و 

»والس گرامافون« را خواهد نواخت./مهر 

نمايش »داي��ی وانيا« ب��ه كارگردانی »ليلا نوگب��اور« با بازی 
»اس��تيو كارل«، بازيگ��ر آمريكايی اول ارديبهش��ت 1403 در 
ب��رادوی روی صحنه می رود. در »داي��ی وانيا« كه توليد مركز 
تئاتر لينكلن اس��ت، علاوه بر »استيو كارل«، »ويليام جكسون 
هارپر«، »جين هوديشل«، »آلفرد مولينا«، »ميا كاتيگ باک« 
و »آنيكا نونی رز« به عنوان بازيگر حضور خواهند داشت. مركز 
تئاتر لينكن اعلام كرد كه »هايدی ش��رک«، نمايشنامه نويس 
ترجمه جديدی از نمايش��نامه »دايی واني��ا« ارائه داده و متن 
اجرا بر اس��اس ترجمه اوست. پيش نمايش »دايی وانيا« از دوم 
آوريل 2024 در سالن ويوين بومانت آغاز می شود./ايران تئاتر  

فيلم س��ينمايی »س��لفی با رستم« ساخته حس��ين قناعت از 
چهارش��نبه 8 آذر ماه به س��رگروهی پرديس سينمايی هويزه 
مش��هد در س��ينماهای سراسر كش��ور اكران می شود. حسين 
قناعت پيش از اين س��ابقه س��اخت آثار پرفروشی در سينمای 
ك��ودک همچ��ون »دزدو پ��ری«، »تپلی و م��ن«، »قهرمانان 
كوچك« و... و همچنين سريال پرمخاطب »ديو و ماه پيشونی« 
در ش��بكه نمايش خانگی را دارد. در خلاصه داستان »سلفی با 
رستم« آمده است: هليای 10ساله بدون آنكه از رازهای پدرش 
آگاه باش��د، زندگی به ظاهر آرام��ی دارد، اما هنگامی كه رازها 

برملا می شوند، زندگی اش را دگرگون می كنند./ميراث آريا

نمايش »كش��تی شيطان )كمدی اكتشافات(« به تهيه كنندگی 
آزاده نظری، كارگردانی حامد وكيلی و نويسندگی اميد طاهری 
از 25 آبان در س��الن س��ينمايی عرفان روی صحنه رفته است. 
به گفته آزاده نظری تهيه كننده نمايش »كشتی شيطان« علی 
صبوری بازيگر نمايش شامگاه 29 آبان در صحنه پايانی نمايش 
دچار آسيب ديدگی از ناحيه پا شد كه خوشبختانه آسيب ديدگی 
جدی نيس��ت. نظ��ری عنوان كرد: البته عل��ی صبوری با وجود 
آسيب ديدگی و درد شديد شامگاه 29 آبان به احترام تماشاگران 
در پايان به همراه همگی بازيگران مقابل تماشاگران حاضر شد و 

از آن ها برای حضورشان تشكر كرد./مهر

علی صبوری آسیب دید»سلفی با رستم« می آید  »دایی وانیا« در برادوی 

 »دفتر یادداشت« یک کمدی مدرن در جهت بهبود ذائقه مخاطب 

پرهیز از ممیزی لازمه حفظ آیین های کهن ایرانی است
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عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها 
در بخش انرژی خانگی به خوبی در کشــور جا افتاده است و دولت 
نباید از این مســئله عقب نشــینی کند و بایــد دولت حتما برای 
بهینه ســازی مصرف انرژی در بخش خانگی و مرتبط با مشترکان 

پرمصرف، فاز دوم تعرفه گذاری پلکانی را اجرایی کند.
علیرضا ورناصری عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اهمیت و لزوم بهینه سازی مصرف در کشور از طرق مختلف 
و کاهش شــدت مصرف بالای انرژی در کشور در بخش صنعتی و 
خانگی اظهار داشــت: متاســفانه ما در زمینه بهینه سازی انرژی با 
مشــکلاتی مواجه هستیم و مصرف با شیب بالایی در حال افزایش 

است و این مصرف بالا موجب ناترازی مصرف نیز شده است.
وی تاکید کرد: متاسفانه مصرف انرژی کشور به حالت غیراستاندارد 
و در حد ۴ الی۶ برابر میانگین مصرف جهانی اســت و بسیاری از 
مشــکلات نیز در این بخش ایجاد می شود که دلیل آن هم به این 

دلیل است که اسراف انرژی در کشور ما ارزان قیمت است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به سایر دلایل 
در این بخش ادامه داد: همچنین به دلیل همین قیمت پایین انرژی، 

بهینه سازی دستگاه ها و وسایل مرتبط با مصرف انرژی نیز بسیار کم 
اســت و عمدتا غیربهینه، غیراستاندارد و بسیار پرمصرف هستند. 
ما در زمینه تاسیسات سرمایشی و گرمایشی خودمان متاسفانه با 
مشکلاتی مواجه هستیم و این تاسیسات به روز نشده اند و هنوز در 

خیلی از زمینه ها به سمت صرفه جویی انرژی نیامده ایم.
وی تاکید کرد: در بحث بخاری ها و ســایر وســایل گرمایشــی و 
سرمایشی بنا بر قانون الگوی مصرف، سازمان استاندارد باید هر سه 
سال یک بار یک بازنگری در فعال سازی این تأسیسات داشته باشد 

و این اقدام انجام نشده است
وی تاکید کرد: ما به هر میزان که بتوانیم صنایع خودمان و وسایلی 
که انرژی بری زیادی دارند را به روزرســانی کنیم حتماً می توانیم 
در کاهش مصرف انرژی نقش موثری داشــته باشیم و باید بر روی 
نظام تعرفه گذاری پلکانی در بخش صنعت و خانگی برای مشترکان 
خارج از الگوی بهینه مصرف یا الگوی استاندارد مصرف تمرکز کنیم.

ورناصری در ادامه با اشــاره به اجرای فــاز دوم نظام تعرفه گذاری 
پلکانی پرمصرف ها از سوی دولت بیان کرد: با توجه به ناترازی های 
انرژی در کشور راهی جز تعرفه گذاری پلکانی پر مصرف ها نداریم و 

و باید دولت حتما برای بهینه سازی مصرف انرژی در بخش خانگی و 
مرتبط با مشترکان پرمصرف، فاز دوم تعرفه گذاری پلکانی را اجرایی 

کند.
وی تاکید کرد: متاسفانه مصرف انرژی در کشور بسیار ارزان است 
به خصوص بــرای پرمصرف ها که مصرف بالایی دارند و هم میزان 
بسیار بالایی از یارانه انرژی را دریافت می کنند؛ بنابراین باید تعرفه 
مصرفی پرمصرف ها با کسانی که درون الگوی مصرف هستند و در 

منزل خود تنها یک بخاری دارند، تفاوتی داشته باشد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: با این 
حال باید تاکید کنم که موضوع تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها در 
بخش انرژی به خوبی در کشور جا افتاده است و دولت نباید از این 

مسئله عقب نشینی کند.
به گــزارش برنا؛ ورناصری تاکید کرد: حتماً باید متولیان امر، نظام 
تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها را در رابطه با مبحث مصرف گاز هم 
مد نظر قرار دهند. ما اگر بتوانیم در بحث بهینه سازی مصرف انرژی 
در کشور به درستی فعالیت کنیم قطع به یقین می توانیم سرمایه 

انرژی در کشور را حفظ کنیم.
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مسکن

کارگری

طبق آمار رسمی سهم خرید خانه های کلنگی 
در بازار مسکن افزایش یافته است اما با بررسی 
دقیق تر روشن می شــود این خانه ها به منظور 
تأمیــن زمین بــرای ساخت وســاز خریداری 
نمی شود. طبق آمار رسمی سهم خرید خانه های 
کلنگی در بازار مســکن افزایش یافته است. اما 
با بررسی دقیق تر روشن می شود این خانه ها به 
منظور تأمین زمین برای ساخت وساز خریداری 
نمی شود بلکه هدف از خرید آن ها سرمایه  گذاری 
است. در حالی خانه های کلنگی اینگونه احتکار 
شــده و از چرخه ســاخت خارج می شوند که 
کلان شهر تهران به دلیل انحصار در تامین زمین 

مورد نیاز ساخت با مشکل روبه رو است.
راه نفس ساخت وســاز گرفته شــده است. این 
را آمار و ارقام رســمی می گوید. در فصل پاییز 
همانطور که آلودگی هوا راه تنفس تهرانی ها را 
بند آورده، احتکار و تورم تنفس بازار مسکن این 
کلان شــهر را با مشکل مواجه کرده است. غالباً 
فصل پاییز، فصل تهیه زمین برای سازندگان و یا 
همان فعالان حوزه ساخت وساز است، در نتیجه 
انتظار می رود این فصل شــاهد رونق معاملات 
خانه های کلنگی باشد. خانه های کلنگی کوبیده 
و تبدیل به خانه های نو شوند. اما متاسفانه بازار 
کلنگی ها امسال و در امتداد یک رویه حداقل ۵ 
سال، آینده با یک رکود در ساخت و ساز روبه رو 
اســت، رکودی که ریشه در دو عامل مهم دارد، 

تورم و احتکار!
طبــق اطلاعات آخرین گزارش مرکز آمار ایران 
از تحولات بخش مسکن، متوسط قیمت مسکن 
در شــهر تهران طی بازه شهریور ماه امسال به 
۷۷ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان رسیده است. بر 
این اساس، نرخ تورم سالانه شهریورماه ۱۴۰۲ 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به عدد ۸۳.۹ 
درصد می رسد که نســبت به همین اطلاع در 
مــاه قبل )۸۲ درصد(، ۱.۹ واحد درصد افزایش 

داشته است.

< معادله پیچیده رکود کلنگی ها 
        و نقش آن در گرانی مسکن

نبــض قیمــت بازار مســکن در دســت خانه 
کلنگی اســت. چرا که از یکســو، زمین مورد 
نیاز ساخت وســاز داخل کلانشهرها و شهرهای 
بزرگ در غیاب عرضه زمین توســط دولت را، 
این خانه هــای کلنگی تأمین می کنند. از دیگر 
سو، تورم ۸۴ درصدی هم شامل خانه های نوساز 
و هم شــامل خانه کلنگی می شود و با توجه به 
سهم ۷۰ درصدی زمین در قیمت تمام شده و 
یا بازاری مسکن، افزایش قیمت در این خانه ها 
بــه معنای افزایش قیمت در کل بازار مســکن 
اســت. بنابراین خانه های کلنگــی یک متغیر 

تعیین کننده در بازار به شمار می رود.
علاوه بر این جهــش قیمتی، که نتیجه انحصار 
زمین و عدم عرضه آن به بازار به منظور تأمین 
زمین مورد نیاز ساخت وساز بوده، اتفاق دیگری 
نیز در ارتباط با خانه های کلنگی افتاده که زمینه 
تشــدید بحران در بازار مســکن را فراهم کرده 
است. بررســی بازار فروش واحدهای مسکونی 
کلنگی، وجود رکود شــدید از سمت »تقاضای 
خرید به جهت ســاخت« بــرای این واحدها را 
نشــان می دهد. این رکود دوسویه بوده و اساساً 
معادلات بازار مسکن را پیچیده می  کند. در سمت 
عرضه، مالکان این خانه ها به دلیل افزایش قیمت 
دارایی شان تمایل برای فروش کلنگی ها افزایش 
یافته اما در مقابل تقاضا برای خرید این ملک ها 
که غالباً توسط سازنده ها بوده در کمترین حالت 
قرار دارد. همچنین اتفاق معنادار دیگری که در 
این بازار افتاده است کاهش عرضه املاک کلنگی 
به بازار مشارکت در ساخت با سازنده است، در 
حالی که سازنده ها عمدتاً متقاضی مشارکت با 
مالکان در ساخت وساز هستند و تمایلی به خرید 

خانه های کلنگی ندارند.
پیش تر ســازنده بخشی از زمین مورد نیاز خود 
برای ساخت وساز را به صورت مستقیم خریداری 
می کرد اما در حال حاضر به دلیل انحصار زمین 
تنها گزینه برای ســازنده، خانه کلنگی بوده و 
از آنجا که تقاضای خرید آپارتمان های نوســاز 
افت محسوســی پیدا کرده اســت، سازنده ها 
ترجیح می دهند به جای صرف هزینه بســیار 
بالا در زمین خریداری شــده، اقدام به مشارکت 
در ساخت با مالکان کلنگی کنند. در این میان 
نیز مالــکان کلنگی نیز به همــان دلایل ذکر 
شده بیشتر فروشنده شده اند و اغلب تمایلی به 

مشارکت ندارند.

< احتکار و انحصار دست در دست هم 
         در مقابل خانه دار شدن مردم

اخیراً بانــک مرکزی از تحولات بازار مســکن 
کلان شــهر تهران گزارش رسمی منتشر کرده 
اســت. طبق این گزارش سهم املاک کلنگی از 
معاملات مسکن افزایش یافته است. طبق آنچه 
در نمودار آمده، در سال ۱۳۹۴ که بازار مسکن 
کشور وارد بحران جدید رشد شدید قیمت ها و 
رکود ساخت وساز نشده بود، سهم املاک کلنگی 
)بالای ۲۰ سال ساخت( از کل معاملات مسکن 
حدود هشــت تا ۹ درصد و سهم املاک نوساز 
)زیر پنج سال ساخت( ۵۰ تا ۵۶ درصد بود. اما 
اتفاقی که در سه سال گذشته رخ داده این است 
که ســهم املاک کلنگی از کل معاملات به ۲۲ 
درصد رســید و برعکس آن سهم املاک نوساز 
که زمانی بیــش از ۵۰ درصد بود به ۲۷ درصد 
رسیده است. این موضوع نشان می دهد خرید و 
فروش در خانه های کلنگی وجود دارد اما چرا با 
این وجود وضعیت ساخت و ساز مساعد نیست.

باید تاکید کرد معامــلات خانه های کلنگی در 
وهله اول می تواند موجب رونق ســاخت و ساز 
شود چرا که خریداران املاک کلنگی، سازندگان 
املاک و بساز و بفروش ها هستند که برای تأمین 
زمین پروژه های ساخت وساز اقدام به خرید این 
املاک می کنند. افزایــش خرید و فروش خانه 
کلنگی به معنای بازگشت رونق به بازار مسکن 
نیســت. معنای واقعی این اتفاق این اســت که 
خانه های معامله شــده به قصد سرمایه گذاری 
خریداری شــده و عملاً از چرخه ساخت وســاز 
خارج می شــوند. همانطور که بارها گفته شده، 
بازار زمین به دلیــل وجود انحصار وعدم الحاق 
زمین از بازدهی بسیار بالایی برخوردار شده، در 
نتیجه تقاضای مصرف جای خود را به تقاضای 
سرمایه ای داده است. قابل ذکر است که املاک 
کلنگی عمدتاً به نرخ زمین قیمت گذاری می شوند 
که قیمت آن )زمین( بالاتر بوده و این موضوع در 
افزایش قیمت های بازار مسکن نیز اثرگذار است. 
به عبارت بهتر شــرایط کلی این بازار که همان 
انحصار زمین، بازدهی بالای سرمایه، تورم بالاتر 
از تورم عمومی زمینه را برای ســوداگری فراهم 
کرده و زمین های داخل شهری که همان خانه 
کلنگی هاست به دســت محتکران زمین افتاده 
اســت. به گزارش مهر؛ شاید بتوان تصویر کلی 
شرایط بازار خانه های کلنگی را اینگونه به تصویر 
کشــید، علی رغم افزایش ســهم کلنگی ها در 
معاملات بازار مسکن اما این مسئله باعث رونق 
ساخت وساز نشده چرا که لزوماً خرید خانه های 
کلنگی منجر به ساخت نمی شود بلکه در حال 
حاضر این خریدها به منظور سرمایه داری اتفاق 
افتــاده و این خانه ها بعــد از خرید و به منظور 
ســرمایه گذاری احتــکار می شــوند. در نهایت 
می توان مدعی شد، با وجود این اتفاقات مابقی 
اقدامات سیاستگذاران در به تعادل رساندن بازار 
مسکن به ثمر نخواهد رسید، چرا که بازیگر اصلی 
زمین بوده و در حال حاضر متاســفانه در دست 

محتکران و انحصارگرایان است.

دبیــرکل کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایران درباره جلســه شــورای عالی 
کار گفت: دربحث مســکن مقرر شد قرارگاه 
مسکن کارگری ایجاد شود و درحوزه معیشت 
پیشــنهاداتی ارائه شــده و در حال بررســی 

هستیم.
هادی ابوی، فعــال کارگری دربــاره آخرین 
خبرهای جلسه دیروز شورای عالی کار گفت: 
محوریت اصلی جلسه بحث کارگری و مباحث 

مربوط به تامین اجتماعی بود.
وی ادامه داد: بحث مزد دســتور کار جلســه 
نبود. اما در حوزه معیشت پیشنهاداتی مطرح 
کردیم که اگر پذیرفته شود، شاید حدود ۲۰ تا 

۳۰ درصد قدرت خرید کارگران تقویت شود.
ابــوی با بیــان اینکه بخش زیــادی از درآمد 
کارگران صرف اجاره بها می شــود بیان کرد: 
در جلســه قبلی بیان کردیم، با توجه به اینکه 
حدود ۵۰درصــد درآمد کارگران صرف اجاره 
بها می شود، اقدامی برای بحث مسکن صورت 
گیرد. در جلســه معاون تعاون وزارت کار نیز 
حضور داشــتند. مقرر شــد قرارگاه مســکن 

کارگری ایجاد می شود.
عضو شــورای عالــی کار گفــت: کارگران با 
نمی شــوند،  دولتــی صاحب خانه  طرح های 
کارگران باید با ارائه زمین رایگان و هزینه های 
ساخت کم حمایت شوند تا صاحب خانه شوند. 
در دهه های ۶۰ و۷۰ که بخشــی از کارگران 
صاحــب خانه شــدند، با ایجــاد تعاونی های 

مسکن و ارائه زمین رایگان و ارزان بود.
دبیــرکل کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایران با اشــاره به اینکه تنها راهکار 

حمایت از مســکن کارگران پرداخت وام بلند 
مدت کم بهره و ارائــه زمین رایگان از طریق 
تعاونی ها اســت گفــت: زمانی که قــرارگاه 
مسکن تشــکیل شــود، تصمیمات در حوزه 
مســکن کارگری اتخاذ و راهکارها بررســی 
می شــود. اکنون نمی توان، یک نســخه واحد 
بــرای جامعه کارگــری پیچید، زیــرا کارگر 
صنفی بــا کارگر صنعتی تفــاوت دارد، اما با 
تشــکیل قرارگاه مســکن می توان از ظرفیت 
تسهیلات بانکی اســتفاده کرد یا کارفرمایان 
در بحث ســرمایه گذاری و امتیازات بانکی به 
کمک بیایند، لذا تشکیل این قرارگاه خصوصاً 
در بحث مســائل مربوط به زمیــن و مصالح 

ساختمانی بسیار کارساز خواهد بود.
وی درباره تشکیل کارگروه مزد گفت: کارگروه 
دستمزد با هدف بررســی ابعاد مزد کارگران 
همه ساله در سه ماهه آخر سال فعال می شود. 
موضوع دســتمزد کارگــران از طریق فعالیت 
کمیته دستمزد شــورای عالی کار به جریان 
می افتــد و ما تلاش می کنیم با میزان حقوقی 
که برای جامعه کارگری مشخص شده، بتواند 

از پس هزینه های زندگی بر بیاید
بــه گزارش تســنیم؛ ابــوی افــزود: یکی از 
پیشــنهادات مــا ایــن بــود کــه بانک های 
زیرمجموعــه وزارت رفاه پــای کار بیایند و با 
مداخله مستقیم وزیر به کارگران وام های کوتاه 
مدت سرمایه در گردش بدون سود ارائه شود 
و اگر چنین شود در تقویت معیشت کارگران 
موثر است. با روش های مختلف می توان کاری 
کرد تا کارگر بتواند فاصله و شــکافی که بین 

دریافتی و خط معیتش دارد را جبران کند.

دولت سیزدهم برای ثبات نرخ نان و دسترسی مردم به قوت ارزان 
قیمت با هوشمندســازی توزیع نان بــه دنبال جلوگیری از برخی 
تخلفــات و قاچاق آرد بوده، اما برخی نانوایی ها باعدم اســتفاده از 
کارتخوان های هوشمند نان اقدام به احتکار آرد و نان و فروش آن 

برای خوراک دام می کنند.
نان به عنوان قوت اصلی مردم خط قرمز دولت ســیزدهم به شمار 
می رود تا جایی که دولت در اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۱ طرح 
هوشمندســازی یارانه آرد و نان را کلید زد؛ به طوری که بر اساس 
ایــن طرح میزان آرد تحویلی بــه نانوایی ها طبق عرضه تعداد نان 
محاسبه و ارائه شد، اما تغییری در نرخ نان مصرفی مردم رخ نداد.

پیش از آن به دلیل پایین بودن نرخ آرد، بخش قابل توجهی از آن 
به صورت قاچاق از کشور خارج می شد؛ بنابراین یکی از مهم ترین 
اقدامات دولت در ۱.۵ سال گذشته در پی آزادسازی نرخ آرد صف 
و صنعت، تلاش در ثبات نرخ نان، ساماندهی نانوایی های کشور با 
نصب کارتخوان های هوشمند با هدف کاهش توزیع خارج از شبکه، 
جلوگیری از قاچاق آرد و کاهش ضایعات نان خشــک برای برخی 

دامداری ها در کشور بوده است.
حال با این اقدام دولت، مصرف نان بهینه شــده تا جایی که مردم 
مصــرف روزانه خود را مدیریت می کننــد؛ بنابراین ضایعات نان و 
وجود نان خشــک کاهش یافته و یا دیگر در بازار موضوعی تحت 
عنوان نان خشک نیست؛ این در حالی است که پیش از این برخی 
دامــداران برای خــوراک دام خود نان خشــک ضایعاتی مردم را 

می خریدند.
همچنین دولت عدم افزایش قیمت نان را با روش های مختلف برای 
نانوایی هــا جبران کرد؛ تا جایی که علاوه بر اینکه هر کیســه ۵۰ 
کیلویــی آرد نان به نرخ دولتی بین ۶۶۰ تــا ۹۰۰ تومان به آن ها 
ارائه می دهد، به ازای فروش هر یک میلیون تومان نان، به حســاب 
آن ها مبلغ ۳۰۰ هزار تومان واریز می شــود تا متضرر نشــوند، اما 
تخلف برخی نانوایان با سیاست گذاری های دولت همخوانی ندارد 
و هرچقدر دولت راهکاری بــرای جلوگیری از تخلفات آن ها اجرا 

می کند؛ اما باز هم شاهد برخی تخلفات هستیم.
با توجه به تخصیص یارانه آرد و نان، بازار سیاهی برای این محصول 
ایجاد شده که برخی متخلفان برای سود بیشتر نان مردم را به نان 
خشــک تبدیل کرده و آن را با چند برابر قیمت می فروشند که با 

احتکار و خشک کردن آن سود قابل توجهی به جیب می زنند.
به گفته برخی کارشناسان این بخش، اگر قیمت هر کیلوگرم نان 
خشــک ۸ هزار تومان باشــد، متخلفان روی هر ۳ عدد قرص نان 
بربری یارانه ای بیش از ۳ برابر ســود می کنند که در حجم بالا رقم 

قابل توجهی خواهد بود.
بر اساس این گزارش، دامداران برای تهیه خوراک دام، علوفه دامی 
و جو را با قیمت هایی بالای ۱۰ هزار تومان خریداری می کنند، اما 
این دامداران برای کاهش هزینه ها، نان خشک را با نرخ هر کیلوگرم 

هشت هزار تومان به عنوان خوراک دام خریداری می کنند.
این بدان معناســت که وقتی قیمت هر عدد نــان بربری یارانه ای 
۲۵۰۰ تومان است، قیمت هر کیلوگرم جو بین هشت هزار و ۳۰۰ 
تومــان تا ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان، ذرت بین ۱۰ هزار و ۸۰۰ تومان 
تا ۱۲ هزار و ۳۰۰ تومان، یونجه بین ۱۱ هزار و ۷۰۰ تومان تا ۱۴ 

هزار تومان، سبوس گندم ۶ هزار و ۷۰۰ تومان تا هفت هزار و ۵۰۰ 
تومان و کاه ۲ هزار تومان برای دامداران تمام می شود.

< سامانه نظارت برخط نانوایی های کشور فعال شد
در پی اصلاح نرخ آرد صنف و صنعت، دولت بهینه سازی مصرف و 
جلوگیری از تخلفات، نانوایی های سراسر کشور را به کارتخوان های 
هوشــمند مجهز کرد که در این سامانه تعداد نان و حتی نایلون با 
قیمت های مصوب مشخص است. اکنون نیز سامانه نظارت برخط 
نانوایی های کشور برای دریافت اطلاعات عملکرد نانوایان فعال شده 
کــه این آمارها به طور برخط در اختیار وزارت جهاد کشــاورزی و 

بازرسان شورای آرد و نان قرار می گیرد.
بر اساس سامانه طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان تمامی داده های 
خرید و فروش و تراکنش نانوایی ها از سراسر کشور تجمیع و مورد 
بررسی قرار می گیرد؛ در واقع آنچه در این سامانه قابل ردیابی است 
عملکرد واحدهای خبازی اســت که بر اساس آمارها، خبازی های 
پرریسک رصد، شناسایی و به بازرسی وزارت جهاد کشاورزی و در 

نهایت سازمان تعزیرات حکومتی معرفی می شوند.
اما طی روزهای اخیر گزارش های تخلفات نانوایی ها از اســتان های 
مختلف به گوش می رســد که نانوایان یا خــود یا به کمک برخی 
سودجو دست به احتکار آرد و نان برای فروش به دامداری ها می زنند 
کــه این اقدام علاوه بر تخلف قانونی، اجحاف در حق شــهروندانی 
است که برای تهیه تعدادی نان برای قوت روزانه در صف نانوایی ها 

بایستند و یا اینکه با کاهش عرضه روبرو شوند.
به تازگی اعلام شــد که در بجنورد یک نانوای متخلف با احتکار ۵ 
هزار قرص نان و حدود ۱۲۵ کیســه آرد نوع یک و دو، در شیروان 
خراسان شــمالی خرید ۱۰ هزار قرص نان از یک نانوایی و عرضه 
خارج از شــبکه بیش از ۱۴ هزار قرص نان با چندین کارت هدیه 
و اعتباری در زاهدان ســعی در برهم زدن بازار این کالای اساسی 

داشتند.
همچنین بررسی های میدانی نشــان می دهد، برخی افراد در این 
بخش همچنان تخلف می کنند به طوری که دستگاه های کارتخوان 
هوشمند نان را در کشوی میز گذاشته و با دستگاه های کارتخوان 

معمولی مبلغ نان را از مشتریان دریافت می کنند.
با وجود اینکه قیمت آرد نان تغییری نداشته و همچنان با نرخ سال 
گذشته به دست نانوایان می رسد، اما برخی نانوایی ها اقدام به کاهش 
وزن چانه و کوچک کردن نان کرده اند تا جایی که برخی شهروندان 
می گویند اندازه نان به نصف تغییر یافته و بســیار کوچک شده و 
ناچارند برای مصرف روزانه خود تعداد نان بیشتری خریداری کنند.

همچنین برخی نانوایی های لواشــی در دســتگاه های کارتخوان 
هوشمند قیمت یک نایلون را به قیمت یک عدد نان همان ۱۰۰۰ 
تومان محاســبه می کنند؛ یعنی به جای نــرخ نایلون گزینه نان را 
می زنند، یا اینکه برخی به جای فروش یک عدد نان ۱۰ هزار تومانی 
۴ عــدد نان ۲۵۰۰ تومانی را انتخــاب می کنند تا در پایان ماه آرد 
بیشتری دریافت کنند، البته برخی نانوایی هایی که از دستگاه های 
کارتخوان هوشــمند استفاده نمی کنند حتی قیمت نایلون ۱۰۰۰ 

تومانی را به قیمت ۲۰۰۰ تومان می فروشند.
برخی واحدهای نانوایی اولویت عرضه نان را اسنپ فودها و صنوف 

یعنی طباخی ها، کبابی ها، رســتوران ها و سوپرمارکت ها می دانند 
و بــا وجود صف های طولانــی در نانوایی ها، بخــش عمده نان را 
برای واحدهای مذکور کنار می گذارنــد و خارج از واحدهای خود 
با قیمت های ۲ تا ســه برابری نرخ مصوب به صنوف می فروشــند؛ 
بنابراین این موضوع باعث می شود شهروندان ساعت ها در صف های 

طولانی جلوی نانوایی ها برای تهیه تعدادی نان بایستند.
این اقدام نانوایی ها باعث شده تا ساعت کاریشان کاهش یابد، یعنی 
ساعت کاری آنان از سه شیفت به دو شیفت و گاهی اوقات به یک 
شیفت در روز تغییر یافته است و برخی تا ظهر بیشتر کار نمی کنند 
و همین امر باعث سردرگمی شهروندان برای تهیه نان روزانه خود 

می شود.
حال با احتکار نان توســط برخی ســودجو جهت خشک کردن و 
تحویل به دامداری ها؛ حجم نانی که به دســت مشتریان می رسد 
کاهــش یافته تا جایی که با نانوایان دل بخواهی کار می کنند و در 
اکثر ســاعات تعطیل هســتند و یا اینکه مردم باید ساعت ها برای 

تامین نان روزانه خود در صف ها بایستند.
»مسعود امرالهی« مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: اخیراً با راه اندازی سامانه نظارت برخط 
نانوایی های کشور بازرسی ها به صورت آنلاین از طریق سامانه و یا 
بررسی دستگاه های کارتخوان فروش نان در خود واحدهای صنفی 
انجام می شود به طور مثال یک نانوایی که توسط سامانه هوشمند 
شناسایی شــده در یک بازه زمانی سه ماهه ۱۴ هزار قرص نان را 
خارج از شبکه رســمی از طریق کارت هدیه و کارت های اعتباری 

خریداری کرده بود.
وی با بیان اینکه بررسی های نشان می دهد نان های احتکار شده وارد 
دامداری ها می شود افزود: همچنین بخشی از نان ها وارد واحدهای 
صنفی مصرف عمده نان مانند کبابی ها، اسنپ فودها و صنوف یعنی 
طباخی ها، کبابی ها، رســتوران ها و سوپرمارکت ها می شود که این 
موضوعات نیز مورد رصد جدی قرار گرفته و چنانچه تخلفی احراز 
یا تکرار شود، ضمن معرفی به دستگاه های قضائی، سهمیه آرد آنان 

نیز قطع خواهد شد.
مدیــرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای اساســی وزارت جهاد 
کشاورزی پیامد چنین موضوعاتی را ازدیاد صف ها و طولانی شدن 
صفوف شــهروندان برای خرید نان دانســت و اظهار داشت: دولت 
گنــدم را کیلویی ۱۵ هزار تومان می خــرد و علاوه بر گندم به آرد 
یارانه می پردازد تا این محصول با نرخ کیلویی ۶۶۰ و ۹۰۰ تومان به 

دست نانوایی ها برسد.
وی با بیان اینکه نظارت هوشــمند بر فروش نان به صورت برخط 
به شــکل آزمایشی در تهران شروع شده است افزود: در این فرایند 
بازرسان با مراجعه به واحدهای صنفی و وارد کردن کد مخصوص 
خود در دســتگاه های کارتخوان هوشــمند می توانند به عملکرد 
نانوایی ها دسترسی داشته باشند و پس از شناسایی هرگونه تخلفی 
می توانند به صورت برخط خاطی را به ســازمان تعزیرات حکومتی 

معرفی کنند.
بــه گزارش ایرنا؛ وی اظهار داشــت: به منظور شــفافیت عملکرد 
نانوایی هــا و جلوگیری از هرگونه تخلف احتمالی لازم اســت که 

کارتخوان های هوشمند نانوایی ها در اختیار شهروندان قرار بگیرد.

مشــاور رئیس سازمان بورس در امور ســهام عدالت، ضمن تشریح 
فرایند دریافت خدمت تقســیم دارایی سهام عدالت متوفیان تاکید 
کرد: کلیه مراحل مربوط به انحصار وراثت ســهام عدالت متوفیان 

رایگان است و نیازی به پرداخت هیچ مبلغی نیست.
مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و مشــاور رئیس سازمان بورس در 
امور سهام عدالت با اشاره به رونمایی سامانه متوفیان سهام عدالت با 
نام »میراث« گفت: از سال ۱۳۸۴ تاکنون و همزمان با طرح توزیع 
ســهام عدالت، حدود ۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از دارندگان سهام 
عدالت فوت کرده اند و این موضوع در اولویت موارد مرتبط با سهام 
عدالت قرار گرفت و خوشبختانه با راه اندازی سامانه مربوط، موضوع 

سهام عدالت متوفیان تعیین تکلیف شد.

< لزوم دریافت گواهی حصر وراثت و سجامی شدن
وی افزود: در این راســتا وراث متوفیان ســهام عدالــت باید اقدام 
بــه انجام امور اداری مربوط به انحصــار وراثت خود کرده و گواهی 
حصر وراثت را دریافــت کنند و پس از آن، یکی از وراثی که حتما 
در ســامانه سجام ثبت نام کرده اســت، می تواند به درگاه یکپارچه 
ذینفعان بازار سرمایه به آدرس ddn. csdiran. ir مراجعه کرده و 
با ورود به بخش »امور ســهام عدالت متوفی« و وارد کردن کدملی 
و تاریخ تولد فرد متوفی در بخش »استعلام نوبت تشکیل پرونده«، 
نســبت به این موضوع که زمان تشکیل پرونده متوفی فرارسیده یا 
خیــر، و نیز این نکته که متوفی دارای چه دارایی اســت، اطلاعات 

لازم را کسب کند.

< نیازی به مراجعه همه وراث نیست
دســتیار ویژه و مشاور رئیس ســازمان بورس در امور سهام عدالت 
با تاکیــد بر این که در این مرحله نیازی بــه مراجعه تمامی وراث 
متوفیان ســهام عدالت به سامانه مذکور نیست، و تنها یکی از وراث 

که سجامی شده است می تواند به ترتیب برنامه زمانبندی اعلام شده، 
این اقدام را انجام دهد، اضافه کرد: در صورت تایید زمان تشــکیل 
پرونده در درگاه یکپارچه ذینفعان بازار سرمایه، متقاضی می بایست 
با مراجعه به یکی از شعب بانک ها و یا دفاتر کارگزاری های منتخب 

نسبت به ارائه مدارک اقدام کند.

< مدارک لازم
جاجی وند تصریح کرد: »تصویر کارت ملی و صفحه اول شناســنامه 
متوفــی«، »اصل یا تصویــر برابر با اصل کارت ملــی و صفحه اول 
شناسنامه تمامی وراث تعیینی در گواهی حصر وراثت )با این توضیح 
که رسید متقاضی کارت ملی و یا گواهی شماره ملی ممهور به مهر 
سازمان ثبت احوال می تواند جایگزین کارت ملی باشد(« و »اصل یا 
تصویر برابر با اصل گواهی حصر وراثت متوفی )در صورتی که مادر 
در عداد وراث باشد؛ مستنبط از بند ب ماده ۸۹۲ قانون مدنی برای 
کنترل حاجب، صفحات شناســنامه مربوط به تعداد فرزندان پدر و 
مادر متوفی نیز الزامی است(« از جمله مدارکی است که باید توسط 

یکی از وراث متوفیان سهام عدالت برای انجام امور مربوط ارائه شود.
دســتیار ویژه و مشاور رئیس ســازمان بورس در امور سهام عدالت 
افزود: همچنین در صورتی که متوفی دارای وصیت نامه رسمی باشد 
که در گواهی حصر وراثت نیز به آن اشاره شده، »ارائه اصل یا تصویر 

برابر با اصل وصیت نامه« نیز ضروری است.

< نیازی به پرداخت هیچ مبلغی نیست
حاجی وند با تاکید بر این که تمامی مراحل و امور مربوط به انحصار 
وراثت اصل و سود سهام عدالت متوفیان سهام عدالت رایگان است، 
گفت: تنها وراث افرادی که ســهام عدالت دارند باید اقدام به انجام 

فرایند مرتبط با سهام عدالت فرد متوفی کنند.

< اصل و سود سهام عدالت متوفیان منتقل می شود
وی با بیان این که اصل و ســود ســال های مختلف ســهام عدالت 
متوفیان محفوظ اســت، اضافه کرد: بعد از انجام امور انحصار وراث 
توســط وراث متوفیان سهام عدالت، اصل ســهام عدالت به وراث 
اختصاص داده خواهد شــود و سود ســهام عدالت متوفیان نیز در 

ابتدای سال آینده میان وراث توزیع خواهد شد.

< برنامه زمان بندی انتقال سهام عدالت متوفیان
به گزارش تســنیم؛ بر اساس این گزارش، مطابق زمان بندی انتقال 
سهام عدالت متوفیان، وراث متوفیان سال های ۱۳۸۴، ۱۳۸۵ و قبل 
از آن از تاریخ ۱۵ آبان، سال ۸۶ و ۸۷ از ۱۱ آذر، سال های ۸۸ و ۸۹ 
از ۲۵ آذر، ســال های ۹۰ و ۹۱ از ۹ دی، سال های ۹۲ و ۹۳ از ۲۳ 
دی، سال های ۹۴ و ۹۵ از ۷ بهمن، سال های ۹۶ و ۹۷ از ۲۱ بهمن، 
سال های ۹۸ و ۹۹ از ۵ اسفند و وراث متوفیان سال ۱۴۰۰ و به بعد 
از تاریخ ۱۹ اســفند سال ۱۴۰۲ می تواند اقدام به انجام امور مربوط 

به انحصار وراثت سهام عدالت متوفیان خود کنند.

جزئیات تقسیم دارایی سهام عدالت متوفیان

انحصار وراثت سهام عدالت رایگان است

تخلف نانوایی ها زیر ذره بین های نظارت

فروشنانبهواحدهایصنفیرصدمیشود

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
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